
Over dit boek

Dit is een digitale kopie van een boek dat al generaties lang op bibliotheekplanken heeft gestaan, maar nu zorgvuldig is gescand door Google. Dat
doen we omdat we alle boeken ter wereld online beschikbaar willen maken.

Dit boek is zo oud dat het auteursrecht erop is verlopen, zodat het boek nu deel uitmaakt van het publieke domein. Een boek dat tot het publieke
domein behoort, is een boek dat nooit onder het auteursrecht is gevallen, of waarvan de wettelijke auteursrechttermijn is verlopen. Het kan per land
verschillen of een boek tot het publieke domein behoort. Boeken in het publieke domein zijn een stem uit het verleden. Ze vormen een bron van
geschiedenis, cultuur en kennis die anders moeilijk te verkrijgen zou zijn.

Aantekeningen, opmerkingen en andere kanttekeningen die in het origineel stonden, worden weergegeven in dit bestand, als herinnering aan de
lange reis die het boek heeft gemaakt van uitgever naar bibliotheek, en uiteindelijk naar u.

Richtlijnen voor gebruik

Google werkt samen met bibliotheken om materiaal uit het publieke domein te digitaliseren, zodat het voor iedereen beschikbaar wordt. Boeken
uit het publieke domein behoren toe aan het publiek; wij bewaren ze alleen. Dit is echter een kostbaar proces. Om deze dienst te kunnen blijven
leveren, hebben we maatregelen genomen om misbruik door commerciële partijen te voorkomen, zoals het plaatsen van technische beperkingen op
automatisch zoeken.

Verder vragen we u het volgende:

+ Gebruik de bestanden alleen voor niet-commerciële doeleindenWe hebben Zoeken naar boeken met Google ontworpen voor gebruik door
individuen. We vragen u deze bestanden alleen te gebruiken voor persoonlijke en niet-commerciële doeleinden.

+ Voer geen geautomatiseerde zoekopdrachten uitStuur geen geautomatiseerde zoekopdrachten naar het systeem van Google. Als u onderzoek
doet naar computervertalingen, optische tekenherkenning of andere wetenschapsgebieden waarbij u toegang nodig heeft tot grote hoeveelhe-
den tekst, kunt u contact met ons opnemen. We raden u aan hiervoor materiaal uit het publieke domein te gebruiken, en kunnen u misschien
hiermee van dienst zijn.

+ Laat de eigendomsverklaring staanHet “watermerk” van Google dat u onder aan elk bestand ziet, dient om mensen informatie over het
project te geven, en ze te helpen extra materiaal te vinden met Zoeken naar boeken met Google. Verwijder dit watermerk niet.

+ Houd u aan de wetWat u ook doet, houd er rekening mee dat u er zelf verantwoordelijk voor bent dat alles wat u doet legaal is. U kunt er
niet van uitgaan dat wanneer een werk beschikbaar lijkt te zijn voor het publieke domein in de Verenigde Staten, het ook publiek domein is
voor gebruikers in andere landen. Of er nog auteursrecht op een boek rust, verschilt per land. We kunnen u niet vertellen wat u in uw geval
met een bepaald boek mag doen. Neem niet zomaar aan dat u een boek overal ter wereld op allerlei manieren kunt gebruiken, wanneer het
eenmaal in Zoeken naar boeken met Google staat. De wettelijke aansprakelijkheid voor auteursrechten is behoorlijk streng.

Informatie over Zoeken naar boeken met Google

Het doel van Google is om alle informatie wereldwijd toegankelijk en bruikbaar te maken. Zoeken naar boeken met Google helpt lezers boeken uit
allerlei landen te ontdekken, en helpt auteurs en uitgevers om een nieuw leespubliek te bereiken. U kunt de volledige tekst van dit boek doorzoeken
op het web viahttp://books.google.com
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https://books.google.nl/books?id=njoE94jbA5AC&hl=nl
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J an dit werkje een tweede druk noodzaaklijk ge

worden zijnde, heb ik (daartoe verzacht) 'mij

wel willen verledigen, om zooveel mij mogelijk was,

en met de gereed gebleven zijnde borden des voori

gen druks overeenkwam, eenige veranderingen, ver

meerderingen, en daar het noodig was, verbeteringen

te vervaardigen; daar het mij toeſcheen dat den af

trek binnen weinige maanden, een goed en gunstig

onthaal aanduidde, en dus het werkje (in zo verre

men daarover kan oordeelen) niet ongeſchikt in de

ſchoolen kan genoemd worden.'

In het Voorbericht des eersten druks legt de Schrij

ver, de gegeevene aanleiding tot, en de regeling van

dit werkje bloot, en wilden leerling het BEVAT

LIJKE ONDERwijs door den Werkzaamen H. WEs

TER te gelijk met dit boekje in handen geeven, hoe

wel men beter doet dit nuttig werkje alvoorens hen

te leeren kennen en begrijpen; daar ieder Onderwij

zer beſeffe dat kinderen die reeds onderwijs in taal

en ſpelkunde hebben gehad, en de zulken alleen deze

GRONDEN enz. in handen behooren te hebben, aleer

zij zich met winst in dezelven kunnen oefenen,

Wat nu het eigenlyk gebruik van dit werkje aan

gaat, daarvan vind ik geheel onnoodig ict te mel

den, daar ieder die de jeugd onderwijst, voor zich

zekere regelen heeft die hij volgt, en een boek is

dus alleen eene handleiding waaruit men onderwijst,

te meer daar hetzelve niets nieuws ten aanzien der
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zaak waar over het handelt, maar alleen met op

zicht der inrichting des voordragts, in zich bevat.

Dat onderwijzers hetzelve goedkeuren, en onder

wijzelingen uit hetzelve veel nuttigs haalen en dus

den arbeid daaraan beſteed, van eene gewenschte

uitwerking zij, is mijn wensch, en zoude, de eenige

belooning zijn waarmede ik mij konde vleijen. '

A , t

w 1

- t

- P H I -e e -

v - -

-

-

* - - ,, r - t * * * - - º

- - - - v. * " ， zº '- - - - , '- ze , - 3 v. w Y v

e - w - - s - -

* * * * * * t . s - - - * : - - * -

* * sy - - - e * * * , * . * - - - - - - - - - - -- * *

-

-

- - -

-

- - -

- u - - zº.. v . - - - -, - eer - -- t

* *Maart 18o3- » * * x, \ - we a w e ev - 2 - - - -- :: *

*

- we

- - * . 4. w *, * * - -, - s - *

r - - - - t e - * * * 4,

- -

- - - - - - - - V .
- 5 - '. " , - i - - - - - -- - - w

- r - r

* . . . . . * * * * - - * * * * 's * * * * * * * * * * * *- - * * * *
-

-- -- - - - -- * * * '- - - -

- -

- - -

- f * * - - e - - - - - r w 'A

- * * * * - * * - - - - V. -

-

-

- * * * - - - - , * - -- zº r ' - -

- * * * * * * . * * is - w . - * *
-

- - * * . * . - Y - *- - * * . w- e * . * * * ** * * - . . . . . . . . Akx v

*, t - - t - *,

* * * is ººk te t - - -, e- - - - - -, * * * < - - . . . t v. J * * * rº - is - » - * *

-

- - * -

- *-*.
- -- »

- 4. - » J. * * * * tº -- -- * * ve * * * * - - - - - --

* * - f - r - - -

- -- * - w , V. - aº - - - - w º - - -

n * * * * - 2 - - , , , zº * * * * * * * * * * * * * * 3 * * *

-ve * * -

*
- -

«- - - - - - - - - - k v - * * * * * - - . *

* * * * v. * * - & r * * * - - - -' 6.- - 2. 2 - gº

* --2 - - * -

- * * * , Vºs - - - , s * * we - - » &

* * ** - w

: - - - - - - - - - - / * .* D - ; - - - - - - - -

* * * * « te - - r

w- - - * * * rie * * * * * * * * * ** * * * * * . * . * . * * * * *

* - - * - -- - - ºf - - - ,

- -

w w- r : - -

º -- * * • * * * * - - w- * - - - - - - - 4 * * * t - t -

* v: " " - - - - - - - - - - -- - - - - - - - - - - - 1 - -

-- -- - - - n -

: - 't e • - - - » * . - - e

w - - - - - - - - - - * * * * t . . * * * * * 3 e , * . * -

k - - - W - -

t - -t - - - - - r -

s - *

- º - , . - 3 v . . . . . . . - --

k - - - , - - - j.

t - v * * * - -

-- a - - - - * - Y w - - n w -- - is \- zº 2 -

- w k i k e t

r - - v. » * - - t -

- - - 33 - - - - * - - - - * - - - - - - n - - 's - *

- - e

- w " , » A n s ex - * * * - we e

* ºv- * * * - ** - - - - - - - - - * - - -

- v e

« - - : - - - - - - - - - - - - z

* * * * * * * * *. - - - - - ſ - --

-

* - *. z - -

i e e * * x - -

- , say 's , . . . * * * * * . - - - 2 - - - - -

-
-

- * * * - *

k - *. - -- * * *
-

*
-

s > ' , - 2 e , - - - - - - /T -

* . 4 - -

s * - - - - - - - - - - . v *, z -- - * . » -e ,

t * * - * * - - - - *- - - - - * * x - - - -

* v w

- - -
* * *

- -
-

* * - -
- ,

+ ---- -- , - - e - - - - - - * * s - - --

-

* * - * ** * - - * - -- * - - * * * st

* * , & - , - , as a s , , " - av- ,, - * * * - -Y * * * *

- - - ze zº , - -- - - - - * * &

* * * * * * . s'. , " , . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 's

x ,

* * Aw- -
- we - *- - t - f

*

'- * w -

w

-

-

- /

r

-

- - - -

-
-

.

-

-

t



A A N * D E

oNDERwIJZERs DER JEUGD

I N o N s V A D ER L A N D,

Aan U WAARDE MANNEN! draag ik de

Vruchten van mijnen arbeid op. Streelen

zoude het mij, bijaldien uw beſluit ware,

om van denzelven in uwe Schoolen, en daar

gij onderwijst, gebruik te maaken. *,

Vooroordeelen zullen hoop ik van U geene

overweeging, geen beraad, noch geene guns

tige beſlisſing verbannen. Het zal mij ſteeds

veraangenaamen, wanneer ik door uw wel

wikkend doorzigt, mijne fouten mag zien ver

beteren; ook dan zou ik U en 1,ij ſtof tot

onderzoek, redenen tot naſpooring (die altijd

van nut zijn) gegeeven hebben. Ge

w



Gemak voor mij zelven, en ook (ſlaag ik

hierin) dat gemak aan U Geëerde Beroepge

nooten! te verſchaffen, ziet daar de eenige be

weegredenen, die mij tot ſchrijven aanzet

teden.
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zijde, met tocht moet verwisſeld worden. -

Z#e Hogt een reis van toegen, hij toog op, af

komſtig.

-



ALGEMEENE GRONDEN

b en * .

NEDER DUITsCHE

TAAL-EN SPELKUNDE.

E E & s t E H o of D s t u k.

- S. 1,

over de Spraakkunst in 't algemeen.

e Nederduitſche spraakkunst onderricht ons, om

de Nederduitſche Taal wel te kennen, in haaren bij

zonderen aart, en voornaamlijk naar het tegenwoordige

gebruik." . . . . . . . . .

Oriºn nu eene taal goed te kennen, moet men twee

zaaken weeten, als: 1. goed ſpellen en leezen naar

den rechten klank, 2. goed ſchrijven naar den aart,

* * *

-/

de eigenſchap en de bijzondere betekenis der woorden.

Tot het ſpellen en leezen wordt vereischt:

1. De kennis der Letteren,

2. De ſamenvoeging van Letteren, tot Lettergree

pen, en dezen wederom tot Woorden, en

3. De woorden duidlijk te kunnen leezen en be

grijpen. - - - - .

wij gebruiken in onze taal de volgende a2 Letteren,

- * Hoofdletters:

AB DE F G cH H 1 K L MNo P RºstU vwz.

- Gemeene Letters : :

a b d e f g chh ik 1 m n op r s t u v w %.
A -

-- --------------" * * - -------- S--

k
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Hoofd-Schrijfletters:

/32, é37 @ 6% JºJºº-€5/g

gyóg & of 7-tyoyoyz,

- . Gemeene Schrijfſetters : : " , " -
- - - - - - * -, -v * . -- -- -- -

e ézefze4424 én n eers Z tJ 04 0y 2,

-

---- - - - - * * * * -

De C, Q, X en Y zijn uitheemſchen, welken men

in onze taal door overneeming, doch te onrecht,

plagt te gebruiken , daar zij in alle woorden, die

zuiver Nederduitsch zijn, zeer wel kunnen gemist

worden. w -

Tusſchen de 1 en J is geen wezenlijk onderſcheid,

men onderſcheidt haar alleen door het uithaalen: der

ſtaart van de laatſte. . . . 7 • -

- Het ſamenvoegen van Letteren tot Lettergreepen,

en van Lettergreepen tot woorden, of het eigenlijk

ſpellen en leezen, wordt in daartoe vervaardigde

boekjes der Maatſchappij roT NUT vAN 'T ALGEMEEN,

en in anderen, daartoe geſchikte, met behulp van een

vlijtig onderwijs, den kinderen duidlijk geleerd.

Dan om onze taal goed en naar de algemeene aan

genomene regelen te ſchrijven, wordt meer naauw

keurigheid en tijd vereischt. Men lette

1, om geen meer of mindere Letters in de woorden

te plaatſen als er moeten zijn, en op de afleiding,

en bijzondere betekenis van eensluidende woorden,

uaauwkeurig acht te ſlaan. -+-- --

2. Om de verbuiging en vervoeging regelmaatig en

zoo veel mogelijk zich zelven gelijkblijvend te wee

- ten. En ten : is -

- 3. De woorden op eene duidlijke en fierlijke wij

ze tot eenen zin weeten te ſchikken, zonder dat is

het onmogelijk, dat wij een en anderen of een ander

ons goed kan verſtaan. n t . . . . . - . . .
*.

--

--------- --
- "

* --- -

-- ana



( 3 ) r

r S. 2. . * . . . . . .

* * Vervolg. "v 2 - - -

Men verkrijgt een goed denkbeeld, aangaande het

juiste ſpellen der woorden, door de Letters in Klin

kers en in Medeklinkers te verdeelen, en dezen laat

ſten wederom in zachten en in ſcherpen. "

Klinkletters zijn zulke letters, die zonder behulp

van andere letters kunnen uitgeſproken worden , maar

op zich zelven klinken , en de hoofdklank aan de

woorden geeven, zonder de welken geen woord kan

uitgeſproken of verſtaan worden, en zijn vijf, als: ,

: - - - 9 E, I, O en U . . . . ( 5 ----

De Y, geene Letter onzer taal zijnde, kan hier in

geene aanmerking komen, evenmin als de IJ, welke

eene dubbele letter is, en dus geen recht tot het

klinkerſchap hebben kan, want dit doende zoude

men alle de ſamenvoegingen van klinkers, als klinkers

moeten aanneemen. - - - - - - - - - - -

Medeklinkers zijn zulke letters, die met behulp

der opgenoemde klinkers worden uitgeſproken, en

alleen # vereischte uitſpraak, door een zeker bijge

luid, dat zij met de ſamenvoeging der klinkers heb

ben, aan het woord, of de woorden geeven. Zij zijn:

b, d, f, g, ch, h,k, 1, m, n, P, F, s, t, vw, zº
waarvan b, d, g, v en zº zacht zijn. 's

In te

ſcherp zijn. . . . . . . . . . . . . . .

Men verdeelt de letters ook wel naar de bijzon

dere deelen van den mond, waarop zij den meesten

nadruk maaken, en welke deelen onontbeerlijk voor,

de uitſpraak zijn. Zoo zijn dan, b, f, m, p, n,

v en w, Lipletters. : : : : : : : : is g!

d, l, n, r, t, Tongletters , . . . . . . s t . fº

ch,s en k, Keelletters, - ... ... b 1, '9

de h is eene letter door een enkel geblaas gehoord
wordt. ,, - - - - <i> . . . - . - 'tool'

s en z, Tandletters. is -
A 2 vº

# #t, ,, ! * *

genoverſtelling van p, t, ch, f en s, welken,
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-

Deze Letters maaken, door de ſamenvoeging, Let

tergreepen en Woorden.

º

$ 3. . . .

- Vervolg. - , " . . . . . . . .
* * * * * - - - - - - - - - M - - -

Wanneer men twee of drie onderſcheidene klin

kers ſamenvoegt, verkrijgt men een gemengd ge

luid , en deze ſamenvoeging maaken Twee- en,

Drieklanken uit, zijnde de

- , . . Tweeklanken : ',, ''

4. *, tal - - - e EA -

ai, au, ei, eu, ie, oe, ou, ui, aai, aau, eeu, ooi,

– Dezelven ontdekken wij, om ſlechts een voor

beeld van ieder op te noemen, in de woorden:

Mai, Paulus, rein, leunen, niet, hoed, koud,

butten, fraai, ſtaauw,,leeuw, mooi.

- ; Hier voelen wij duidlijk, dat deze woorden klin

ken, even als ware er eene gemengde Letter, die den,

klank aan de woorden gaf, het gene men ook ont

dekt bij de .
- - -

- Drieklanken :
-

oei en ieu, in de volgende woorden voorkomen

: 2 - , * * . .

de: foei, moei, nieuw
-

De Tweeklanken, al is 't dat zij drie klinkers
hebben, en niet uit drie onderſcheidene klinkletters

beſtaan, zijn geene Drieklanken, daar toch het ver

eischte van eenen drieklank is, dat deſizelven uit

drie verſchillende klinkers moet ſamengeſteld worden,

zo zijn dan: aai, aau, eeu en ooi maar Tweeklan

ken, daar ons gehoor duidlijk iets anders ontwaart,

dan bij oei in foei, en bij ieu in nieuw.

Het gebruik leert ons, door dagelijks oefenen, het

ſpellen, ſchrijven en uitſpreeken der Twee- en Drie

klanken zeer gemaklijk. ，, … . . . . . . . .

Wat de verdere Spelling betreft, daar van zal in

't vervolg nader gehandeld worden; want daartoe be

hoort eene toereikende kennis van de Woordgron

ding. * * - - - - -
r,
-



( 5 )

T w E E DE H o o F D s T U K.
: - - T. " : 3 -

Over de Woordgronding in 't algemeen.

Woordgronding is de beſchrijving van de alge

meene Taalaeelen. , t . . . . . 4 e )

Taallieelen zijn de onderſcheidene ſoorten van

woorden, waar uit eene Taal is ſamengeſteld.

In onze taal gebruikt men tien ſoorten van woor

A

den, die men noemt: - - -

. . . . . . . . - . -

1. Lidwoorden, - , 1 - - - - - - 6. Deelwoorden,
2. Zelfſtandige Naamwoorden, 7. Bijwoorden, v)

3. Bijvoeglijke Naamwoorden, 8. Voorzetſels, -
4. Voornaamwoorden, ” “ 9. Voegwoorden, en 1 -

5. Werkwoorden, 1o. Tusſchenwerpſels. 1

De zes eerſten zijn veranderlijk, de vier laatſten

zijn onveranderlijk. * s . . . .

De veranderlijken blijven niet altijd in hun geheel,

maar veranderen naar maate dat men ſpreekt, en op

welke betrekking dat de perſoonen en zaaken door

woorden uitgedrukt, op andere perſoonen of zaa

ken ſtaan. - Zoo blijven de woorden geeven, ge

ſchené, groot niet altijd geeven, enz. als men van

een voorwerp of meer voorwerpen ſpreekt of ſchrijft,

. b. v. Hij geeft mij dat groot geſchenk. zw

Zij geeven mij die groote geſchenken. »

Dan dit zal nader, met aanwijzing van het hoe

en waarom, blijken, als ook dat de vier overigen on
* * it ---

veranderlijk zijn. - r tºt s ,

- - - - - . v. 9. 2. . . . rass (k

over de Geſlachten, en Getallen in het algemeen

Alle veranderlijke woorden worden# , bij

de verbuiging derzelven moet men vooral drie zaak

ken in acht neemen; als : 1. het Geſlacht, 2. het

Geta', en 3. den Naamval is "... een

, Ceſlachten zijn er drie, te weeten: het Manlijke,

het Vrouwlijke en het Onzijdige Geſlacht, zº
- - - ' - 's - A 3 t", Yy Tº 5,

- k

-

w
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Het (*) Geſlacht is eene zekere toeëigening, welke

men aan Zelfſtandige Nanmwoorden geeft, die wij

bij de 5. S nader zullen leeren kennen, en waardoor

het niet het zelfde is, of men de woordjes de, den

het, een, eene, eenen welken Lidwoorden zijn, voor

die woorden plaatst, welken zekere voorwerpen te

kennen geeven, want wij gevoelen iets aanſtootlijks,

wanneer deze plaatzing niet wel gericht is, b. v.:

Het Vader heeft aan Kind lief. 3 - 9 o ..."

Het Dochter der Man ſchreef aan aen Moeder-o

Evenwel zijn de Lidwoorden niet altijd in ſtaat

om het onderſcheid der Geſlachten te doen kennen,

men heeft eenige kenmerken, waar aan men zien kan

# een woord is: deze kenmerken

vindt men aan den uitgang der woorden. - In de

Spraakkunst van H. VAN BoEHUIS, bladz. 17, vindt ImCIl

(*) Elk Zelfſtandig Naamwoord heeft een Geſlacht, waar

naar men dan de Lidwoorden ,, Bijvoeglijke Naamwoorden,

Voornaamwoorden en Deelwoorden, zo die er voor komen, plaat

zen moet. Er zijn ook Zelfſtandige Naamwoorden, die twee Ge

lachten hebben, dit, hoe vreemd het ſchijnen moge, is een bij

zonder eigen onzer taal. De reden daarvan valt in de daad

moeilijk te bepaalen. De vernuftige gedachte van TEN KATE

zal misſchien hier eenig licht kunnen bijzetten: het gebruik der

oude tijden, (toen het ſchrijven meer onbekend ware,) was, dat

men gedenkwaardige dingen door opgerichte zuilen, tekenen,

gedaanten, gezangen en prentverbeeldingen vereeuwigde. Men

vertoonde de zaaken als zekere perſoonen, en daar door ontſton

den, naar zijnen, dunk, het man- en vrouwlijk geſlacht der

Naamwoorden, terwijl anderen, die onder geene perſoonsverbeel

ding zijn voorgeſteld geworden, onzijdig bleeven.

DeTaalverandering, die de woorden harder en zachter maak

te, was misſchien oorzaak (daar zeker de ouden een hard woord

onder#s en een zacht woord onder eene vrouwlijke
gedaantë5 r deldden) dat men nu den klank der woorden aan het

## , en naar maate der bevinding dezelven in geſlach

it voorſtellde. En daar men aan den klank van ſommige voor

den, op den zwaarſten toets, verlegen ſtaat het geſlacht te be

paalent is dit welligt ook eene ontmoeting der ouden geweeſt, daar

ſommigen dan het woord tijd manlijk plaatſten , plaatſten mis

ſchien dan anderen het vrouwlijk. - En veelligt zo met veele

andere woorden.
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er verſcheidenen.- Echter is het het beste, dat men

het Werkje, getiteld: Rhapſodie van Nederduitſche

Taalkunde, door J. PIETERSON, geduurig inzie, dan

leert men dit als van zelve, want het is eene nood

zaaklijkheid, om de Geſlachten wel te weeten, en

hier op dient men naauwkeurig te letten, zoo als

het vervolg zal doen zien. - . *

Getallen zijn er twee: het enkelvoudige en het

meervoudige getal. - Enkelvoudig en Meervoudig

zijn woorden in de Spraakkunst gebruik lijk.

Wanneer een woord ſlechts éénen perſoon of ééne

zaak aanduidt, dat woord heet dan enkelvoudig,

b. v. man, vrouw, kind, boom, huis enz. – Men

noemt het meervoudig, als het meer dan eenen per

ſoon of eene zaak betekent, b. v. mannen, vrouwen,

kinderen, boomen, huizen enz. :

De uitgangen der meervoudige getallen van

woorden, in het enkelvoudige getal, zijn bijkans

in onze taal allen dezelfden, en gaan op n, en, s,

ers en eren uit. Zie hier eenige voorbeelden. '
* ** * - ," - - » -e s… We

- Enkelvoudig. - - k Meervoudig op n.

de belofte, ' de beloften,
, het einde, , de einden, 's ( *

de gedachte, de gedachten,
Enkelv. - iſ w- Meerv op en - - -

mensch, . . menſch , -
- , taal, * . * ºa t - - - - - i7:. w

* huizen, zº

aalen,

huis, - - - -

ſchuur, , , ſchuuren, te G

- - - * - 't - ºf

iſ Enkelv , , , Meerv. op 3.
- * , a 2 - ; ; ;

s appel, . . . -- , appels, e t

tafel, -- * * * * * tafels, -- I

hauner, hamers, *

ſleutel, ſleutels. -

Enkelv. Meerv. op érs. -",

l ºnd, * . kinders, i - .

1t nd, ' - runders-,- . . - - - s -

| A 4 ,
- l

/ -

J
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Enkelv. Meerv. op eren: .

lied, . - liederen, -

hoen, hoenderen, st

Cl, eieren. -*

In de meervoudige woorden veranderen ook ſom

wijlen de letters, waarop zij in het enkelvoudige

uitgaan, als: -

brief, J brieven, ' '

neef, n even, w, V. º e

lijf, lijven, *

huis, huizen,

II1(IIS , muizen. ' t -

Woorden wier laatſte medeklinker oorſprong jk

dubbel is, verdubbelen die tot het meerv. als: "

pad, padden, ' . . . . .

g! 1 : o , - , bedden, 2

' pen, . . . pennen. 4, 7

, ' . . . . . (, S. 3. , " » -- 3, 1 - 9 - - -

over de Naamvallen in 't algemeen.

De Naamvallen, waar door de Verbuiging (Decli

natio) geſchiedt, zouden eigenlijk de verſchillende

uitgangen der Zelfſtandige Naamwoorden zijn, en als

zoodanig genomen, zoude men ſlechts een getal van

drie Naamvallen behouden. - - - - -

Dan door Naamvallen de onderſcheidene geval

len, gelegenheden en betrekkingen, waarin perſoo

nen, of zaaken, door woorden betekend, geſteld

worden, verſtaande, dan brengt men derzelver ge

tal tot zes, welken dan zijn en genoemd worden:

is, of wordt, -

2. de Eigenaar, dien men iets toeëigent,

3. de Ontvanger, dien men aanmerkt als iets gegeeven,

A. de Lijier, die de werking ondergaat,

5. de Toehoorder, dien men aanſpreekt, en .

6 de Derver, dien men aanmerkt als iets ontlonen.
vA - -- e - 2. w *,

I- de Werker, van wien men getuigt dat hij iets doet,

.- --

\

Z
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De eerſte Naamvalandwoordt op de vraag wie # wat t

De tweede op de vraag wiens f wierf welker?

De derde op de vraag aan wiene aan wat? waar

aan? waar? waarheen? s (l

De vierde op de vraag wien: wat? en
- - l ºnd I

De zesde op de vraag van wienſ van wat # (24/2

waar? waar van daan ? waar door? A

Deze volgende verklaaring vooronderſtellen wij, kan

men den Naamvallen geeven, wanneer men dezelven

tot zes brengt. Go 9 is ,

In den eerſten Naamval, komt de perſoon, of de

zaak, als werkende of als lijdende, wordende, zijnde

voor, naar dat het werkwoord bedrijvend oflijdend is,

als: de man wordt bemind, het kind leert zeer vlijtig.

De tweede Naamval wijst de betrekking aan, die tus

ſchen twee Zelfſtandige Naamwoorden plaats heeft,

zoo dat het een eene bezitting van het andere is, wij:
ders aantoohende de# tijd, als ook de ſtof

waar uit iets is genomen, als het vangſter van het

####### zilverde tijding van gister, énz." " -r: er »

l/ 8 g' p

In den derden Naamval komt de Perſoon of de

zaak voor als iets ontvangende, zº dat deze Naam
val vermeerdering na het voorwerp aanduit als:

hij geeft het aan den Vader, ik gaa na de Kerk.

De derde Naamval duidt ook eene wel illendheid

aan, van het eene op het andere voorwerp, ook eene

nadering: ik ſchrijf hem een brief, ik raak de tang.

De vierde Naamval is het voorwerp # werking,

zoo dat in dezen Naamval de perſoon of zaak, waar

van men ſpreekt, welke men bedoelt, waar van ge
ſproken is, of welke men bedoeld heeft, eene fie

werking ondergaat, als hij klooft het hout, hij heeft
het hout gekloofd. De vierde Naamval is ook wah

neeriets ter bewerking of ter uitvoering aan iets wordt

gegeeven, overgelaatën, aanbevoolen, als: Kinderen?

eert uwe Moeder, men moet den Bijbel leezen, Meester? ik beveel u het## t

- A 5

-
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De vijfde Naamval is wanneer een perſoon of eene

zaak aangeſproken wordt, als: Wolken hoort mijt
o Stad wat vervalt gij opnab

De zesde Naamval komt in de rede voor, wan

neer een perſoon of eene zaak afheemt, of als afge

nomen beſchouwd is, of wordt, b. v. bedien u van
eene tafel, hij nam twee ſchilderijen van den muur,

hij heeft mij van het pak ontlast, ik joeg hem uit

het huis, eenoog, gnings sha low osad

Men kan nu de woorden wie, wat, wiens, vier,

aan wien, wien, van wien, enz. op de onderſcheide,

ne Naamvallen toetſen, om dezelven te vinden; hoe

wel wij gaarn bekennen dat 'er niettemin veele zwaa

righeden met de voorzetſels zich opdoen 5 assor

eis. A. s ºns en de
Jºe z ... ............ absow:ad

- de L
...!

-

- -

-

dige Nääinwoorden wijzen door VerBulging, def

ver geſlacht,#&#### de

dere## - -

-

bepaaldheid der woorden te onrſcheiden, en 'P3 # Ger W99

###
*

B Eén het zijn be halend, een en eens zijn onbe

#en die in Bºedaktiºn en wiet

paaiefd, welke beiden de boven gezegde #wijzië

#d## ###
## Er# van het Naamwoord

###### mij

Dnbepaalde Lidwoord de betekenis van

kind, hebben het gezien.

Het gebeurtſömwijken, dat de Naamwoorden, ine ne
rede of in een en volzin, zonder Lidwoorden er voor

worden uitgedrukt, dan is de betekenis van het Na:

##
aan geene onderſcheiding van ſoort# ,

daar is inkt in de koker, daar is rust onder de
ſchen, daar is vuur in de kamer,

- 2 kamer , is s

*** * *

v & A

#gens hºe de vrouw, een
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Bij eigend naamen pasſen gewoonlijk geene Lid
woorden, men zegt immers niet: *

Wij moeten erkennen 'dat de God, maar dat God almag

tig is, - ; w, Arºl

Hij heeft het aan de Dirk; maar aan Dirk gegeeven,

De Adam was de eerſte mensch; maar Adam was de eerſte

mensch. ' . * T.")2 -- - - - - * * * ºf 't C - --

De Lidwoorden# de buiging in de

onderſcheidene Naamvallen, de volgende verande

ringen. e - ºm - tie-e- tº- -

Het bepaaiende Lidwoord.

Manlijk Geſlacht. " " Vrouwlijk Geſlacht.

Enkelv. ºvi-gitici Enkelv.

I. De - I. De ,,

2. van den, of des tee ºn . nea. van de, of der

3. aan den, of dense to ºt 3 aan de, of der

4. den 4• de

5. - 5. - --

6. van den , ges.t van de

is onzijdig geſlacht,

Enkely.
I• het - - 1

2. van het, of des

3. aan het, of den .

4- het - . :-

6. van het 8 %

voºr EJ 3 Manlijk, Vrouwlijk, Onzijdig-a- titie EV

is sob - - - - - Meerv. ſte . . . . . . . . .

1d de $ 1 e set 2 teszoowel EE ºog zº graag. -
2. van de, - -

3 aan de, of van den voor het manlijk, en onzijdig,
4 de E ch der voor het vrouwlijke,

5. - het is dus alleen in dezen Naam
6. van de ... s val, dat het vrouwlijk meervoud

test gºed h ---- -- ..."

met het meervoud de wee ove

- rige geſlachten verſchilt.
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Manljk Geſlacht,

- Enkelv. >-* . . . . . . .

* * * * *

I. Cer) , . .

2 van eenen, of eenes

3. aan eenen, of eenen

4 eenen | | | :

5. - 3

6. van eenen . * .

*

gek vººr

ie

r ººk -

/ - - I• een H

ge" , -2. van.een, of eens 2 . '
-,

- , , 3. aan een, of eenen

4. een .i.

5. - - -

e 6. van een

x

I,

2 •

3

4

5.

6.

Onzijdig Geſlacht,

Enkelv.

Enkelv.

eene

€€nG

van eene
- - - - - % i.

!
- ----

&

t-,?

, 'J''

Het onbepaalende Lidwoord a
-

t

k

* . . . . - - - - -

J : Vrouwlijk Geſlacht.”

- ... -

e -

» , **t rº

r

te -

ºf

s ! .t

2 # # # - Zº

º: Bºs -3

tºeb - is

- --

* .

- - -

van eene, of eener

aan eene, of

. * * * *

i - º zº fit. ,,

's,

ear, - ºa e
T' - 'º. ſ ,

eener! ,

- 2 . . - 2

.
-*

* .

g" ， E : - 2

Manlijk, vrouwlijk en onzijdig
lf - ºf 3i -

Meerv.
1, - *2 # . :

2. van io , 7 ºf view - e

aâH is? ::9-2 fºs, t. 4.3

4. - 33:i . .

5. eense - -

6. van, door af -

wanneer voor perſoonen of zaaken geene Lidwoor

den komen, kent men de Naamvallen uit den zin,

of ſomtijds ook aan de Voorzetſels van en aan, b. v.

- 3 - ; 7 --

, gºs

go "

- - - -

1. Dirk past braaf op, ,2 Dat# boek van Dirk, la

3. Geef dezen prijs aan Dirk,
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Een Zelfſtandig Vaamwoord is een woord, het

welk eenen perſoon of eene zaak, bij dien naam be

kend, aanduidt en te kennen geeft. Alle woorden ,

die als zelfſtandig worden, en kunnen worden aan

gemerkt, brengt men tot deze ſoort van taaldeelen. -

Men merkttwee algemeene (*) ſoorten van Zelfſtandige

Naamwoorden op, als eigene en gemeene. De eigenen

zijn aan eenen bijzonderen perſoon of aan eene bijzon

dere zaak eigen, als: Erasmus, Buffon, Newton,

Rotterdam, Bordeaux, Amſtel, Etna , &c.

De gemeenen zijn aan eene gantſche ſoort gemeen,

als: mensch, boom, land, ſtad, berg, rivier

De eerſte ſoort kan men alleen bezigen tot de
's -

voorwerpen, waaraan zij eigen zijn, maar de twee

t

de ſoort bezigt men in 't algemeen. ,,
Immers, niemand dan Erasmus wordt door Eras

mus verſtaan. '-

Als iemand zegt: ik heb den Etna gezien, ik ben

te Rotterdam geweest, ik ben over den Amſtel

gevaaren, zullen wij er geene andere voorwer

pen dan juist de Etna, Rotterdam en den Am

ſtel door verſtaan. ,, .

Maar zeide iemand: Hier heeft een mensch geloo

pen, daar heeft een boom geſtaan, de rivier ſtroomt

er langs, enz. zo zouden wij onze gedachten niet op

een bijzonder voorwerp bepaalen, maar wel tot de

ſoort, waartoe het voorwerp behoort.

Alle gemeene Zelfſtandige Naamwoorden, (t) het

(*) Men konde de Z. N. W. met eene derde ſoort ver

meerderen, die hoewel in het enkelvoudige ſtaande, ech

ter eene meerderheid van voorwerpen te kennen geeven,

als Zand, Koorn, het woud, een Leger enz. welken men

verzamelende Z: V. W. konde noemen.

(f) Door oorſpronglyke Zelfſtandige Naamwoorden, ver

ſtaan wij, dezulken, door dewelken men zoodanige dingen
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zij oorſpronglijk zelfſtandig, of als zelfſtandig geno

men, kunnen altijd de Lidwoordjes ae, het, een,

of eene voor zich hebben, en dat wijders met een

Werkwoord eenen## als: DE Boer'

werkt, pr Meid/chuurt, het Kind ſpeelt; eigene

Zelfſtandige Naamwoorden dulden deze voorzetting

niet. Zie Bladz, 11 en 12 ; ook dezen niet, die een

gedeelte eener zaak betekenen, als: ik drink wijn;

iyant, daar is wijns genoeg. Geef mij een weinig

broods, want ik zie gij zijt wel van brood voorzien.

Men eigen aan de Zelfſtandige Naamwoorden geſlach

ten toe, zij worden aangemerkt als manlijk, vrouw

lijk en onzijdig, en naar die geſlachten gebruikt

men de woordjes: de, het, des, der, een, eene, eenen,

eener, zijn, hun, haar, enz. dus is het noodig, de

geſlachten der Zelfſtandige Naamwoorden wel te ken

nen, anders zoude men ligt iets ſtootlijks op het pa

pier kunnen ſtellen, dat tevens zeer belachlijk was.

- Deze eigenſchap der taal, die wy dan door ons

gehoor meer en dan minder ontwaaren, mogen wij

niet verwaarloozen. 5 dag

De Zelfſtandige Naamwoorden maaken in. het al

gemeen hun meervoudig, door achter het enkel

voudige woord en te zetten, bij vºorbeeld 5 mei

Enkelv. Meerv. Enkey. Meerv.

is boom, boomen, 2 kaars, kaarſen, . :

paard, paarden, leerling, leerlingen. *

- - - - - - - - - - - - - - (..?2-iler Le ..

of voorwerpen uitdrukt die eene wezenlijke Zelfſtandig,

heid aanduiden : als Mensch, Huis, Boom,# door

die als Zelfſtandig beſchouwd worden, en dus Denkbeeldige

Zelfſtandige Naamwoorden zijn, de zoodanigen, die dingen

betekenen die alleen door het verſtand gevormd worden;

als Waarheid, Achting,# de Geluid, enz. als ook

Toevoeglijke Maar vººrde, als Zelfſtandig gebezigd als: hit

Goede, het Nuttige, het Edele, het Valſche, en Werkwoºrden

als Zelfſtandig voorkomende, alsºf het Eeten, het Slaapen

het waarnemen, het Verzuimen van zijnen pligt,
tºt
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Over het artikel van Getallen zie men over den

uitgang nader. - Alleen merke men hier nog aan,

dat meest alle Zelfſtandige Naamwoorden, die met

een klinker eindigen, hun meervoud met n maa

ken, als:

Enkelv, - Meerv. e .

einde, eindep, . .

- ， begeerte, ' - ' begeerten enz. º

somtijds wordt de perſoon of de zaak, door het

Zelfſtandige Naamwoord aangeduid, alleen genomen.

Dat Naamwoord heet dan enkelvoudig. Somtijds

worden er meer van die ſoort bedoeld, en dan heet

zulk een Naamwoord in zijn getal meervoudig. De

verandering, die een woord in de ſpelling van het

enkelvoudige in het meervoudige ondergaat, is reeds

eleerd. Pag. 7. Zo kunnen dan de meeste woorden,

in welk geſlacht zij weezen mogen, enkel- en meer

voudig zijn. - -

Eenige voorbeelden van verbuiging, in alle de ge

ſlachteff der Zelfſtandige Naamwoorden, zullen het

best ter opheldering ſtrekken van de beſchrijvingen,

in dezë en de voorige S. vervat. - - --

L 2e tºt , " , ,

S. 6. ," * * * *

Voorbeelden van de Verbuiging der Zelfſtandige

- Naamwoorden.

Verbuiging van het Zelfſtandige Naamwoord B RoE

D ER , tot een voorbeeld voor de manlijke woorden,

Enkelvoudig.

1. de broeder, ..

. . 2. van den broeder, of des broeders,

- " 3. aan den broeder, of den broeder,

4. den broeder, - --

5. ô broeder, , tºi

6. van den broeder.

Verbuiging van het Zelfſtandige Naamwoord 2us

rsr, tot een voorbeeld voor de vrouwlijke woorden,

-------- -
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, en - - - 1 , * * * - o - '
- » - e", Enkelv. 1

2, van de zuster, of der zuster, -

3. aan de zuster, of der zuster,

4. de zuster, - , ,

5. ô zuster, - , 1

6 van de zuster. - -

Verbuiging van het Zelfſtandige Naamwoord DER

sel, tot een voorbeeld voor de onzijdige woorden:

o, º, - , Enkelv.

- , I- het dekſel, -

: : 2, van het dekſel, of des, dekſels, . . .

-3 aan het dekſel, of het dekſel. . . .

4, het dekſel, | | | |
5 ó dekſel, " ，

. 6. van het dekſel. | | |

Het meervoudige is in de verbuiging van alle

de geſlachten hetzelfde, uitgezonderd in den derden

Naamval, daar het vrouwlijke geſlacht dan aan de,

of der heeft, en het manlijke en onzijdige aan de,
of den. " - - - - - - - - 7 - - - - - - - - -

* * * . . . . . . . . '- -- .

Verbuiging van het Zelfſtandige Naamwoord MAN,

met het Lidwoord een, tot een voorbeeld voor de

manlijke woorden, - - - -

Enkelvoudig: , ,
- i. een man, - - - - - -

2. van eenen man, of eenes mans, . . . .

3 aan eenen man, of eenen man,

4, eehen man, " ? " . . . . . . . .

5. ô man,

6. van eenen man. - -

Verbuiging van het Zelfſtandige Naamwoordvrouw,

met het Lidwoord eene, tot een voorbeeld voor de

vrouwlijke woorden. : -

- - Enkelv.

1. eene vrouw, - ºf

2. van eene vrouw, of eener vrouw,

3. aan eene vrouw, of eener vrouw, A& ,

4. eene vrouw, ' - - - - - - - -

5. ô vrouw,

6. van eene vrouw,
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v & zº e - - - - - : - - - - - - - - - - ' -

Preſebüiging van het ZelfſtandigeNaanwoord kIND,

# het ſidwoord een, tot een voorbeeld voor deºv-fº :: A: A A - l - ' - - - - - - - , 2 .

ºzijdige woorden:

k. een kind, . . . . . . . . . . . .

- 2. van een kind, of, eens kinds, i . . . .

3. aan een kind, of eenen kinde, - .

- 4 een kind, - 1 ºf
ºf k, ó kind ! - - - - - i- , - -

- - - - - & -

-

ë. van een kind, 2 : - -- v * * - - #

* . . . . ---- -- ------ • - - - - - - - - 4

voorbeeld van het meervoudige in alle de
#'

'- * * * *

geſlachten , .

" "H. mannen, vrouwen, kinderen, ... ::

2- van mannen, vrouwen, kinderen,
stºkt, TA" vº, - - - * - 3 - t ºr -

3 aan mannen, vrouwen, kinderen, St. *s x* *

-

. 4. mannen, vrouwen, kinderen, is

« ººit: 5. *s 'I - '- v kººr en : - f, Sviº ,

1 º jo 6. van mannen, vrouwen, kinderen, je ,
r:3 ! * f: " t;een : v, d - • is - hi -- * w- - • --- -- n

tº, U# de #voorbeelden ziet men , dat de 2de én

#de laſtival, twee wijzen verhogen worden :
de reden daarvan is, dat wij in onze taal twee

wijzen van ſpreeken hebben, als ee! - -- -- --

-# t l ſtige of verhev wijze; - het dag

Ja, ik A. it. t 11 º TvE' ,,I-:... : -- - - - Q- E21:... ! *, L."_t- Z. **

# t ons, als van zelve, den gem
zaaiiigh, En het leezen van goed opgeſtelde boeken
###n deftigen ſtijl. " " * * *

t leert ons den deftigen ſtijl: ,, ,,,, . . . . .

t# # een li sijd van 2elfſtandige Naamwoor

'###
##### MV en 6 getekend zijn, om daardoor het

# acht van ieder woord aanteduiden: men kan dezël

* *

n

- - - - - - O
p> • - ' . Ei van A , - w- '' & *** N* * * vºet - we » 'e et" e-, 4 ----

'Vën naar de bovenſtaande voorbeelden uitwerken, º
' • - t?, zº

''t Swatv.Ass, teoas:
- les S. zº - - - - t - - " - - ---- --

- Seb er 1 e soºs 'sers A 3g
t vA ººk u f 1 - ; w - -- - ," - - *

- - - - tis iſ voºr 't enibrºsis
>- tº - -- - - - - - - - - '- - * -

# terug , ' ºf 3 33st: , tien . rrws vast fit ::e Ys is te

1 , ' 't - k, ev - , - -

' ſ 'rode eg te riis net doſſ-

- : : - --------
-

er , egocesvto stootttttsssNA

:##S&

- - - - - - - - - - - - - "A" - - -w- e * * t ,,s - * * * * - ery , f , -- -- *

* * * * - ; 1 iſ , k G- º - 3 - 5 - 25-23ſ 'I: 5ritjs', , T.

- * tº st k, n » - - - -. * -$ - - -- - -

tv se, sº , 8 e , LA ":" e sets', 'g zi bnoe ty

ºortº te

reeken hebben, als eene gemeenzaama
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g: St 7 mannºg

Van de BijvoeglijkeA#n in 't alge

- meen, en derzelver verbuiging. -

Bijvoeglijke Naamwoorden, zijn de zoodanigen,

die de hoedanigheid van eenenisperſoon, of van

eeng, zal # kennen geeven; bºv:: een kind kan

veele goede .# gheden bezitten, want # kind

75 ,,Ola1G ſl n het kan zijn, groot, goed, ge

#######
',

##

##bijvoegen van deze of dergelijke woorden, beduidt
-# % . # en # noemt

men deze woorden, bijvo -

borden. Dus

is het met een kind,

gelegen; alles heeft zi

met alle dingen

hee hoedanigheden

en konde - v.:# eerlijk

maal; eene brááve vrouw, een moedig paard;

# -##5 ### ###
gehoorzame kinderen, enz. -

De Bijvoeglijke Waamwoorden zijn aan de Zelf

ſtandige Naamwoorden onderworpen in geſlacht, in

getal en in naamval, en dit maakt hunne verbuiging,

Echter zijn er gevallen, waarin het Bijvoeglijke"

Waamwoord onverbogen blijft, als:

1. Wanneer hetzelve achter het Zelfſtandige Naam

woord is geplaatst: de Aarde is rond, die Man it

verſtandig, -
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2. Wanneer een Bijvoeglijk. Naamwoord eene na

dere bepaaling van een volgend Bijvoeglijk Naam

woord geeft, ais: een helder ſchoone kamer eene

aangenaam riekende bloem helder en aangenaam

ſlaan nu hier niet op het Zelfſtandige Naamwoord;

maar geeven eene nadere hoedanigheid## \

opſlaandé Bijvoeglijke Naamwoorden, ſchoone en

riekende, maar wanneer twee Bijvoeglijke Naam

woorden, beide eene hoedanigheid aan het Zelfſtan

dige Naamwoord geeven, als eene getrouwe oude

Moeder, dan worden zij beiden verbogen, files et

3. Wanneer een Bijvoeglijk Naamwoord met een

% lfſtandig woord als één woord wordt aangemerkt:

et burgerlijk recht, het eeuwig geluk.

# ##### gemerkt,

als: het kwaade, het zoete. - Zij meenden dan ook

andere Bijvoeglijke Naamwoorden voor zich: een waar

geloovige, een treffend kwaad, een ongedeauigd

wispeltuterige, #se - - - - - - - - - -

5. Wanneer de verbuiging onwelluidendheid zoude

veroorzaaken,of# zoude vloei

jen, gelijk bij ſtoflijke Bijvoeglijke Naamwoordenjen, gelijk bij ſtoflijke. Bij # Naamwoord #
zilvere bekers, niet zilverene bekers: - zoo oo

in plaatslijke Bijvoe #e Naamwoorden: Amſterdam

yyyer-# iet Amſteldammere Kooplieden,

, 6. Wanneer de hoedanigheid van het Bijvºeglijke
N# 9P # we ing, en niet op dën perſoon

ziet## onfºgº, ### ºr

. Door groot en ſterk verſtaat# nu niet, dat de Ko

ning groot is, dat de Hooper een ſterk man is, maar

#####
en ,,eenen Man die vaardig loopt. en 3 er

De Bijvoeglijke Wiami, oorden veranderen ook

# of verkleining, het geen menvtrap

pen van# rst zullen wij eenige

voorbeelden van derzë verºverbuiging opgeeverf, en

da##### de trappen van vergelijking ſpreekgn,
Verbuiging van een Bijvoeglij Naamwoord, is

het Zelfſtandige »euw", " AnLij Kittſ en tig"

2 * * *

-

u

-
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- s. van eerlijke en

##

Enkelvoudig. - -

H. een eerlijk en de eerlijke man, " ,

*, 5vaneenen eerlijken en ## den eerlijken mân, is
e ## eenes eerlijken ? of, des eerlijken mans;

/ 's# eerlijken en # den eerlijken man,

of, eenen eerlijken of, den eerlijken man, in

14. ee en eerlijken en den eerlijken man, ,
-5- * . r. én 3 eerlijkeman, , so we 's

- - -

?

, Verbuiging van een Bijvoeglijk Naamwoord, als

het Zelfſtandige Naamwoord vrouwlijk is: A

#van eenen eerlijken en van de #ehºhan. ,,

, - - - - - - - - - -Enkelvoudig: W« S

- tºe: ºf ER,,, ! z - en

1. eenë eerlijke en de eerlijke v

5 van eene eerlijke en 5 van de eerlijke vrouw,
*. ## eëner eerijke # arHilke

# #n een eerlijke en aan deel -

+3:# ##ë,
4. eens eerlijke en de eerlijke vrouw,

5, * - en 6, eerlijke vrouw,
6. van eëne eerlijke en van de eerlijke vrouw.

Verbui##g van een Bijvoeglijk Waamwoord, als
het dige Naamwoord oºk zij big is: 3

aan h##3 aan een braaf en aan het braave kind,
-- -- "ºnv hºe # 've kind: " "

'o , 'text, in &

i te braaf# # het# kind, -

#### # het b

a: * 3 tree, zº gaf nºg en

& van een braaf en van het brave kind.
- - g van ####### waan# ºv

N#########
of

e

## aan eerlijke en ####
eerlijke ſtººt en de eerlijke en kind en eet

. *wv en 6 eerlijke iſº # #

& van eerlijke tien van de eerlijké is bij files en
& I

van.

e#93 fitt in. "#of

-

braave kind, 5

|
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Uit deze Voorbeelden ziet men, dat het vrouw

àjke enkelvoudige en het meervoudige in alle ge

ſlachten (wat de Bijvoeglijke Naamwoorden aangaat)

even eens is, en dat men, dus alleenlijk naauw

keurig moet opletten, of het Zelfſtandige Naam

waora manlijk enkelvoudig is. Wat het onzijdige,

enkelvoudige betreft, als men daarin den gewoo

nen ſpreektrant volgt, zal men het minſte dwaa

len ; doch als men in eenen, verhevenen ſtijl ſpreekt

of ſchrijft, maakt het een weinig onderſcheid. . . .

- -- - -- S. 8. - ' t -

- w .. k: A. v . ," - -, wº . *

Over de Trappen van Vergelijking.

De Bijvoeglijke Naamwoorden veranderen door

vergrooting of verkleining, (zie de voorige S. 7.)

het geen men Trappen van Vergelijking noemt.

Gehoorzaam is een Bijvoeglijk Naamwoord - nu

verandert dit woord, (gehoorzaam,) naar de betekenis

die men aan een volgend Zelfſtandig Naamwoord gee

ven kan# van zekere dingen kun

nen vergrooten of verkleinen niet alleen, maar twee

of meer gelykſoortige voorwerpen die hoewel zy

eenerleië hoedanigheid hebben, kunnen in de graad

van hunne eigenſchap zeer verſchillen, dit zal men in

de volgende voorbeelden zien. . . . .
. 1. Mietje is een gehoorzaam kind. t

2. Krisje is een gehoorzaamer kind.

3. Leentje is het gehoorzaamſte kind van de ſchool.

4. Annaaije is het allergehoorzaamſte kind dat er weer

zen kan. : : : : : : : : : -- -,

Hieruit ziet men, dat er vier trappen van verge

lijking zijn, welken men dan noemt: - - - -

1. De ſtellende Trap, dat is die, welke alleenlijk

uitdrukt hoedanig een perſoon of eene zaak is. . .

2 De vergelijkende Trap, dat is die , s welke

eene zaak met eene andere zaak vergelijkt, en door,

deze vergelijking dezelve grooter of kleiner, meerder

of minder , maakt. - stºf - º - ! 'g v .

- -- . . . B. 3 - 3 - 2
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- 3 De overtreffende Trap, dat is die, welke de

beide voorgaanden in hunne bezittende hoedaanigheid
overtreft, wo 1 - 4 - ' ' ' ,,') 't .35 .

4. De allesovertreffende Trap, (*) is die, welke

alle vergelijking doet ophouden, en dus de allerhoogſte

hoedanigheid, welke een perſoon of eene zaak be

zitten kan, te kennen geeft. . . . .

Uit de gegeevene voorbeelden ziet men,hoe de vorming

dezer trappen geſchiedt bij denſtellenden trap deuitgan

gen ER, sr, of, ste voegende, voor de twee eerstvolgen

den, en door bij de vierde trap ALLER voor te voegen, als:

Groot, grooter, grootſte, allergrootſte, voor 't
manlijke geſlacht. T * . w

Groote, grootere, grootſte, allergrootſte voor 't

vrouwlijke geſlacht, en . , * * *

Groot, grooter, grootst, allergrootst voor 't on

[Wanneer dezelven achter de Zelfſtandige Naam

woorden komen, dan laat men geene verbuiging.

volgen, dit gaat in alle trappen door; b. v.: die

man is groet, die vrouw is grooter, deze tafel is

het grootst, dat boek is het ſchoonst, die inkt is,

het zwartst, God is het allerhoogst, allerwijst, en

allermagtigst. J. . - ,,s iſ

Deze aanwijzing gaat in de meeste Bijvoeglijke

Naamwoorden door, doch niet in allen ; want 1.

ſommigen neemen eene letter aan, 2 wederom anderen

veranderen er eene, en 3. eenigen wijken geheel

van dezen regel af. - d . . . .

Zij die eene Letter aanneemen, zijn b. v.

Tom, ſnel, enz. men zegt: tammeer, ſneller, enz.

Zij die eene Letter veranderen, zijn, b, v.

Zwaar, meer, min, enze maakende, in den tweeden

trap, zwaarder, meerder, minder. . . . . . . .

En zij die dezen regel niet volgen, zijn,' , 't - / 2%, ºf 3 viººt ºf l -/

(*) Deze trap kan men als een onderdeel van den 3den aanmerk

ken; wij hebben, denzelven echter hier bijzonderlijk geſteld, oaden Leerling cl' des te opmerkzaamer op te maaken. - * R.
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Goed, kwaad, en ook bijkans alle de Deelwoorden, als

Bijvoeglijke Naamwoorden gebezigd, komende van

goea, kwaad, beter, best, allerbest: erger, ergst,

allerergst, en men voegt voor zulke Deelwoorden

als Bijvoegl. Naamw. gebruikt, gemeenlijk de woor

den: meer, meest, allermeest, als:

De geliefkoosde meester: a

o De inger##
De meest geliefkoosde meester.

De allermeest geliefkoosde meester,

. Het volgende Lijstje van Bijvoeglijke Naamwoor:

een kan dienen, zoo wel om dezelven bij de Zelf

ſtandige Naamwoorden te voegen, als om de trap,

pen van vergelijking te vinden: t A. S

I oud, 11 laf, 2r #,

2 jong, 12 dik 2 , 22 versch,

3 ſterk, t # #, 23 aangenaam,

4 fraai, 14 ſlap, 24 braaf,

5 ſchoot, 15 vet, 25 wijs,

6 zwart, 16 ſtil, 26 grijs,

7 geleerd, 17 ſina, 27 goed, 3%

8 vroom, 18 zwaar, tºt 28 kwaad, is

9 doin, nº 19 dapper, 29 gelukkig,

1o glad, 2o los, g 39 regt, s

Eene aanmerking moetenwij hier nog maaken, naam

lijk, dat wanneer# komen

te ſtaan, zoo als wij in dit Hoofdſtuk, 6. 7., in geval

van onverbuiging, éñder N°.2, opgaawen, dezelven als

dan beide geen deel in de vergrooting of verkleining

der Trappen van vergelijking neemen, maar deze ver

grooting of verkleining blijft alleen voor het eerſte

bijvoegſel, als: - is, wº ST, * A tº 1 : 1 x 3

1. Trap. De vrolijke oude vader, 23

2. - De vrolijker oude vader, 1 te

3. - De vrolijkſte oude vader, om al-, fi

4. - De allervrolijkſte oude vader, van

- 1. Frap. De aangenaam riekende bloem,

2. - De aangenaamer riekende bloem,

3 -De aangenaamst# bloem, " -
-

- in NY I

4. - De alleraangenaamst rekende bloem,
' . . . . . . . . . . A4 A s3 - - - -- cº

- -, - - - - 38.
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S. 9. .

Over de Voornaamwoorden en derzelver ver
- - - - - - - - - . . . dr. :( .

deeſing. « ---- --

Een Voornaamwoord is één woord, dat voor, of

in de plaats van een Zelfſtandig Naamwoord geſteld

wordt, of ook in eenen volſtrekten zin alleen ge

ſteld zijnde, eenen perſoon, ofeene zaak, die is, iets

doet, of lydt, aanwijst. Zij worden. Voornaamwoorden

genoemd, om dat zij voor een Zelfſtandig Naam

woord, of ook alleen, in de plaats van een Zelfſtan

dig Naamwoord, gebruikt worden. * * * * * * *

. Hiervan zijn zeven ſoorten r. Perſoonlijke, 2. Weder

keerigë, 3. Bezitlijke, 4.V#, 5.Aanwijzende,

6. Betreklijke, en 7. Onbepaalde Voornaamwoorden.' '

PERSoo N'Lijk E Voornaamwoorden, zijn woor

den, die in de plaats van de perſoonen geſteld wor

dén, om daardoor de lastige herhaaling van den naam

te vermijden: die woorden zijn: Ik, Gij, Hij ofZ. ’,

Wij, Gijl. en Zij. Als ook de woorden Mij,'U, Hem,

ons, Ul, Hun, Hen en Haar: welken diepen ófom

zichzelven te noemen, of om den aangeſprokenenper

ſoon te betekenen, of van afweezende Perſopſign of.

v zaaken iets te zeggen. ' t " , " " "

we per keer toe. Voornaamwoorden, zijn woor

den, die aanduiden dat de werking, door een werk,

woord uitgedrukt, op iden perſoon of op de zaak

ziet, en op denzelven terugkeert, zij worden achte,

de Perſoonlijke Voornaamwoorden gevoegd, en zijn,

zelf, zelve, zelven en zich, als ik zelf gij #f,

zij zelve, zich zelden, wij of ons zelven.., ' '',

Bezit. Lijke Voornaamwoorden beduiden, d
iets' eigen is aan éénen erſoon, of aan eene zaak »

of aan meer perſoonen o zaaken, en wijzen ons dus - -

de perſoonen of de zaaken aan, welken iets bezitten:

bv, mijn vader, mijne Moeder, onze Ouders, uw

zoon, 'uwe Kinderen, zijn ſchrift, haare tekening,

Zyne pennen, hunne boeken, haare borduurwerken,

Meh onderſcheidt de bezittijke. Voornaamwoorden,

in twee ſoorten, te weeten: in volſtrekte bezit/ijke en in

betreklijke bezitlijke Vaornaamwoorden , de volſtrek

\
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gen zijn de reeds aangeweezenen, en komen#
delijk vóór het Zelfſtandige Naamwoord, maar de

betreklijke bezitlijke Voornaamwoorden ſtaan niet

vóór een Zelfſtandig Naamwoord; dezen hebben, be

trekking op een voorafgaand Zelfſtandig Naamwoord,

als: uw vader is ouder dan DE MIJNE; zijn huis is

hooger dan HET MIJNE, HET HUNNE, HET onze. De Be

zitlijke Voornaamwoorden hebben daarteboven betrek

king op den bezitter en op hetgene dat bezeten wordt."

VRAAGENDE Voornaamwoorden geeven eene

Vraag te kennen, en dienen om na perſoonen of

zaaken te vraagen: b.v. wie komt daar in? wat man

woont daar? welk kind is het braafſte? HoEPANig man,

of HöEDANige vrouw heeft u dat gezegd? De vraagen

de Voornaamwoorden zijn dan wie, wat, welke, hoe

danige, enz. Hier bij is aantemerken dat, wAr, bij

alle geſlachten en getallen gebruikt wordt en onver

bogen blijft: b.v. wat man? wat vrouw? wat kindeed

AAN wijzEN DE Voornaamwoorden worden ge

bruikt, om zekere perſoonen of zaaken aan te wijzen,

en op de vraagend - - -

den, dus zijn die woorden: deze, die en dit, zul

ke, zodanige, dezelve, hetzelve, dezelfde , hetzelfde,

gene, dit gene moet onderſcheiden worden van geen; -

Gene, als aanwijzend, of betreklijk Voornaam -

wordt in dien zin gebezigd, als de genen die et
gelooven,# waarlijk niet wijs , maar Geen duid

eene volſtrekte ontkenning aan, als ik heb geene,
menſchen gezien, ik had geen geld bij mij. "

BergektijkE Voornaamwoorden worden zoo ge

noemd, omdat zij betrekking hebben op den per
ſoon of op de zaak, waarvan geſproken is, en daar

op terug zien, of den Leezer of Hoorer op de reeds

aangehaalde voorwerpen doen denken, en eene nade
ré omſchrijving van dezelven geeven als: die, wie,

dat, welke of dewelke, dezelven, de genen, waar

van, waardoor, waarop, enz. !

Eenige voorbeelden zullen dit genoegzaam ophelderen:

Het is die man, die ons gehuisvest heeft. Dat

» .. B 5 in

te cº sºelatie. -

aamwoorden te andwoor
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kind, dat zijne les goed opgezege heeft. Het is die

jongen, die uw boek opraakte. Het zijn die Deug

Zien, bewELzen dan mensch wetſwren. ,,Het is dat

huis, waaavanowij ſpraken, Het zijn die middelen

waarop wij hoopen, en SWAARDoar wij onzen wertsch
verkrijgen zullen, enz. wº . :,, . . t.

ON: EPAALDEVoornaamwoorden zijn zoodangen,

weken onbepaalde voorwerpen uitdrukken, en van

de zelven werkingen aanduiden, die verricht zijn of

worden, zonder te noemen, door wien de uitvoe

ring geſchiedt, zij zijn: eenigen, verſcheidenen ander

ren, allen, een ander, ſommigen, ieder, dik, enz. als &

Eenigen gelooyen het, anderen niet g: o .

Verſcheidenen hebben het gezien, maar ſommi

gen durven het getuigen. ,, , i.
zij gelooven allen het geen een anders zegt... . .

Niemand wil dat doen, Hij heeft iemand geſpron

kens. Ik zal hem ſtraffen, wie hij ook zij, enzy,tº dº

en N- S. Fo. * Sl, ºf via f.

over de verbuiging der Voornaamwoorden.

De Voorn ta woorden moet men als verander

-## want # veranderen, even

dEEN; o. reden, dat zij aan het Zelfals het Lidwoé

ge Naam

#t , in getal en in naamval; dat is te zeggen,

#at de Voornaamwoorden, en bijna alle woorden ,
welken men bij de# Naamwoorden kan

plaatſen, altijd in hetzelfde geſlacht, in hetzelfde e

tal, en in denzelfden naamval moeten zijn, als het

zelfſtandige Naamwoord.

"E#" uitgewerkte voorbeelden van verbuiging
der Voornaamwoorden, zij n derzelver verande

#g klaar genoeg doen blijken:
#### van de hoornaamwoorden wijn en vw.
? ” Manlijk Enkelvoudig: s

::... * I uw * to s .
p

i mijn,
2 van mijnen, of, mijnes, 2 van uwen, of, uwes,

3 aan mijnen, of, mijnen, 3 aan uwen, of, uwen."
v, mijnen, 4 uwen, zº sºel.

5 mijn, 3 5 *
« van mijnen, 6 Van UW'en,

## zijn, en zulks in
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Vrouwlijk Enkelvoudig,

1 mijne, " . . . 1 uwe,

2 van mijne, of, mijner, 2 van uwe, of, uwer, "

3 aan mijne, of, mijner, 3 aan uwe, of, uwer,

4 mijne, - 4 uwe, -

5 mijne, '' ,, . . . . . - - - - - t

6 van mijne, 6 van uwe. , . . . t'

ontijdig enkelvoudig
s t! ' s , - - - - , ºn

I mijn, - -- I uw, - - »

2 van mijn, of, mijns, - 2 van uw, of, uwsa

3 aan mijn, of, mijn, 3 aan uw, of, uwA - -

A mijn," s - 4 uw; - - - -
e te w ... ... d 5 *

6 van mijn, 6 van uw..

Meervoudig, voor alle Geſlachten. - *

1 mijne, 1 uwe, ' .

2 van mijne, of, mijner, 2 van uwe, of, uwer,

3 aan mijne, of, mijner, -3 aan uwe, of uwer

4 mijne, 4 uwe, "

5 mijne, 8 e . " " 2 3 *
6 van mijne. 6. Van uwe. t - t

C \

Enkelv. . .

vertuiging van de Voornaamwoorden ONS en HUN.

Manlijk vrouwlijk. " onzijdig.
1 onze, " . . 1 onze,' e - I ons, n

2 van onzen,of,on-2 van onze, of, on-2 van ons, of, on

zes, sº rº zer, '' - t zes,

3 aan onzen, of on-3 aan onze, of on-3 aan ons, of ons,
Z6ſd , : : ze, zº s- -

4 onzen, - 4 onze, s 4 ons,

5 onze, " , 5 onze, " , 5 * 4,

6 aan onzen, S 6 van onze, 6 van ons. -

Meervoudig voor alle de Geſlachten, t i

- ves Sv - 1 onze, s t e . . .

2 van onze, of, onzer,

14 - is 3 aan onze, of, onze',

* * * * * * * * * * * * 4 onze, i s is a b S 3 ſi is
-- - - - - 5 onze,' - - - - - - 12 º 3 is i s ,

6 van onze - sv -
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. Enkelv. . . . . .

Manlijk. Vrouwlijk onzijdig.
hunz . . 2 I hunne, . . . I hun, ,,v

van hunnen, of, 2 van hunne, of, 2 van hun, of huns,
, hunres, - hunner, . . . . . ."

3 aan hunhen, of, 3 aan hunne, of, 3 aan hun, of hun

hunnen, - .a 'hunner, . . . .

4 hunnen,' 4 hunne, 4 hun,

5 * - 5 * 'g , 5 tº

6 van hunnen, .. 6 van hunne, 6 van hun.

Het Meervoudige is als MIJNE en Uwe.
* * * * * * * * * * * * * e ºf r! 't » +

t . . . . --- * . * - '

Verbuiging van de Voornaamwoorden w 1e en

2. wEL KE. * -

. , , 5 . . ?

- Enkely , Meerv.

Manl. vrouwl onzijd, M. v. o

-

t

1 wif, - 1 wie, ... - 1 wat, , , 1 wie, 2

2 van wien,of 2 van wie, of 2 van wat, 2 van wie, oſ,
wiens, wier, . . . . . . wier, ... -

3 aan wien, 3 aan wie, º 3 aan wat, 3 aan wie,
wier wie, " , 4 wat - wie, zº

4 9 # # . 9 # # 9 's # : » " ºf

& van wien, 6, van wie, 3 van wat, 6 van wie.

zo: er zzo - Enkelv. » Yves & - Meerv.

Manl. Vrouwl. . Onzijd. M. V. O,

1 welke,... 1 welke, .. 1 welk, 1 1 welke, ..

2 vanwelken,2 van welke 2 van welk, 2 van welke,

of, welke , of, welker, of, welks, of, welker,

3 aan welken,3 aan welke, 3 aan welk, 3 aan welke,

of, welken, of, welke, of, welk, of, welke,

4 welken, 4 welke, 4 welk * * 4 welke, +--

5 * 5 x 5 - 5 : ,-

6 vanwelken 6 van welke 6 van welk, 6 van welke ,

een S., I I. : - - - - E.

Aanmerkingen op de Verbuiging der Voor

naamwoorden. -

Het MEERvoUDIGE is, wat de Voornaamwoorden,

aangaat, in alle de geſlachten volmaakt even eens als

het Vrouwlijke Enkelvoudige. ，,
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En de Zelfſtandige Naamwoorden veranderen

- Voor##

#

#

geven als bij de verbuiging met het Lidwoörd p E

geleerd is, wil

Uit de zoo even opgegeevene voorbeelden zal men

gemaklijk begrijpen, hoe de Voornaamwoorden

zijN en HAAR, DEZE en DIE, GENE en DEZELvE verbd

gen worden, en het voorgaande Lijstje van Zelfſtan

dige Naamwoorden is hier ook van groot dilt, ter

oefening, in de verbuiging der Voornaamwoorden.

D#nhet onzijdige gedacht wat maakt, moet
hier herinnerd worden,# het zelfde ge

ſlacht. Dat heeft; als: die man - - -

gelooft het, in dat huis,
e. # her, die vrouw

en 1,

ie en Bººg: " "'ſlacht, hetzelve en h.

ge, heeft men optelmerken,

moet letten op het manlijke enkelvoudige, or

# ft

over

ge

daarin de meeste

##### Ul

noeg on## en geeft ons

aanleiding genoeg, om in le gevallen, de verb

ging g ºa te elen, 19 - # *

######### niet
Aw ip inondienſtig zijn, om de Vë

##
en het betrºlijke en aanwijzinge ºverhaal
#E, te doe##

fºtº. Wºnºſºv 19,. Al ilt' Ass: 3,99, ºf gºol'9% ,,º,

1 wië roept mij? *#, die, of welke
. - Nººrd 5 x , " *** ,,staat

2 wiens boek is dat ? of, 2 het boek 'die m

van wien is dat boek? van dien man,
3#sº , tot wiën ſpreekt 3 dien à of, tot dien 'oddelj

81]: Vriend,

4 wien zoekt gij? 4 dien armen jongen, en

5 * iſ in de nis alsº a 5 * h dat tºt

* doorwien zult gij dat laat 5 door dien jongen makelij:
ten koopen? - - - - - - -

»

ov

-------------------- ---- --
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Uit deze voorbeelden ziet men, dat wie een vraë

gend Voornaamwoord is, het welke dus het beste met

een aanwijzend. Voornaamwoord beandwoord wordt,

ºns bloed too ease on es iſ

voet was of een ogt de

diev awarasat (in awao S. Ha: a 3 % van de wil

lig Al ,

# er

/

- filis new. getinga,aow.3e, gebit is nºg

over de ### in het Algemeen:
vroeg ze... .. b en gi, dº, aff , gº. Hºe,

w:# -

orden, waardoor

-

#

agende, en BE ie

#
an he t - ,

1 de werkingen van pe in aan.

ngen dan het zijde t ligchaam of

#doºr werkwoor:
r k -## # #

- T, U7" -T- reyer
"-

#

weeging, en geengebeweeg ºf oi ik werk

king)# en is lg, d

#w#woºrd:#ent verdeeld, als
1: BEVENSEN die ik k: even, €

werkt op iets anders, en ver is egºe gaad van

eenen perſoonofvan eene zaak omtrent zeker voorwerp,

Het gewoghe kenteken is het hulpwerkwoord hebben,

b. v geningen, hgaten, ſtraffen, enz. eng, na

3 rijb: E#de, dat iets lijdt, of als
een voorwerp de werking van een en anderen ont

haai tis

(*) Menekonideº Hulpwerkwoorden als eene zesde ſoort aanther

ken, dan daar dezelven weinig in getal zijn, hebben wij dit niet

gedaan, te meer daar wij ºver deze van afzonderlijk handelen
#tillen. - - - #nºgood

- --- - - -

-

*
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vangt: het gewoone kenteken is het hulpwerkwoord

worden, wordende daar door het lijden aangetoond.

3 ONzijBIGEN, die aanwijzen, dat iets is, beſtaat,

zich beweegt, werkt of lijdt, zoo dat dit alles in het

onderwerp, of in den perſoon, bepaald blijve, zon

der op iets anders overtegaan, en dus alleen den ſtaat

van het voorwerp uitdrukken, weshalve een onzijdig

werkwoord in geen lijdend kan veranderd worden,

door het Hulpwerkwoord worden, ezoo, als de Bedrij

venden: zij zijn: gaan, ſlaapen, zuchten, enz.

4: webakkeERGas, zijn dezulken, dierop denzelf

den perſoon, die werkt, wrederkeeren , en dus eene

daad betekenen, welke uit dat zelfde onderwerp

voordvloeit, en daar weder op terug twérkt, b. v.

zich veijen, zich bedriegen, zich wasſthen, zich

bezeeren, enz. " Hºe iſ tº be biºſ: 3 ,

## perſoon verricht wordt;

maar 't welk de daad of het lijden op eene onbepaalde

wijze veorſtelt, en dus wéléene werking te kennen geeft,

doch het onbepaalde woordje HET tot hunne noemer

## welk woordje de perſoönen of de zaa

ker vooronderſteld, en alleen in denderden perſoon

# worden, b. w. het geſchiedt, het beweegt,

werkwoorden kunnen eene wederkeerige bete

kenis hebben, als, het inverdriet, ſinart, berouwt

miy##hen, enzºt door het woordje het, verſtaat
nién titfiets, dat verdriet, ſtaart, berouwt, zonder

hetzelve uit te drukken. Aegoo wordt, in plaats van

tier, ook wel zekere zaak genoemd, als : wº.

ofyte harde wind geheugt hen, 9 º

Die onbezonnene daad berouwt mij, enz.

Dus was het de harde wind, de onbezonnene daad;

dië geheugde, die berouwde, het welk anders met het

zou gezegd zijn, had men reeds daar van geſproken.

werkwoorden: die de hoedanigheid van het

weer uitdrukken, hebben voor hunnen Noemer altijd
het woordje met ººk en s ASA , ws »ssº's

v's sº us a v . e esº een

• f

n

w * ºn

&

----- - - - - - v - ------- -- - - A ------

e - - --

"-*-*----"--------- - -- --- TT-T

ge het gewesten. Zulke onperſoonlijke
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3## dondert, het vriest en
bº et zal regenen, donderen, vriezen. ,,

- Het heeft#### , gevrozen.
7 ! D ) 3S - TI, II lon : 2 , 4 ,ri en2." 1 is tº - - -

w ººd ! ed do & zº : ' t e , abrº,

" " 23.2. 5. 14. Erg g: 5 g zº go ºf
Over de H. werkwoorden, g,

st 32 - ; - go-r: * * * * . . . . . . . . . . . . * ºf 1-2-1 º Ee

Als geheel bijzonder moeten de werkwoorden zuſ

ieh, hekken, worden en zijn aangemerkt worden;

dewijl zij de vervoeging der overige werkwoorden

helpen vormen. Men moet dus letten: 1. Hoe de werk

woorden in hunne onderſcheidene wijzen, lijden en -

perſoonen veranderd worden, en ten 2. Wanneer

men', die Hulpwerkwoorden moet gebruiken, iſ ,,

, Zullen wordt gebruikt in álle Werkwoorden, bij

- den toekomenden tijd: en bij den Voorw. Tijd: ik zou

komen, gij zoude, hij zoude, wij zouden, gijl zoudt,

zij zouden leeren rik zat, gij zult, hij zal lee

zen: "Wij zullen hooren, 23 ops, . . . . . . . . . .

Hebben#de voorleedane tijden:

+- In alle bedrijvende Werkwoorden, ik heb be

mind, hij had bemind, 2 in onzijdige Werkwoorden,

die in hunne betekenis nabij de bedrijvende komen:

( ik heb gedwaald, hij had geſtaan , ### 13%

5#" en zijn behoören bij de lijdende werk- -

W99fde? # . . . . . . . . erg3 ſign. º reire, dag,

zijn ºok bijeenige onzijdige werkwoorden, welker
in hunne betekenis nabij de# die men

niet onaartig, onzijdige lijdende Werkwoorden',

de kunnen noemen,als ingegaan:

gij zijt gezeten gebleven. En

Behalve deze hulpwerkwoorde

genden als: laaten, moeten, durven, mogen, kun

hen, willen, ſchijnen, ook als hulpwerkwoorden aan

merken, doordien zij alleen gebezigd, wordende,

niet genoeg afdoen, daar er altijd een ander werk

# moet toegevoegt worden, om eenen,

maaken## laaten gaan, moeten komen, ik 4##

ſpreeken, # kan vertrekken, hij wil het doen,

"ogen het doen, hij ſchijnt kwaad te zijn.'
A -

f

ver

#

«

w' - - ----

---------------

------
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De wERKwoon DENf nu, zijn aan zeer veele ver.

anderingen onderworpen en, deze veranderingen
InOeInt IIIGn vervoeging, of tiAdvoegingswet 3x . *

By de vervoeging der Werkwoorden, moet men

drie zaaken in acht nºemen. 1. Wijzen, a. Tijden,

en 3. Perſoonen. " - -

, 2 | | | | 3T! | | | | f: Tot 1

d . . . . . - 2 S. 14.. ! on air & »

-8 - Vervolg van de Werkwoorden. Hij

de Over de wijzen. " ºg 3
: - wº - - - -- - - - ** r, n t rº * * * * - W . . * * * * * * * * *

####ken# zaak voorgeſteld, of van de zelve geſproor

keij kan worden; te weeten: #, 'º

bºïſºlo 1. De oN BEPA AL De Wijs, sº t

. . 2. De AAN Too N EN DE Wijs, 3 -

zº tº 3. De GEBIED ENDE wijs en ººk 's

eks 4. De bij voec en De Wijs: ,

#####van het Werkwoord in een en algemeen en zin, zon

####ij# en ſomtijds oºk #n gelººf vºorſtelt,
als eëren, ſpreeken, ſpeelen, geleerd, geſproken,

geſpeeld hebben, zullen leeren, ſpreeken, ſpeelen.

De Aantoonende Wijs, toont de daad, door eenen
perſoon of eene zaak bewerkt, en door# k

woord uitgedrukt, rechtſtreeks aan, zonder af te

hangen van eenige voorafgaande vooronderſtelling, als:

ik leer, ik ſpeel, ik doe, ik heb gedaan, ik zal

zen, de kinderen hebben iever### zijn.-

- - - - - - - - - - - - - - - - - - - ,,

342,

#hoorzaamt. 4, 7, t # #ne N. U . . - ..e3 vetº - r

*## nººit wordt gebruikt wanneermen iemand iets gebiedt, of verzoekt, ofH# tot,

iets opwekt en vermaant, b, v. Kinderen leert uwé

Lesſen; zyt gehoorzaam aan uwen. Meester , D

5e hij volgende Wijs, is die, waardoor iets twij:

felachtigs, of onzekers gezegd en gekend, kan wor

den, ºf gewººn wºrden dººr ºns"Eit
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-

op zich zelven genomen, geenen verſtaanbaaren zin

uitmaaken, b. v. Ik wenschte, dat gij uwe lesſen leer

det. Ik verbied het u op dat gij het laates, it

a : c. , , " " S.' 15: * * * , ,

over de rijden en persoonEN .

Door middel der TIJDEN , in de Werkwoorden,

drukt men den tijd uit, wanneer eene zaak gebeurt,

gebeurd is, of zal gebeuren; derhalve zijn er, ei

genlijk geſproken, maar drie tijden, als: de Tegen

woordige, de Voorleedene en de Toekomende Tijd

- om met meer bepaaling en naauwkeurigheid zich

te kunnen uitdrukken, heeft men in de vervºeging der

Werkwoorden, de volgende Tijden aangenomen, afs:

1. De Tegenwoordige Tijd. Waarin iets geſchiedt,

als: ik doe, ik zeg oor AA

2. De onvolmaakt Koorleedene Tijd.# iets,

ofſchoon reeds gebeurd, als geſchiedende ver

haald wordt. Ik beminde.

a 3. De volmaakt Voorleedene## Waar in iets

als volbragt wordt voorgeſteld: ik#
4: De meer dan volhaakt Voorleedene Tijd. Waar

bragt'vooiets# komt, eer eene nadere
voorviel: ik had bemind -

:... LJ
-

- Sºja. -t O

5: lº
rº 99 dººr

e

- 9,

- T TT TITT #.
den, en iets aanſtaande is: ik zal lee: "

6. De Voorwaardelijke Tijt, gebruikt en om

e### zouden doen, of

gedaan hebben, waren er geene verhindering
-# ; of dat het onder zekere voorwaarde

zou geſchieden:# tijd (*)

De Perſoonen, die werken, lijden, of beſtaan,

######eging # werk
woorden, aangewezen: zij zijn: ,,

1. De# , welke ſpreekt, als: ik

doe, leef Meerſpreekt de wijſteren, doen
(*) Deze tijden worden bij de aantoonende en bijvoegende wij

, doch in de C

########"n

---------
----
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2. De perſoon tot wien men ſpreekt: gij doet,

Meerv. gijlieden leert, doet: * ! -

3. De Perſoon van wien men ſpreekt: hij of zijleert, Meerv. zy leeren. * . * v

* * *

Wanneer men in het onbepaalde ſpreekt, en geenen -

bijzonderen perſoon bedoelt, gebruikt men voor de

perroonen, de woordjes men en het: men eert, men

zegs, het kind leert, het geragt is. - P# woordjes

daar en er gebruikt men dikwijls bij een lijdend Werk

woord: daar wierdt gezegd... er wordt algemeen ge
loofd, dat enz. , kºt tº s t . . . . . . . . .

e es , , " . 5 16. A - e . . .

Nadere Aanmerkingen over de Vervoeging
# 's " der Werkwoorden. | | | |

Naa nu gezien te hebben, dat er bij de Vervoe

ging, wijken, rijden en Perſoonen, en dus bij geen

#'ook Getallen, als Enkelvoudig en Meer:##
zijn aante# zullen wij, (naa alvoorens de vol-k

gende aanmerkingen geplaatst te hebben) vier uitge

-# en van elkanderen verſchillende voorbeelden, oper

geeven, waaruit dan duidlijk de vervoeging der Wºerkrt:

#rden, met alles wat daaromtrent, zoo in ſpelling &
als anders, is aantemerken, te leeren zal zijn. . ssssssssss .

De aanmerking, dat wij vier Hulpwerkwoorden

hebben, waar door de onderſcheidene werkwoorden derb
taal vervoegd worden, is reeds onder 5- I3 geplaatst.q

De werkwoorden worden vervoegd naar #6ijzen,''

Tijden en Perſoonen, deze vervoeging doet dezelven

#de Tijden veranderingen ondergaan in 't uitdraksken der Worteltijden, e e As SS'ers 'A

1. Men heeft gelijkvloEIJENDÉ wERKwoorden, zij zijn

bv, #open,beminnen, enz. die in de Tegenwoordigen
Tijd enz. den zelfden Klinker behouden, en in het Deel

woord geen EN achter aan hebben, maar#
ſcheidbaar voorvoegſel GE;gehoopt, doch beminnenheeft

geen ge voor, maar behoudt be, en# d.

Men heeft BNGELykvLoEIJENoE werkwoor"y als:

1. ſchrijven, belijden,waarvan de Tegenwoordige Tijd,

f, sº x C 2 2 ::::::::::2:e is : f. " ! e
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l

met de Onbepaalde Wijze en Toekomende Tijden ge

lijke klinkers zijn; doch in 't onvolmaakt voorleeden en

in de Deelwoorden een e of twee ee hebben, als: ik

ſchrijf, ſchreef, geſchreeven, ik zal ſchrijven, enz.

* 2. Leezen - Ik las, geleezen, zoo ook eeten -

ik at, gegeeten, hier is eene voorzetting van g,

om dat geëeten, ſchoon ſommigen het gebruiken, niet

wel klinkt, dezen veranderen van klinker, in den vol

maakt Voorleedenen Tijd alleen, 4 % -

3, Die in de Onbepaalde wys, Onvolm. Voorlee-,

den Tijd en in de Deelwoorden ongelijk van klinker,

zijn, als: bidden, ik bid, ik baal, gebeden, zo ook

liggen, zitten ; enz. , ， ,, .

4. Die in den Onvolm. Voorléedenen Tya en in de

Deelwoorden gelijken klinker hebben; doch wier

Deelwoorden niet in en eindigen, als denken, ik denk,

- hij aacht, gedacht, zoo ook, brengen, zoeken ,

koopen, enz. is ... :

-5. Die wel in alle de tijden gelijken klinker be

houden, als de Gelijkvloeiienden, maar wier Deel

1 - Wft

woorden in en eindigen, als: bannen, gebannen: bak

ken, gebakken vouwen, gevouwen: laaden, ge.
laaden: maalen, gemaalen, enz. , , rº

, Veele aanmerkingen konden hier gemaakt worden,

dan dezen zullen nader duidliker gemaakt en begree

pen worden, zoodat wij dan nu in de volgende 5 tot
de vervoeging overgaan. 2

en is sa' : S. 17xob - ,

- -e*, *

twee Nºssº ::

- - - 2x eS SA

- , , v ER TE L LEN en stR X FFEN. * A 92 !tºt * ke Lºs , vººr- ---- -- 3. 42' G9 - L. g: , iſ gºed tº fººi r

zº ºogſt ſcoºrde 1- o N BEPAAL W. S.

22- 3 tºi * Tegenwoordige Zijd. 69', ste . t

"# # de 6 ſtraffen. Vººr de 9 º

tvvy& wº s

G9 vertelle * * * * , , ,

Se iſ ººk lºs -- ro', - . - - - - - - - - - - - - - - - - ,

#. Voorleedene Tijd. 2 -

& 12:41 | | | | | | | | | | | 3 % tºt -3:
* * **-- --

, - - * * ***'' ''ſ AL - . . . . f

teld hebben. 3. -, geſtraft hebben, * *

- - - - -- ' t , ... : ' : : : : : : :

ss x Toekomenae Tijd. * * **et

zullen vertellen. - - zullen ſtraffen.

-

c s

rarvissing of tijdroeging van de werkweeran
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hij zal " |
wij zullen

gij'. zult ! ! !
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2. AAN too NENDE wijs, 's -

egenwoordige Tijd. ' s .
Tege ag tij en stig

ſk vertel, i ik ſtraf, oºit

# vertelt, - gij ſtrafts, os is,

ij vertelt, - hij ſtraft, ,,s .

wij vertellen, - wil ſtraffen, zº is

gijl. ve: telt, gijl. ſtraft,

zij vertellen. ... .. ... zij ſtraffen.

onvolmaakt Voorleedene Tijd

ik vertelde, ik ſtraſte, de
gij verteldet, , gij ſtraftet, ". tºt

hij vertelde, t hij ſtrafte, en

wij vertelden, wij ſtraften,

gij', vertelder, gijl. ſtraftet,
zij vertelté. . . . . . zij ſtraften. l

Volmaakt Voorleedene Tijd.

ik heb, l ik heb
- - - - in * en , zes- tºt 3-1,

gij hebt je gij hebt", *

hij heeft | # hij heeft hººg

wij hebben # # wij hebben #

gijl, hebt | 5: gijl. hebt ! * | F.

zij hebben zij hebben J.,
- - - - - - - - - - - . - * . * A-LW

Af er dan volmaakt Voorleedene Tijd.

ik had ik 3 D 2 ik had -

#. : E 1, gij hadt -

ghij had in | hij had#den", t • -

gij - hadt , " EF # hadt. # *-

zij hadden J 8 zij hadden, iſ je -

- Toekomende tijd ,

#. WI hE?dden

ik zal Tab ik zal n 'ss
- * * * *t- -- 2 • • * :-* : : 4 , -, -

gii zu!t 3 *# gij zult * * ti g: In

:
i# , hij zal 's it tº

? # # wij zullen #

# # ## # #
, I j:"J. j zullen --- J ---

zij zullen dit tºJ

C S

- - - - - - - - - - - -
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voorwaardelijke Tja.
ik# ') ik zoude de A

gij zoudet < gij zºudet

hij zoude- | g hij zoude | #

wij zouden X G. wij zoude X #
gijl. zoudet | | # gijl. zoudet | F

ZIJ zouden - zij zouden J

3. GEBIED EN DE wIJs.

vertel, ſtraf,

hij vertelle, hij ſtraffe,

vertelt gijl, ſtraft gijl,

dat zij vertellen: dat zij ſtraffen.

. 4. Bij voeg E ND e wijs.

Tegenwoordige Tijd.

dat ik vertelle, ; dat ik ſtraffe,

dat gij vertellet, - dat gij ſtraffet, '

dat hij vertelle, i dat hij ſtraffe. -

zºdat wij vertellen, dat wij ſtraffen,

dat gijl. #liet # gijl ſtraffet, ' '

dat zij vertellen." dat zij ſtraffen. " n

ze onvolmaakt Voorleedene Tijd.

dat ik vertelde, dat ik ſtrafte,

dat gij verteldet, . dat gij ſtraftet,
dat hij vertelde, . dat hij ſtrafte,

dat wij vertelden, dat wijf ſtraften,

dat gijl. verteldet, “dat gijl, ſtraftet,

dat zij vertelden. dat zij ſtraften.

Volmaakt Waasleederse Tja. . :

dat ik hebbe ! ! dat ik hebbe , -

dat gij hebbet # hebbet

dat hij hebbe , j. dat hij hebbe ,

#ij hebben: dat wij hebben

ijl. hebbet ! : at gijl, hebbet

dat hij hebben , zij hebben ,

# #

3 3

4 -

*--*-*-r wt --- - - - - - -----------
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Meer dan Volmaakt. Voorleedene Tijd.

dat ik hadde T , dat ik hadde

dat gij haddet dat gij haddet ! ga

dat hij hadde dat hij hadde 'H - 3:
dat wij hadden dat wij hadden A- Ë

dat gij had iet . | # dat gij haddet | F
dat zij hadden j dat zij hadden V.

- . - . . . * •

Toekomende Tijd.

dat ik zal vertellen, en dat ik zal ſtraffen,

dat gij zult vertellen, enz. dat gij zult ſtraffen, enz. !

Voorwaardelijke Tijd dººd

dat ik zoude vertellen, dat ik zoude ſtraffen,

dat gij zoudet vertellen, enz. dat gij zoudet ſtraffen, enz.
e- -- *. t -

D. E EL w o o R DE N. . at Us

& Tegenwoordige Tijd. s

tA

vertellende. . a. ſtraffende. . ſº it

Voorleedene Tijd : #

verteld hebbende. geſtraft hebbende, :

! Toekomende Tja , fie

zullende vertellen. zullende ſtraffen. " " - *

's ' s A * . > < 's A',

- s is. t -- --

- - ſ # ºf # :',

Vervoeging of Tij#voeging van de Werkwoorden
BID BEN en HAAT EN.. "

* * * * » * . . . t Vf- -w

- ---- '- iſ: . ii:

t I. ontstaat er wijs. - iſ

Tegenwoordige Tijd.

bidden, ' . . . . haaien, les ºf

* Voorleedene Tijd. . als i

gebeden hebben. " gehäat hebben. " ! "
* * - - -- I; it's ! i w

Toekomende tijd e

zullen bidden te zullen haaten is te

c 4
•
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t

* * * 2 AAN tooN EN DE wijk. -

Tegenwoordige Tijf.

ik bid, , ik haat,
gij bidt, ' , gij haat,

hij bidt, . . . , hij haat,

wij bidden, zº * . *

gijl. bidt, - gijl. haat,

zij bidden. * . zij haaten.

1

gij badt, & Q - giis haattet, .

hij badi. , , , hij haatte,
: wij baden, ’ , wij haatten,
gijl. badt, - t - - - 2 gijl: haattet,

zij baden. - - C 4-9 9zij haatten. -

- , wij haaten, | | | |
3. >

* *

. J

Onvolmaakt Voorleedene Tijd. " , a

ik bad, " . t ik haatte,
* * *

- 4 - vººr

*

-

v.

.

, Volmaakt Voorleedene Tijd,

ik heb . . ) ! ik heb

gij hebt ººk jas gij hebt

hij heeft | # hij heeft

wij hebben " X # wij hebben

gij hebt : | #sa gij hebt
zij hebben , ja, zij hebben

Meer dan Volmaakt Voorleedene

ik had - ik hadtT

3 x gij hadts: 5 e . : | ga ij hadt

a ## , !## -

wij hadden ” A). # wij hadden

gijl. hadt . hadt
- 2 in de A2 ## a

zij hadden - - zij hadden

'Toekom en de Tijd. -

ik zal nººd ik zal

gij zult tºt | Sg. S. gij zult

hij zal li hij zal ,

, # #llei" ) # wij zullen

gij zult "vºl #eer gijt, zit

zij zullen ze 4 jius zij zullen

? o

-

* -

-

Tja.

* «

v... : '

#

j

|

#

j
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dat zij hebben tºt is dat zij hebben J

. . Voorwaardelijke Tijd. ". A

ik zoude n iT ik zouden we in

: gij zoudet . . . . | er , gij zoudet | p
hij zou de i ' s R 5: hij zoude #

, wij zouden 's # # : wij zouden ? g
gij'. zoudet | # # # gij, zoudet | e

zij zouden j - t zij ZOUGCI) : t ... . J

3. Gebre BEN DE wijs.
bid ' '... :', 'El haa t. ' s of 3 h’

- -- '# . . . . . . . . . xt:52 - aat J s t . 3. o 2hij bidde, ' Y - V, xt hij Baate, 1 º J. -

bidt gijl, . s t haat gij',

. dat zij bidden. ,, , dat zij haaten. -

is 's - t; ' . - . ied. -

4. Bij voeGeNDE wijs

Tegenwoordige Tijd.

dat ik bidde, tº dat ik haate, ºt: ,
dat gij biddet, . . . dat # haatet,

' dat hij bidde, ev ssssssss dat hij haate,

dat wij bidden, en dat wij haaten, ,

dat gijl. biddet, dat gijl. haatet,

dat zij bidden. Al stºer dat zij haaten.

Onvolmaakt Voorleedene Tijd. *

dat ik bade, g: ? dat ik haatte,

dat gij badet, dat gy haattet,

#A a c .. e u g: dat hij haatte,

dat wij baden, dat wij haatten,

dat gijl. badet, de ' - is dat 'gijl. haattet,

dat zij baden s , dat zij haatten.

a- Volmaakt Voorleedene Tijd• Il-º-t BV. et à- w' - - - - - - - * * * * * *

dat ik hebbe T , dat ik hebbe Y
dat gij hebbet 8 | # dat gij hebbet (NS

ei dat hij hebbe | # 4 is dat hij hebbe -ee! S.

dat wij hebben ººk # dat wij hebben ? #
dat gij hebbet lig dat giji hebbet ! #

- C 5
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Meer dan volmaakt voorleeaene Tijd -

dat ik hadde dat ik hadde ſ

dat gii haddet . dat gij hadde |
'dat hij hadde dat hij hadde

'dat wij hadden dat wij hadden f

J

l

X

#'dat gij', haddet dat gijl. haddet

dat zij hadden , J dat zij hadden

Toekomende Tijd.

dat ik zal bidden, dat ik zal haaten,

dat gij zult bidden, enz dat gij zult haaten. enz.

Voorwaardelyke Tijd.

dat ik zoude bidden, dat ik zoude haaten,

dat gij zoudet bidden, enz. dat gij zoudet haaten, enz.

b e e L w o or p E N.

Tegenwoordige zijd,

biddende. ' . . . haatende.
* * * *

-

.. - -- - - ''

Voorleedane Tijd -

gebeden hebbende gehaat hebbende

- - - - Toekomende Tja . . .

zullende bidden. - zullende haaten.

t : - ' S. I9. * * * 1.

- ' . !
* * *

. - . . .
-

Vervoeging der LIJD EN DE Werkwoorden.

* * * , &# # # ºf #ſ u

1. o Na e Paal. De wijs. . .
* * *

Tegenwoordige Tijd. Tv

bemind worden gediend worden.
4, 2, 333

--, t ritt. Voorledene Tijd f: '. EEf,

bemind geworden zijn. # gediend geworden zijn. -

# # # #omende zijn ,

beming zullen worden gediend zullen worden.
y 2 C.
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2. AAN too NENDE wijs,

. Tegenwoordige Tijd.

- ik word , Y ik word

gj# º I # - gij wordt

hij word . . | # : hij word

wij worden , Ë wij worden ,

gijl. wordt | gijl. wordt

zij worden , zij worden
w J

onvolmaakt Voorleedene Tijd.

*

ik werd n" ik werd

gij werdt g # werdt

hij werd U g hij werd

wij werden ? 5 wij werden

gijl. werdt - J. - l fee gegijl. werdt

- zij werdenzij werden J

Volmaakt Voorleedene Tijd

t

#

ik ben , w, E: ')

gij zijt - - - --- , gij zijt Oe

hij is # # # hij is, | ##
wij zijn ## wij zijn }- #g

gijl. zijt | | #* gijl zijt | #ë.
zij zijn e Zij zijn J '

Meer dan Volmaakt Voorleedene Tijd.

ik was in z- b ik was l -

gij waart gij waart I'ºos

hij was - ## hij was | S g:
# waren er in E 5 te wij waren X- 3.g

gji, waart | # # #ijt, waart | # #.

zij waren J - zij waren t İ *

'-V- ST ee - d gijal ,

ik, zal , its T biº-ik zal 3 tºt 5,3 l : : :

gij zult stil gij zult 3 - 3#.
S 3.hij zal, is ! ## - hij zal e

wij# # # # : wij zullen

gijl. zult . # # Ltte: gijl. zult e .

zij znllen # 7 se# fi
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Voorwaardelijke Tiya.

ik zonde . . . . . . . ik zoude
- n

gij zoudet gij zoudet , i s -

hij zonde | ## ſhij zonde." | ##

wij zon en # # # # # wij zouden # ##

pijl zoudet | g E- - - gijl. zoudet | ##
zij zouden j' " : jzij zouden J -

- - - - i" , u ºf tº
t- 3. GE B 1E D EN DE w IJs.

's. : ' s A voo . AA - 3word bemind, gediend. Y. , .

r- ſ hij worde bemind, gediend.

! wordt, bemind, gediend. ; 4
- , dat zij bemind, gediend worden. "A

is -3 : : 5

# 3, 4, bijvo E GENDE wijs, 3

" " Twee - zº , " " ' -

egenwoordige Tijd. - .
's . rag * 'ſ u ºa s

dat ik bemind, gediend worde, e | |

- dat gij bemind, gediend wordet, t 4

dat bij bemind, gediend worde, : : -

dat wij bemind, gediend worden, ni iſ , l

dat gijl, bemind, gediend wordet, ,

- - dat zij bemind, gediend worden. Eis is

Onvolmaakt Voorledene Tijd .

dat ik bemind, gediend wierde, 2 ºf d

- dat gij bemind, gediend wierdet, : '

dat hij bemind, gediend wierde, s . . .

dat wij bemind, gediend wierden, sau. , ,

- dat gijk bemind, gediend wierdet, 3, 4,

dat zij bemind, gediend wierden. - te

Volmaakt Voorleedene Tijd

dat ik bemind, gediend geworden zij, 'is ºf
dat gij bemind, gediend geworden zijt, * * * *

# bemind, gediend geworden zij, ,

dat wij bemind, gediend geworden zijn," ! " -

dat gij. bemind, gediend geworden zijt, . . .

dat zij bemind, gediend geworden zijn. - - - ,
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'. Meer dan Volmaakt Voorleedene Tijd. 's

dat ik bemind, gediend geworden ware,

dat gij bemind, gediend geworden waret,

dat hij bemind, gediendgeworden ware,

dat wij bemind, gediend geworden waren,

dat gijl. bemind, gediend geworden water,

dat zij bemind, gediend geworden Warten. • -

Toekoomende Tijd. 's

dat ik bemind, gediend zal worden, z

dat gij bemind, gediend zult worden, enz.

- - - - - - - - - - - - - is

- Voorwaardelijke Tijd.
11 . . . . . . . . . , " GO . 'ſ A --

dat ik bemind, gediend zoûde worden,

dat gij bemind, gediend zoudet worden, enz.

- *--*-, - * * g - - - -

" ， D, E E E w. o o R d e N." " " ºf

- et 1 . ** - 3 - i: . - J. , ,,d Via

sta- & 2 - Tegenwoordige Tjax - of
- ºlie- ſir 2-1,L! 4. - e te :: 23 ok! i wij

lening, genºemd worden: # # #
- - --Voorleedene Tijd. Die sed

bemind, gediend geworden, ' t e k;

2 a Je Toekoomende Tja... s al :

emind, gediend zullende worden, o S

* * * " 5; 2o. ' - vººr de ,,

AS - 's - zº ver zºet

Over de Onzijdige en Wederkeerige nººrden
- , Re--- . . . . . ... , ºf - Sſ: - Tºt 2 , ed tºt bed &

De onzijdige Werkwoorden, worden evek eens

vervoegd als de Bedrijvende, b. v. ik gaa, ik ſlaap,

gij zuchttet, wij hebben geſlaapex, gijzd haaktge

droomd, zij zullen zuchten, behalve eenige Werk

woorden, welken in den Volmaakt Voorlegcºtten Tijd.

met het Hulpwerkwoord zijn vervoegd worden: '

b. v. ik ben ontwaakt, gij zijt gekomen , hij

is geſtorven, enz. en in den Meer dan 9% v/maakt

Voorleedenen Tijd: ik was gekomen, gij waart ge

gaan, hij was ingetreeden, enz. Het gebruik leert
zulks van zelve, - 3 - - - - - 4st

- - - - -- * * * *

- - v.

t



Vervoeging van de wederweerige Werkwoorden

- zich bezsEREN en zich aanklºanen te

1. ons er aande wijs. "

Tegenwoordige Tijd . . . . . .

- zich bezeeren, aankleeden. 's , "

Voorleedene Tijd 9 ,

zich bezeert, aangekleed hebben.

- - 1.

zich zullen bezeeren, aankleden.
- -- -- » : : : “y •

2. AANT ooNEN DE wijs. . .

Tegenwoordige Tijd. ::! tie 2 -

ik bezeer mij, a 2 a c. o ik kleed mij aan,

gij bezeert u, gij kleedt u aan,

hij bezeert zich, º s sºos hij kleedt zich aan,

wij bezeeren ons, wij kleeden ons aan,

giji, bezeert u, gijl, kleedt u aan,
zij bezeeren zich, W. gr ... zij kleeden zich aan.

onvolmaakt Voorleedene Tijd. Ed: ze

ik bezeerde mij, enz, Ssss ik kleedde mij aan, enz.

Volmaakt. Voorlesaene Zijds baiend '

ik heb mij bezeerd, enz..es ik heb mij aangekleed, enz

Meer dan volmaakt ºverleed de Tiid. sy:Q -

ik had mij bezeerd, enz. ik had mij aangekleed,enz.
ik nau wil To omende zij s - en ºor

, " . . . toekomende 7: ". \ ,,zº, gº,

ik zal mij bezeeren, enz. Ik zal mij aankloaders enz.

- it - voorwaardelijke Tijd. 'S: . s soeve.

/ - , * * * *----+---+----- i ane

ik zonde zij bezeeren,enz. ik zonde mij aankleden, enzº

3. gesiene NPB wijs

bezeer, kleed u aan, . . s , , we 1 :

* hij bezeere, kleede zich aan, vºsv ..." - k

- bezeert, kleedt u aanas - 't: * . was 's
- dat zij zich bezeeren, aankleeden, k- , -2

# # # # # # " " -

-,
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4. Bij voeg EN DE wijs.

Tegenwoordige Tijd. "
A

-** - , s t . * * * * * * * * . \ \\' , r- - * * * * - *,

dat ik mij bezeere, we dat ik mij aankleede,

dat gij u bezeeret, " ## u aankleeder,

dat hij zich bezeere, dat hij zich aankleede,

dat wij ons bezeeren,''. , dat wij ons aankleeder,

: dat gijl. u bezeeret, is dat gijl u aankleedet,

, dat zij zich bezeeren. g . dat zij zich aankleeden. -

' - onvolmaakt voorlegden. Tijd ' .i.

dat ik mij betere ere dat ik mij aankleedde

* ; . J. , Volmaakt Voorleedene Tijd ! »

dat ik mij hebben be- dat ik mij hebbe aange'
zeerd, enz. - kleed, enz.-

, - , - te
º: tv, * w

Meer dan Volmaakt Voorleedene Tijd.

dat ik mij hadde be- - dat ik mij hadde aange- ,
zeerd, enz. . " 't kleed, enz. e . .

. Toekomende Tijd 3 s tºt 2
- - - s- en ' , . - - ess V., s" w, - e • • - º - - w

dat ik mij zal bezee- dat ik mij zalaankles ,
* * * º Oſlº : ' S " G ſi'. >" Aar, eh, " ' 'G i ſ , ,

ren, enz. * * "den, enz. . - -- -

1 º ( 2 r.---.... - ... >-r: z- re: 2 - 1 º
* . * r! , V orwaardelijke Tijd. , - , w

\ dat ik mij zoude bezee-A , dat ik mij zoude aanklee-,
. - ren, enz.. à * sº s wºes. den, €DZ• 3 x tºt ssss is * -

- - fie -s: 'RY: 3 - st st #: ka ººk * t º ** Y. - ets

" , b E & Lºw 'o o & D e s. sº tº
- t - vººr -

ses, sº s : Tegenwoordige Tijd vs
• -• • -------- - is -- ------- -------- * *

- zich bezeerende. "s is zich aankleedehde. "- ./. ºf A - -
- * t w - - - - - - * vv - Y -- *

in .s to " "Vot 'd Eiſ er... , " " ' t . . . *
- j vr e - 'oorlee ené Tijd. u 't - zº ſt -

- , ,W. no- ;, . . . . tc , rif iſ f**r is t . . o zº tºeg -

zich bezeerd hebbende zich aangekleed hebbende.
- * - - er º e 't 5 - -

sººs " , " Toekomende Tijd. 2 - 1.
- - - , * : «, & w - ,

- e , - - , * - «

zich zullende bezeeren. zich zullende aankleeden.
- tes, , zes New "s- , tjs voºr terrºr' - tºt

* ste . v. v.. t . . . . . . . . . . .

- esss . « s $ 3 s s: E- w- ': , - ' - - - - - - -

* *** n

º

w- e -

w

r

- r

n -
zº ze

j

-' *e -

'-

- -

----- - ss -

----
- - - - -- - - - --------- -- A-- -z- - w-- " - " ,
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, I ff 54 $ 2 r; U * * *

Over de onperſoonlijke Werkwoorden.

Vervoeging van de onperſoonlijke Werkwoorden

yRIE zºN en w A ATJEN.," ,

Aantoonende Wijze. Bijvoegende Wijze.

1. Tijd: Het vriest, waait. 1.Tijd: Dat het vrieze, waaije.

2. - Het vroos, woeſ: ' 2• Eat het vrooze, woeije

3. Het heeft gevrozen, ge 3. Dat het hebbe gevro

waaid. . . . zen, gewaaid.

4. Het hadt gevrozen,ege A. Dat het hadde gevro

waaid. - - zit - - - zen » gewaaid. --- . * *

5. Het zal vriezen, waaijen. 5. Dat het zal vriezen,

. - . , A waailen. A -

. 6. Het zou de vriezen, 6. Dat het zoude vriezen,

waaijen, ſch waäijen. - "

Deelwoorden. ( * *

Tegenw. 9 º Voorhºeve is

--: vriezande. s . :-b gewrozen. à as zº

waaiiende. . . gewaaid. .ste baga.

Van den zelfden aart zijn ook de Werkwoorden

ſpijten, berouwen, geſchieden w en diergelijken , waar

vai wij bij $ 12 aanmerkten dat zij eene wederkee

rige betrekking hadden, Dazen worden ſlechts in den
derden perſoon van het enkelvoud gebruikt. b. v. het

ſpijt mij, het berouwdebu, het is geſchied, het had

haar verveeld, het zal geſchieden, het zal gebeu

ren, acht dat het u nooit berouwde, enz. *
- -- S. 22. w- *-w

Aanmerkingen op de Werkwoorden in 't Algemeen.

Veele Warkwoorden zijn## HI, uit

een Zelfſtandig Naamwoord en Werkwoord, of 2. uit

een Bijwoord en een Werkwoord, óf, 3. uit een voor
zetſel en een Werkwoerd. is zº d' en '39".

Van de eerſte ſoort zijn dankzeggen, raadgee

ven, enz. , , ,, ,,is ge- - - - - - - - -

van de tweede kort zijn, kan inhalen, hierº
men, heengaan, rondloopen, voldoen, enz. ,

Van de derde ſoort zijn, aanzeggen, toegeeven,

ve om

ev

e
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omdoen, omhaaien, ook bedekken, geleiden, enz.

Sommigen dezer ſamengeſtelde Werkwoorden

zijn weder Scheid. of (27/ëhelatbaar. Men noemt

de zoodanigen ſcheidbaar, tusſchen welken men het

woordje te kan plaatſen, en onſcheidbaar, wanneer

men zulks niet kan doen; b. v. ſcheidbaar zijn,

dankzeggen, toegeeven, rondloopen, omdoen, om

dat men in eenen goeden zin zeggen kan : dank

ze - zeggen, toe-te-geeven, rond-to- loopen, om-te
doen.

-

Onſcheidbaar zijn: bedekken, geleiden, onthou

den, om dat men niet kan zeggen, be-te- dekken,

ge-te-leiden, ont- te houden. " -

In de vervoeging der ſcheidéaar ſamengeſtelde

Werkwoorden, komt het AVaamwoord, Bijwoord, of

Zoorzetſel, waarmede het Werkwoord is ſamenge

ſteld, achter het Werkwoord te ſtaan, b. v. ik zeg

aank, gij geeft toe, komende in de tijdvoeging met

de voorgaande genoegzaam overeen. (*) . . . . .

De onſcheidbaaren maaken echter altijd met het

Werkwoord één woord uit, b. v. ik bedek, gij

geletdt. - - -

Het gebeurt ſomtijds, dat een ſamengeſteld. Werk

woord zoo wel ſcheidbaar als onſcheidbaar is; doch

als dan zijn het woorden van verſchillende beteke

mis. b. v..

- Scheidbaar. onſcheidbaar.

voldoen, iets dat niet vol Polden, iemand betaalen,

is, aanvullen, ik doe vol, ik ben voldaan, ik voldoe. Dit

ik deed vol. . . Werkwoord gebruikt iden

ook, als men over iémand

- - - - - te vreden is, ik ben over hen.”

zeer voldaan. ****A sese

(*) {n de Bijvoegende wijs van zulke Werkwoorden, komt

het voorvoegſel niet gelijk als in de Aantoonende wijs achter

het Werkwoord, maar zoo niet altijd, echter meestal voor het

ze ve; als: ‘ i. Dat ik dankzegge, 2. Dat giji beter huis,

houdet." 3. Dat hij toegeeve, enz. - - - - 93 brains &

. D
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Onderhouden, iets beletten Onderhouden, voor den orn -

boven te komen ... ik houd derſtand van iets zorgen.

ander, houd het onder, enz. Hij onderhoudt zijnen vader ,
- CIJZ

Wanneer de nadruk der uitſpraak op het voorvoeg

ſel valt, dan wordt het voorvoegſel, in de vervoeging,
afgeſcheiden van het Werkwoord ; bij voorbeeld:

aanſtellen, ik ſtel hem aan, vólmaaken, ik maak het
vat vó', - - zº ºy - - -

Maar wanneer de nadruk der uitſpraak op het

Werkwoord valt, dan is, en blijft het voorvoegſel in

de vervoeging altijd onafſcheidſjaar van het Werk

woord, b. v. beminnen, ik bemin, geleiden, wij

hebben hem na zijn huis geleid - - -

, Voorzeggen, hij heeft het reeds voorzegt. Over

leggen, ik overleg het zoo. # # . * * * * *

# zoodanige gevallen konde men duidlijkheids hal
ve, de ſcheidbaare voorvoegſels met Q') tekenen,

als: vóldoen, in tegenoverſtelling van voldoen , óver

4ggen voor overleggen, onaerhouden om te onder

kennen van onderhott fen, enZ, -

De werkwoorden komen ook in over ſamengeſt

tijden voor, als Volmaakt Voorjeedene en Meer dan

Volmaakt voorleedene tijd, ik heb gewonnen gehad,

meer dan Voorleedene. Ik had gewonnen gehad

Volmaakt Voorleedene en toekomende Tyd, Ik zal

verteld, gediend gebeden, geſtraft geh4at mij

#ezeerd, mij aangekleed hebben. Voorwaardelijke,
ik zou verteld, enz. hebben ; Zoo ook in den & Toe..

komenden Volmaakt Voorleedenen Tijd ; ik zal ver

teld, enz. gehad hebben, Als mede in den Voorwaar

delijken Volmaakt Voorleedenen Tijd; ik zoude gebe

den gehad hebben.

- - - - -- - - - S. 23. - - - --- - -

- ; over de Deelwoorden. ,,

woorden die eene hoedanigheid van werking, van

lijden of van beſtaan,# op, of eigen aan eene

Zelfſtandige zaak uitdrukken, met aanwijzing van ee

- vr
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* \

hen tegenwoordigen of van eenen voorleedenen tijd,

zijn Deehvoorden. , -

Men bezigt het Deelwoord, naar dat de bevinding

eens voorwerps is. Men gebruikt het tegenwoordige

Deelwoord om de werkende of lijdende hoedanigheid

van iets (het zij perſoon of zaak) aantetoonen, want

het verſchilt om uittedrukken, dat iets de hoedanig

heid van iets bezit, dan of het de werking van die

hoedanigheid op. den tegenwoordigen tijd uitoefent,

het eerſte betekent dat de Perſoon de gaaf 'er van be

zit, als : een brommende klok, dus eene klok die

brommen kan, het tweede dat die hoedanigheid thands

beſtaat en zichtbaar is, als : de leeuw is 1voedende,

de man is altijd werkende, welke woorden de ſtaat

van het voorwerp nu aanduiden, daar anderen de ws

zenlijke werking te kennen geven, als:

Wij komen er in, betuigende onze vriendſchap.

Ik zeg het u niet, vooronderſtellende dat gij het weet.

Hij zag haar door haar kind geliefkoosd wordende.

Welk tegenwoordig Deelwoord, in den opgemelde

zin genomen onverbogen blijft, doch als Bijvoeglijk
5 - - - - » 4 e

Naamwoord gebruikt, zich laat verbuigen, als: Hij is

een welſprekend man. Geef het den luisterenden jon

gen, echter van het Bijvoeglijke Naamwoord verſchilt,

daar het zelve alleen de beſchouwende hoedanigheid

als eene vaste eigenſchap, maar het Deelwoord de

daadlijke hoedanigheid zonder duurzaame eigenſchap,

maar alleen als op den tegenwoordigen tijd zoo zijnde,

van het Zelfſtandige Naamwoord, daarſteld. - Het

Deelwoord waarvan wij thands ſpreeken, word ook

als Bijwoord gebezigd, als: - 2 . . .

e'' -, - Het kind viel ſpeelende. . . . . . .

- - - De vrouw kwam ſpottende in. In Leo . ::

Het Voorleedene Deelwoord duid de ondervondene

de gewezene, of de reeds volbragte werking of lij

ding eens voorwerps aan , als : De toren van Har

derwijk gevallen zijnde, konde men ſlechts zeggen ,

hij heeft er geſtaan. . . . .

Wij hebben gedaan, het gene wij beleefd hadden,
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Het Voorleedene Deelwoord word even als het tegen

woordige als Bijvoeglijk Naamwoord en als Bijwoord

gebruikt, als: Hij is een getrouwd man. Zij is eene

getrouw de vrouw. De man ging gevºpend na het

gevecht. De vrouw kwam getroost terug. -

De Deelvoorden, worden van de Werkwoorden

afgeleid, hebben deel aan de eigenſchap van het

werkwoord en ontleenen daarvan hunne betekenis. In

de vervoeging, hebben wij hunnen oorſprong daar

gezien. - Zij hebben deel aan het Zelfſtandige Naam

woord, doordien zij als 'ijvoeglik Naamwoord ge

bruikt wordende, met het zelve in geſlacht in getal,

en in naamral moeten overeenkomen, en door deze

verbuiging kan men altijd weeten, of men het voor

leedene en lijdende Deelwoord met eene Ö of T moet

ſluiten, vermits men in het vrouwlijke en ook in het

meervoud achter de D of T eene E moet voegen, zoo

regelt dat van zelve de ſpelling, immers zal men niet

zeggen, beminte, geſtrafte, vermoeite, enz.

, t , " " , , - S. 24

; 7. Van de onverantier': 'ke T A a f. DE EL EN ;

en van het E IJ wo or D afgunaerlijk. -

- Nu zijn er nog vier forten van woorden of Taal

deelen, als het bijwooRD , vooRZErseÉ, voEGwooRD.

en het TUsscHENwERPSEL. - - - - - - - - - -

9. Deze woorden of Taaldeelen zijn Onveranderlijk

dat is, zij kunnen niet verbogen worden, gelijk de zes

reeds beſchrevene Taaldeelen. Echter ſchijnen hiervan

uitgezonderd eenige Bij woorden, en wel die, wel

ken veel op de Bijvoeglijke Naamwoorden gelijken;

om dat de zoodanigen door de trappen van vergelij

king veranderen, immers kunnen. Perſoonen of Zaaken

in hoedanigheid elkanderen overtreffen, dan kunnen

ook hunne werkingen uit een loopen, hun lijden kan

voorbeeld: # . . . . . . -

: Ik ſchrijf goed, Z iſ hijf het bºt,

Gij ſchrijft beter, . Hij ſchrijft het allerbest. ,, .

- * *

# #3: . e | | | - - - - * * *

onderſcheidlijk zijn, en hun ſtaat verſchillen, bij
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Y Ik leef gelukkig, Z i leeft het gelukt i-st,

Gij leef gelukkiger, Hij leeſt het tlergelukkigst.

Om nt de Bijwoorden te onderſcheiden, heeft

men maar op te letten, dat, gelijk de Bijvoeglijke

Naamwoorden dienen om de hoedanigheid der Zelf

ſtandige Naamwoorden aan te duiden, en uit dien

hoofde altijd met elkanderen gepaard gaan, even zoo

de Bijwoorden ook dienen, om aan te duiden, hoe

aansg, wanneer, en waar iets verricht of bedreven

wordt, en dus, om die zelfde reden, ook altijd van

een werk woord vergezeld zijn. - *

Dus zijn BijwooRDEN , zulke woorden, die de

verſcheidene hoedanigheden en wijzen der daaden of

lijdºngen van de Werkwoorden uitdrukken. -

Er zijn er die de werking beſchrijven (om er iets

van te zeggen) ten aanzien van derzelver

1 WIjs: als kwalijk, wijslijk, ſtoutlijk ſpreeken.

2 H o E. v . E LH E ! D : b. v. dikwijls zeggen, eenmaal

- f. reeken, enz. -

T IJ is: wanneer, terwijl, altijd, eertijds, dagelijks, in

mer. ooit, van vroegen, gister, enz. .

4 M AA T : veel, weinig, overvloediglijk, enz.

5 J3 F v g s T 1 G 1 N G : mogelijk , misſchien, waarſchijn

lyk, f 1 , enz. - -

- 6, Pl. A A Ts: hier, daar, ginds, enz,

S. 25. . . . ---

Van de voorzETSELs, voEGwooRDEN en TUsscHENwERPSELs.

De vooRZERSELs heeft men dezen Naam gegeeven,

doordie zij gewoonlijk voor de Zelfſtandige Naam

woorden en ook voor de Voornaamwoorden komen, zij

dieren om de onderlinge betrekkingen der omſtandig

heden van perſoonen en zaak en aan te duiden. Zo kan

een boek op, onder, voor, achter, boven, digtbij,

ver van de tafel zijn, welke woordjes dus ons doen,

begr pen hoe de richting van het boek en de tafel

oºd r nºg zijn. Ook moeten zij bij zekere bewoordingen

ge oºgd worden, om dezelven te volmaaken, bij v.

A Hij heeft veel te lijden, Hij heeft veel vaN doara.

En bij Werkwoorden 's: overgeeven, intreden,

ophoopen, enz. Men heeft Voorzetſels:
j D 3 - - - - - - - - - - - - - -

v

I

2

3

k

- T * -- S,

-'s--->--------- --------
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1. Van plaats, De man is in de kerk, het boek ligt op

de tafel.

2. Van orde, hy komt, voor, achter, naamy,

3. Van verbinding, gaa met my, doe het naar mynen zin,

A. Van Af- ºf Uitzondering, komt gy zonder uwen
zoon? Neem alles van de tafel behalve het boek.

5. Van Tegenoverſtelling, hy woont tegen my over, hy
vertrok ondanks inynen wil. W

6, Van Betrekking, zyt vreedzaam jegens uwe broederen.

Doe het om Gods wil.

De Voorzetſels hebben altijd een Nazairt- of

Werkwoord achter zich, het welk in den tweeden,

derden, vierden, of zesden Naamval ſtaat, daarom

onderſcheid men de Voorzetſels naar den Naamval bij

welken zij komen. (*) -

VoEGwooRDEN gebruikt men, om eene rede, (ive'-

ke beſtaat in denkbeelden over zulke zaaken, waar

over wij ons oordeel vellen.) ſamen te voegen, te

verdeelen, of tegen elkanderen over te ſtellen. waarom

zij dan te recht Voegwoorden heeten. Zij dienen

dus voornaamlijk om de betrekking van de eene ie

de op de andere, gelijk ook die, welke derzelver

leden op elkanderen hebben, aanteduiden. - Zij zijn

de draaden, welken de eene rede aan de andere

knoopen, b. v. nog, want, alhoewel, ook , opatat,

bijaldien, mitsdien, eerdat, ontte, eerte, veeleer,
indien, enz. w -

Er zijn veele ſoorten van Voegwoorden, welken be

naamingen draagen, naar de gevallen in de rede opge

ſloten, doch men kan dezelven verdeelen inVoegwoorden

Die r. De onbepaalde wijs,

2. De aantoonende wijs, en -

3. De byvoegende wijs, beheerſchen.

De Voegwoorden hebben in de rede niet altijd de

zelfde plaats, veelen behooren voor, anderen achter de

woorden daar zij op doelen. Dit moet gelijk in vee

le andere opzichten het gebruik leeren.

. TusscHENwERPSELs zijn woorden, die wanneer zij

te recht gebruikt, eene aangenaame of eene onaan

(i) Hier is den Onderwijzer verpligt, sijn." Leerling, dit
nader te verklaaren. " - - - - - - - '' -
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ng der ziel uitdrukken, en voort

gebragt worden, zonder een? voorafgaande ber-de

neering of overdenking, maar bij de eer de geº"

wording van iets dat ons , errukt, verſchrikt, enz.

Zij draagen den naam van Tusſchenwerpſels niet zo

2#r in dat zij altijd tusſchen e" rede hun

ne plaats hebben, daar zij zich ook voor of achter de

zelve bevinden, maar waarſchijnlijk om dat zij voort

gebrag worden, daar waar aandoening ons geſprek

afbreekt, of waar wij iets ontroerends ondervinden,

hot heil ha ! hot ſtil! ſtºs ?

genaame aandoeni

zij zijn , ach 's foei !

wee ! op ' op !
26. * *

Daar in de eerſte S. van het Eerſte Hoofdſtuk, onder

anderen gezegd is, dat om de Nederduitſche taal goed

te ſpellen en te ſchrijven, men een toereikend denk

beeld van de verbuiging en de vervoeging moest

hebben, en dit nu, tot eene aanleiding voor verdere

oefening, genoegzaam gegeeven is, kan men , met

vrucht overgaan, om die woorden juist te leeren

ſpellen, ten dien einde volgt hier eerst eene aanwij

zºrg van iedere letter in het gebruik der buigbaare

of veranderlijke, en zulks zo door haare overeen

komst snet en betrekking *** elkanderen, als door de

beheerſching die zij ºver elkanderen hebben. Dan

voor eerst willen wij beproeve" of den Leerling nu

van het geleerde en het onderweezene een juist be

grip bekomen heeft, en dit door eene rede op te

geeven, waar uit hij dan alle de woorden van on

dèren moet uithaalen: en die onder dat Taaldeel

ſe,ikken waartoe zij behooren, nºt aanwijzing onder

welken Naamval zij ſtaan 3 vooronderſtellende, dat de

Naamvallen, (*) door het mondling onderwijs reeds

breedvoeriger, dan het beſtek van dit boekje heeft

toegelaaten zullen onderwezen zijn. - -

(*) De Onderwijzer zij het hier aan zijne keus gelaaten,

i: ºken Naanval, hij de voorkomende woorden plaatſen wil.
# # # # ºude manier gevolgd : " dat het tot

vwº tºe het algemeenſte gevoelen geweest is. Is een Naam

W# zekere betrekking waar in het Zelfſtandige Naam

D - -
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Zie hier dan eene ontleding.

De plicht des Kinds is, den Vader hoog te achten, de

Moeder te gehoorzaamen, en zich overal beminlijk te maken.

De . . . Bepaalend Lidwoord voor den 1 Naamval.

pligt . . . Zelfſtandig Naamwoord, 1 Naamval, manlijk

geſlacht, enkelv.

des . . . . . Verbogen Lidwoord voor den 2 Naamval,

kinds . . Verbogen. Zelfſtandig. Naamwoord, onzijdig

geſlacht, 2 Vaanval, enkelv.

is, . . . . Hulpwerkwoord, Aantooiiende wijs , tegen

woordige tijd, 3 Perſoon in het enkelv.

den •- - - li: 4. Waanval voor het manlijke ge

lClit. -

Vader. . . z## Naamwoord, 4 Naamval, man'ijk

-
geſlacht, enkelv. * .

hoog . . . Bijwoordlijk Voorvoegſel, voor 't werkwºord -

-
achten. - -

, te . . . . Voorzetjel, dienende om den zin te volmaaken

en welk men wel niet anders dan Voorzetſel

noemen kan, hoewel het er geene eigenſchap

pet van heeft. " ,

achten, . . Bedrijvend Werkwoord, onbepaalde wijs,

de . . . Lidwoard, voor den 4 Naamval. -

Moeder - . . Zelfſtandig Naar woord, vrouwlijk geſ! cht,

4 Naamval, enkelv. " , -, -

te . . . . . Voorzetſel. ve

gehoorzaamen, Bedrijvend Werkwoord, onbepaalde wijs.

en . . . . . Samenbindend Voegwoord.

zich . . . . Wederkeerig Voornaamwoord, 4 Naamval.

overal . . . Bijwoord van plaats.

beminlijk . Toevoeglijk Naamwoord.

te . . . . Voorzetſel. -- -- . . .

maaken. . Bedrijvend Werkwoord, onbepaalde wijs
e- -

w,

woord in eene rede voorkomt dan kunnen die betrekkingen,

ef die gevallen, zo verbaazend uiteenloopen, dat hem 3 a r.

het noemen der Naanvallen volſtrekt het Zelfſtandige Wuin

3voord in geenen Naanval, die met den naam van Werker, Ei

genaar, Ontvanger, Lijder, T oehoorer, Derver, of hoe ook

genoemd, overeenkomt, of inſtemt, met grond kan plaatſen, en

is een Naanval, de onderſcheidene uitgang een Zelfſtandigers
: - * * *

-

w

, -

-
+---------- --------------- -- Yº
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Meer Voorbeelden tot oefening.

1) Wij moeten op alle Goas werken behoorlijk

acht geeven, dan zullen wij ontdekken, dat Hij mag

tig, wijs en goed is, en veele andere voorireflijke

eigenſchappen bezit.

2) Volgt oude, braave en verſtandige Lieden: zij

hebben meer ondervinding dan gij, zij zijn daarom

eere waardig , en gij kunt van hun veele goede
dingen leeren. - - k. . .

3.) Zijt nooit onbeleefd, wordt hoe ouder, hoe

beleefder, beleefdheid en geleerdheid kunnen ſamen

gaan, zoekt bezitters van beide te worden, en gij

zult een groot vergenoegen verkrijgen.

DE R DE H o o F D s T U K.

Over de plaatſing en het gebruik der 'Letteren.

. i S. - - - - - - -
W- - - --

\ : Over de Letter A. * * * *

Om nu over het gebruik van iedere letter in het

bijzonder te handelen, is het eigenaartig dat de A

de eerſte zij, met welke men beginne: doch voor

s af zij men indachtig, dat in de volgende S, over het

gebruik der letteren, alleen over de ſpelling van

zoodanige woorden wordt gehandeld, waar van de

uitſpraak bijna gelijk is, maar die in de ſpelling en

betékenis verſchillen. w -

Met ééne A ſpelt men in het Meervoud alle woor

den, die in het Enkelvoud met ééne A geſpeld wor

den, bij voorbeeld: º

paden afgeleid van het enkelvoudig pad. -

bºden ------ blad.
vaten ------t- vat.

Naamwoord, dan kan men onmogelijk zes Naamvallen behou

den, daar er dan ten hoogſten maar drie zouden zijn, en dat

nºg niet bij alle zºiets "grºen- ' s t

- ' - 5 *.
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#

- - A’

Als mede vader, kabel, fabel, enz. om de kort

heid te betrachten. . . . . . . . -

Met twee AA ſpeld men alle woorden, die in het

enkelvoud met twee AA geſpeld worden, b, v.

maaken, Y fik maak,

Zad ken , de zaak,

daaden, | afgeleid van de | de daad,

braaden, enkelv. woorden , ik braad.

praaten, - lik praat,

laaven, - ik laaf.

Sommige woorden ſpelt men niet alleen naar af

leiding uit het enkelvoud, maar men let op de ver

ſchillende betekenis; b. v. men ſpelt met eene as.

dagen, ] . ſeen dag,
dalen, - o het dal

, 1-.- - al h » -

# ## #",
wagen, - een rijdtuig.

laten, ### eene wollen ſtof, "

#n. J UEn graf,

alIlüI), . * het ſlotwoord van een

- - -- -, Gebed.

Met twee aa daarentegen ſpelt men: · · · ·

daagen, » : rik daag,

danſen, Y - ### . . .

raaden, | als het in het | ik raad,

Wigan, , enkelvoud beter. J ik waag,
laaken, ? kent, of afgeleid ik laak hem,

grauwen, | word van | een Graaf een vorst van

- - zekere rang, of ik graaf

- . " eenen kuil.

»afnen, J * een wijnmaat,

Eenigen van dusdanige woorden kunnen met eenen

dubbelen klinker in het Meervoud overgebragt, twee

ërlei betekenis hebben; b. v. waagen is een werkwoord,

en waagen zijn die plaatſen daar gewogen wordt.

Graaven zijn zekeren rang## Heeren, en

graaven is een Werkwoord dat ſpitten, eenen kuif

maaken, betekent. . . .

Zaagen, kan betekenen, hout zaagen, of ook
t- *-
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wel Werktuigen om te zaagen, en dus het Meer
voud van eene zaag. - - 't

Dan de ſamenhang der rede zal deze woorden wel

zóó doen verſtaan, als zij moeten verſtaan worden.

Daarteboven heeft dit met eenen enkelen klinker ook

plaats, en men heeft dus om veele redenen, reden

#, om twee klinkers te behouden in het ineer

VOuCl.

De Else A is kort of lang in de uitſpraak.

kort in lang in

asch , plank, dadel, zwavel,

brand, tal, genade, tafel,

gans, Vast, vaten, haver,

mand, wang, wafel, laken,

ſchat, zalm, enz. zalig, vader.

In de woorden a-bel, a-dem, a frika, a vond,

enz. maakt zij van zich zelve eene Lettergreep.

- • 2. /

Over de #r E en I.

De Letter E. heeft drieërlei geluid of uitſpraak,

als 1. helder, 2. dof, of zacht, en 3. lang, of zwaar

E is helder in vel, melk, zelf, zet, net, enz.

E is dof of zacht in zadel, ſabel, aarde, bedrijf,

E is lang of zwaar in Eva, Lea. Eland, enz.-

In de volgende woorden hoort men het onderſchei

dene geluid der E zeer duidlijk : Verzegelt het gela.

Waarheen zendt men het gezegend brood?

In het gebruik van ééne E of twee EE, moet men

even op de afleiding en de verſchillende betékenis

letten, als bij de Letter A geleerd is, b. v. menſchrijft:
n

ſmeeden,
- ik ſmeed,

ſmeeken, als deze woor-VA ik ſmeek,

geeven, den in het enkel- , ik geef,

ſpeelen, voud betékenen, (ik ſpeel,

ſchepen, A of afgeleid wor- een ſchip,

ſteden, den van de ſtad

| (*) Veele redenen pleiten voor de lange ſpelling : duidlijkheid

van den zin, nadruk der uitſpraak, het onderkennen van bete.
v

-
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*

Maar de vol

- nis, en in uitſpraak, te weeten: .

gende woorden verſchillen in beteke

bédelen, Y aalmoes vraagen,

bedeelen, giften geeven, "

békeren, uit békers drinken,

bekeeren, een béter léven leiden,

béteren, béter worden,

beteeren, - - met teer beſtrijken,

beving, betekent, of bevangen. ...

beeving, > word aſge- Y ſchudding,

beken, leid van | | bekennen, - -

beek en, º waterbeeken, . . .

bevéſen, meervoud van bevel,

beveelen, ... gebieden, * *

WCZC ' , aangezicht,

WetZCI? , - i weezen, of zijn, Hulp

A . ' , | werkwoord, of

_J | Vweeskinderen.

Ten aanzien van de Letter i heeft men drie bij

zonderheden op te merken, als: . . -

1. Dat zij kort van geluid is, in de woorden:

zich , nicht, zift, zilver, timmer, bitter, en in al

le woorden of lettergreepen, waar zij de laatſte let

ter niet is: maar lang als zij de laatſte letter in eene

lettergreep is, b. v. in Ma-ri-a, P-ta-li-én, Da-ni

#l, Di á na, enz. -

2. Dat zij in woorden van lange uitſpraak-en als

zij de klank van zich zelve behouden moet, niet

door zich zelve, maar door de Letter E verlengt

wordt: b.v. mier, tien, zien, lieden, bedriegen, enz.
''e. , , '- . . .

f

. - - - - - - - -- - - - - - - - - - -

kenis, dit alles acht men noodzaaklijk, zoo voor den Nederlander

zelve, als voor Vreemdelingen die onze taal zullen leeren; hoe

viele ſchoone regels verliezen wij niet, hijaldien de korte ſpelling

algemeen word ingevoerd, ten minſte de afleiding van het meer

voud uit het enkelvoud vervalt. Hoe veele in betekenis verſchil

lende woorden, zullen dezelfde ſpelling hebben, enz daartebo

ven waarom dwaalt men met honderd gisſingen rond om een tijd

perk te vinden, en daarnaar de ſpelling te vinden; de tegen

woordige geſteldheid der taal, dunkt mij, geeft ſtof tot regeling

genoeg - : - - - - - - - - 2

- - - -
- - - - - - - - - - - - - -

- * * * * * * - - - -

- - - - - - - - - - -- - -- - - -
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Zoo ſchrijft en ſpreekt men klankverſchillend uit:

liet, #, IJ moet ſcherper dan IE
W1€, , W1! » - * * . 'I lºv

Zie - -- worden uitgeſproken; wijl IE
ief) , . Z1jn, -

niet, nijd, een tweeklank, en IJ eene dub

wien, wijn. bele I. of ſamengeſtelde letter is.

3. Dat zij, wanneer zij voor klinkers komt, áls in

faaren, (*) jegens, jicht, jokken, juist, enz. met

eene haal na beneden moet gehaald worden, om met

de woorden ieder, iemand, enz. niet in verwar

ring te komen. - - - - - - - - - - -

- - - - - - S. 3. - ri -

> ' " Over de Letters O en U.

De Letter O heeft drieërlei klank: als helder,

dof en lang, of wel hoog, of zwaar. ... .

O is helder, in ſtof, kok, hol, golf, volk, ſchop,

kop, vos, zot, enz. . . ' . .- - - - -

O is lang, hoog, of zwaar, als zij even als A en

eene lettergreep ſluit; men zie dit in de woorden,

o-ven, bo-ven, Go-den, morgen, mo-len, zoenter,

vo-gel, enz. - - - · · ·

Vervolgends ſpelt men, door afleiding uit het ene

kelvoud, de volgende woorden, aldus: . . .

-, boomen, - - - - - - boom, .

hooren, - hoor, - is

1 knoopen, knoop,

M, 4Go 2 zeg

Jafgeleid van het .

(*) Zij die deze ſtelling verwerpen, geeven voor dat, wanmeer de J. geen Medeklinker is, de woorden als Jicht, je t

enz. zouden moeten kiinken als Iecht, Iezus, enz. Dan de

ſchielijke uitſpraak van jaaren zelfs als iäaren geſpeld, zat

innert het bedoelde woord doen voortkomen, en iſ voor e plee,

gen wij nimmer aan het begin eens woords te hebben, alzoomen

ſchreef ijder, ijmand, enz. maar wel midden in een woord.

als: tien, wien, lieve, enz. * * * *

\
- - - -

- " loopen, "P Eelvoud Kloop, " ,
v , ,,h rooken, A; " " + : ) rook, -

4 e Goden, noid 3 g ( God,

borlogen, - oolog.

- A – 4. -

Zus ,
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De volgende woorden verſchillen in ſpelling en in
betekenis:

Slooten, komt af van ſlºot of graft,

ſloten, meervoud van ſlot.

looten, betekent het lot werpen,

loten, meervoud van een lot, een ſcheut eenes booms.

kooper, een die koopt.

koper, is een bekend. Metaal- ,-- . *

200, betékent dus of aldus.

30 • indien, of alfa , . . .
god, is eene zode gras. t

'Er zijn ook nog woorden, die even eens geſpeld,

doch verſchillend uitgeſproken worden, als :

t

dol, krankzinnig. dól, een roeipen.

bol, zacht of hoog. ' bol, een kloot.

bot, onſcherp, of ook een bot vieren, ruimte geeven.
visch. * U e . A - - - - v

in deze woorden is het nuttig, dan men de ſcherpe

o dus tekent: (5), om het wangeluid in het leezen

weg te neemen. * -
-,

* . * # : - -
- . .

De letter U is kort van uitſpraak in de woorden,

put, dubbel, vullen,# van uitſpraak, als zij op

zich zelve alleen ſtaat, als: zuive, zuiver, zurias, enz.

en door afleiding uit het enkelvoud ſpelt men muu

ren, vuuren, van muur en vuur. Ook moet men

opletten om de letter u niet met het Bezitlijke Voor

naamwoord uw te verwarren, alzoo u hier ſlechts

een Naamval is, gelijk hiernaa nader zal geleerd
# x -

worden. *

t

-

- - - -5-4-------

Over de dubbele iſ en over EI.

Het was eene oneigene gewoonte, om de uitheem

ſche Y als eene letter onzer taal te bézigen, daar de
zelve niet dan in vreemde woorden, mag gebruikt

worden, als in t Gºyrus, Syllabe, Synode, Cyprus,

hysſop, Egypte, Pyramide, en dan klinkt zij als of

er ſtond: Cyrus, Egypte, enz. - - - - •

vs - * - - - - -
-

»

'.
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Dan, eenigen gebruiken niettemin nog onverſchij

lig, Y voor IJ, het welk eene grove misſlag is, daar

de Y nimmer den klank van IJ hebben kan, alzoo zijkort, en IJ lang van uitſpraak is. W

(In het voormaalig Gelderland en Overijsſel, be

houd men den klank van dubbele ii in de uitſpraak,

daar wij bij de Letter I opmerkten dat i, wanneer zij

in de verdubbeling haaren klank moest behouden,

dezelve door e geſchiedde, als in niet, enz. De

Gelderſchen en overijsſelſchen, en ook ſommigen van het

voormaalig Stift van Utrecht, hebben in zulke woor

den, die wij met ij ſpellen, geenen klank van ei,

maar zij ſpreeken de woorden mijn, zijn uit, als

mien en zien.) - - - -

Vermits IJ gemeenlijk als ei word uitgeſpro

ken, moet men naauwkeurig opletten, dat men de

zelve niet met EI verwarre. . . . . .

Ten einde hier voor zorg te draagen, lette men

op den volgenden regel, om de IJ wel te gebruiken,

- - - - - - - - -

- -i- Met ij ſchrijft men: *

1. Alle Werkwoorden, die den klank in den voor

leedenen tijd verliezen, en veranderen in E E, b, v.

bedrijven, in r ik bedreef,bijten 2 p T) ik beet," - -

blijven, f gij bleeft.

drijven, | | hij dreef,

grijpen, wij greepen, is

kijken, Waarvan in | zij keeken,
- arvan in | | *

#, ## Voorle, ##

ontbijten, 1 :# Tja wij ontbeeten,

prijzen, |" e | wij preezen, het iſ

#ijden: Hºi H gij reedt,

ſchrijven, zij ſchreeven,

verwijten of jij wij verweetten, of

wijten, is U verweeteden het hein.

ZWligGn -A' - - l

ti- ººk * * * ni hij zweeg. stil e

--L
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2. Schrijft men met IJ die# welken (hoe

wel in den voor redenen Tijd den klank behoudende)

van Naamwoorden zijn afgeleid. | | |
-

- , -.
- - - - -- -

- , 1 - ' ,

- Y :: Voorbeelden.' , . - 1- 1 tºt ,

- - - - * - - t - -- - - - -

bediken, Y flijk, " ) # ſºbedijkte, -
benijden, # # # # rijt, i5 , , benijdde,

gijzelen, | | ## gijzeling, | 3" gijzelde,

kwijlen, . . : # 1 kwijt, | ## # kwijlde,

lijnen, k: # Glijni, ? 3ë- < lijmde,

lijnen, ... : # # iſ in, | E o | lijnde,

ſpijzen, | 5 à | ſtijs, feeſt | # # :| ſpijsde, . . .

verrijken, l." € , rijs, zegt i g?" , verrijkte,
verwijlen, J e LEi, J #

verwijdde.

bºcºr º zi, # # # #

, v. In 2 - 1 to $ 5 ' .

-

Vervolg der voorige S. C iſ “ , .

, ºa Fe er gºes too - ; en zº rºos

Ter voorkoming dezero ſtraks gezegde verwar

ring, maake men zich ook bekend, met den volgen

den Regel, om Eſ, wel te gebruiken.

Met Eſ ſchrijft men: .. - - - -- - - -

1. Alle Werkwoorden, die den klank in den voor

leedenen tijd behouden; b. v. als men van eiſehen

ſpreekt in den voorleedenen tijd, dan zegt men ik

eischte, en niet ik eesch. * . *
- - - - - -- - g e- iig

Voorbeelden tot Oefening. "
- - 2 t - - t - - -- .

arbeiden, Y , . t ik arbeidde, :

bereiden | mlet### iſ

VO
t

dreigen, zij in d or. | hij dreigde, .

eindigen, | |eedenen tijd 1 wij eindigden,

leiden, hunnen klank zij leidden,

peilen, ' ſ E I behouden, i wij peilden, zº

reiken, en men zegt i zij reikten,

ſpreiden » 'tº'º dus | ik ſpreidde,

veipzen, - # 1 is: zij veinsden, zo

zeilen, de J : Uzij zeilden. -

2. Al na voerden die in eigen in eindig:
alS.

w - w

-
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áls: wijsheid, matigheid, enz – allerlei, geenei'-

/ei, enz. , , " . . . . . . . . .

Men zal mèt nut het volgende lijstje van woorden,

die in de meeste oorden van ons Vaderland, althands

ſchijnbaar gelijkluidend in de uitſpraak zijn, doch in

de betekenis verſchillen, ter oefening kunnen raad

pleegen. - De verſchillende betekenis dezer woor

den wordt door de ſpelling onderſcheiden, dezel

ven zijn: • -

Woorden met IJ. , , Woorden met EI.

Vijlen, betekent ijzer ſcherp , Veilen, betekent verkoopen.

of glad maaken. -

lijden,-verdraagen. Leiden,-iemandgeleiden.
Ittijden,–vermijden. Meiden - Dienstmeiden

Pjlen,-ſchut of vuur- Peilen,-de diepte mee
, pijlen. . . . - º ... ttºDe --- ..." »

Verrijken,–zijne bezit- Verreiken, - te boog of

tingen met geld of goed te wijd reiken, dºe ,

vermeerderen. .

Njgen, -- het groeten Neigen,-tot iet

der vrouwen- gen zijn. . . . . . . .

Rijgen, - in de hoogte Reizen, - zich van de
gaan• S. e eene plaats na de andere

, * * . . . . . 1'

r,

W

S genee

- - - - - - begeeven. · · · · ·

Berijden,- op een paard , Bereiden, - gereedmaa

of op een ander dier te ken. ，, -

rijden. .
- - - - - - - -

IJsen,- het gewigt, de Eiken, – Eilenboomen. -

Inaaten, enz. merken. ,,

iVijden,- toewijden een

werk aan iemand wijdens ... graazen.' ºg -

Wij, - perſ voornaamw. ''Wei, -waterachtigheid,

Wij gelooven het niet, van geſtremden melk.

Bij,-verblijd, blijde, Blei,-een zekere visch,

verheugd. . : : Hoe ga s , v te , ip

IJs,- bevrozen water. Eisch,-4- vordering, aan

* 9 - ; Ev e en ſpraak op iets hebben,

Zijde,-het ſpinzel der Zeide, van zeggen. Hij zei

Ziiwormen, Zijde ; de 32 de mij dat zº is,

Weiden, - in

rechter - linker zijde. 1 o 2:
, - - - - - - - - - - - - - -

*.
- --

- - - - -
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. . . . . . . . S. 6. · · · · ·

over de Medeklinkers in 't algemeen en over de

Detters B, P, D en T in het bijzonder.

! Daar ten aanzien van het gebruik van ſommige Me

deklinkers geen twijfel in het geheel beſtaat, aange

zien men dezelven door de uitſpraak gemaklijk kan

onderſcheiden, is het niet noodig hier, over deze ler

ters handelende, bij allen derzelven ſtil te ſtaan , im

mers er beſtaat geen kunst in het wel en goed ge

bruiken van de K, L, M, N, R of W?- Eenigen

van dezelven vereiſchen echter, eene nadere over

weeging, ten einde men derzelver gebruik en dienst

duidlijk leere bevatten. Het zijn die, welken men

onderſcheidt in zachte en ſcherpe Medeklinkers, of

die men ook wel verwante Letters gewoon is te noe

men. – En dat zijn dan die Medeklinkers, welken

veel met elkanderen overeenkomen in de uitſpraak,

en nogthands zeer veel verſchillen in de betekenis der

woorden als B en P, - D en T; - G en CH, -

v en F; - Z en S, waar van de eerſten zacht en de

laatſten ſcherp zijn. - Om nu omtrent het gebruik

der zachte en ſcherpe Medeklinkers zeker te zijn,

f

lette men op de volgende regelen:

1. Op de uitſpraak. . . . . . . .

2. op de afleiding uit het meervoud.

3 op de verſchillende betekenis.

Het gebruik van deze verwante Letters aan het

begin van een woord of eene lettergreep worden
gemaklijk door de uitſpraak ,,gekend b. v. baal of

paal, daal of taal, goor of ghoor, veilen of feilen,

zaai of ſaais en aan het einde van een woord of eene

lettergreep wordt het gebruikt door uitſpraak, aflei

ding, of verſchillende betekenis beſlist, b. v. -
iſlab van ſlabben.- ' s ſlap van "ſlappeh,ee - - - -

tob van tobben. ' top van toppen: -

ſchub vanſchubben. , , ſchop van ſchoppen.-

De D en T. zijn ook gemaklijk door de uitſpraak

te onderſcheiden, als een woord of eene lettergreep
- 7N *

- - - -
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daarmede begint, bv dak of tak, dier of er, dollen

of tollen, enz. Doch, om zeker te zijn, of een

woord of eene lettergreep, met D dan wel met T be

hoort geſloten te worden heeft men noodig te letten:

1. Op de afleiding, b. v. f, " 3. " -, is

hant, Thanden.'hand, - D is - -

gced, , 1 , 1 goet, ; | goede.

# H. º # # Y

###" , 3. A.,, I | graat, graaden. .Meetkundige afdee , k ... :' -

st - --l
ling ;, eigenlijk een | ..

woord van Latijnſche | #,

ºorſprong. | | | | |

gtaat ? ,-. .

" ,heen kan eenentrisch,
10999 ; . . . . . . .

"#a. 2-3

noot, . . . . .

* * * * *

:
-

5 ! graad, graaten.

# nooden: i.
t

nooten. o

º
|
noot,

#

|
C.

en

B>

- -- nood, 9,-

... Regelteken « | | ##
Toonkunst. , S.' ' , " | | | | | - -- # > . . . . tot

": |E|" | # |landse t
- De # # # # # # #
ze van het Werkwoord # | | | | # # en .

laaden, opleggen. º I # # # # # # 9 | -- glºw -

laat, | laad, # laaten. "

Gebiedende,ſwijze van * * . . - t Ev. 's ,

#W### . . . . . ## * * *

ten, toelaaten, laa- | | | | | | | | | | |

##. J | |

2 op de verſchillende betekenis, want: , of

Aard, betekent de Aarde, Aart, betekent deninborst,

die ſtof, daar men in de geneigdheid van is,
# eene der hoofd- mand. -

a", -------- - - -

#opperwezen. Gº, een volksraam.
Hard, niet zacht. - Hart, de zetel van het dier,
Wild, woest. . . . . . - lijke leven, is ST is

Wed, een drinkplaats voor hiſt, van het Werkw willeh,
paarden. . . . . . . . Wet, een bevel tºt s

* Speld, een bekend vrouwen e : vi , , 's : ' t t

gereedſchap, om zich te Spelt, bekend Koerngewasse
leeden, - - -º

- E 2
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Zweed, een man uit he Ko- Zweet, uitwaasſemi g op dé

ningrijk van Zweeden- huid. . . . . . . --

Wand, de muur. . . . . . . Want, een handſchoen. , of
, ook wel redegeevendVoeg

- - - - woord.

Luid, een luid geſchreeuw, Luit, zeker ſpeeltuig ,

Oord, gewest, in welken oord Oort, een vierde deel van

verkoopt meu dit? " , een gulden, enz. '

Raad, onderrichting: Raat, honigraat, ,

Snood, boosaartig. - Snoot, voorl. tijd van fnuiten.

Kaard , een wolkammers Kiart, landkaart. ,,

werktuig. 1 - .

Pond, gewigt, i Pont, een brug van ſchuiten,

* * * om oet Riidtuigen over de

rivieren te komen. ,,
- - - - 1

, 5

Leod, ſlecht metaal. Lout, takje van eenenboom:
Moed, dapperheid. ' ' Moet, van moeten, ik moet

- 1 het doen.

Deugd, vroomheid , braafheid. Deugt, komt van deugen ,

# .. ' - dat deugt niet. . .

De Letters D en T zijn ook van eenen bijzonderen

dienst bij het vervoegen der Werkwoorden, en ſtrekken

#aanwijzing van de verſchillende tijden.

e volgende 5 bevat daartoe eenen aanwijzenden regel,

"- . ' "S. 7. . : . . . .

Vervolg der voorgaande 5. over de Letters DenT.

De T wordt aan het einde des woords gebruikt,

in de woorden van den tweeden en ## perſoon

des Tegenwoordigen Tijds, in het Eikelvoud, en

van den tweeden perſoon daarvan in het 'Meerwold,

zij wordt ook dus gebruikt, in den tweeden perſoon

Enkel- en Meervoud, van den Onvolmaakt Voorlee

denen Tijd, en in de Gebiedende Wijs in het Meervoud.

Ter opheldering dienen de volgende Voorbeelden:

Men bepaale zich tot dew#
en beminnen, men ziet dat men: , 4 e ,

1. In den Tegenwoordigen Tijd, den tweeden en

derden perſoon van het Enkelvoud, en den tweeden van

het Meerv. met t ſluit, als: gij, hij, zij of men vertelt,

bemint, at gijl, vertelt, bemint te site:
-ſº

-r
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2. In den onvolmaakt Voorledenen Tijd alleen dan

tweeden perſoon als Enkelvoudig gif en Meervoudig

gijl. (*) verteldet, bemintet. . . .

" 3 in de Gebieden te Wijs , alleen in het Meer,

vond, (daar het in het Enkelvoud is, vertel, bemin)

als: verrek, bemint, b. v. Jan vertel of bemin mij.

Kinderen vertelt het aan uwe ouders, bemint uwe

onderwijzers, daar , om dat zij u beminnen, u gaarn

onderwijzen, om u gelukkig te zien. . . . . . .

Het Deelwoord ſluit men altijd met D, (ten zij

de werkwoorden ééde T of D in de Onbepaalas

/4/ijs heboen, , als : rusten, wandelen, groeten,

enz., waarvan de deelwoordèn met T ſluiten)

als : ik heb, of had verteld, bemind, gevraagd,

enz. behalve de Deelwoorden der Werkwoor

den, ſtraffen, kappen, hakken enz. alzoo in die

werkwoorden, twee gelijke Medeklinkers, aan het

einde en aan het begin, der laatſte lettergreepen

voorkomen, en dus de D te zwak tot ſluitletter voor

F, K, P, S, enz zoude zijn. Men ſchrijft dus

dezelven, geſtraft, gekapt, gehakt, geſist, gebajt, enz.
Wij hebben hiervan te vooren eenen regel opgegeeven.

wat de ſpelling met DT aangaat, die vloeit uit de

zelfde regelen voort, en wordt alleen veroorzaakt,

als er in de Werkwoorden ééne D in de onbepaal

de Wijs is, zoo dat de D in de laatſte lette greep

van het Werkwoord is, als: andwoorden, vinden,

houden, dooden, komende dan gij, hij, zij, of
- - - - - - - - - • - ºp, " .v - - ºv

men andwoordt, vindt, houdt, doodt, enz. in den

Tegenwoordigen Tijd. - - - - - e

Wanneer men twijfelt, of men noodig heeft de T

te gebruiken, neeme men, ter beproeving, een

Werkwoord in welks Onbepaalde Wijs geene D of

T gevonden wordt, gelijk b. v. loopen, beminnen,

vertellen, en dergelijken, en wel met zoodanig een

in wcks Onbepaalde Wijs D of T in de laatſte letter

(*. Hoewel Gijl. thanas niet meer in gebruik is, heb ik het echter be

hogd i; alleen om den kinderen te duidlijker een onderſcheid van het

fhkely. en meery. te geeven. -

E 3 *
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greep voorkomt, zoo als: lijden, bieden, "indexz :

en bevindende dat in den Tegenwoordigen tijd, in

den tweeden en derden perſoon. Enkelvoudig, en de

tweeden perſoon, Meervoudig de T noodig is, zal

men moeten beſluiten dezelve in die laatstgenoemde

woorden aldaar ook niet te kunnen misſen. - ſm

mers men zal niet kunnen zeggen: ·

gij of hij vertel, maar vertelt. gij of hij bemin; maar bemint.

gij of hij loop, maar loopt. gij of hij wandel, maar wandelt,

En dus ook niet: . . . . . . . . .

gij of hij lijd; maar lijdt. gij of hij bied; maar biedt

en zulks, om dat de D zo veel is als eene worte letter,

welke oorſpronglijk tot het woord behoort: maar de

T in die woorden dient juist, om den tweeden en

derden perſoon onderſcheidijk aantewijzen. '

r . . . . . . S. 8. » -

Hier volgt nu nog eene aanwijzing van het bijzondere.

en verſchillende gebruik van DD en TT. in de

vervoeging der Werkwoorden. *

twee DD of TT gebruikt men in den Onvolmaakt.

Voorleedenen Tijdvan die Werkwoorden, welken in de

Onbepaalde wijs reeds eene D of T hebben, en

hunnen klank in den Vorleedenen Tijd behouden,

elijk men ziet in de Werkwoorden and woorden en

aaten, want wanneer men zich in den Tegenwoor

digen. Tijd wil uitdrukken, gebruikt men ſlechts ééne

d of t, ## wij andwoor- den, wij haa-ten, enz.

dus betekent ééne d of t, dat wijzulks dan, op dat

zelfde tijdſtip, doen. . . . . . . . .

En in den Voorleedenen Tijd, gebruikt men twee

DD of TT, b.v. wij andwoord- den, zij haat-ten,

enz., dus betekenen twee dd of tt, dat zulks reeds

geſchied en dat die tijd voorbij is. - - - - - - -

" Wanneer er in de onbepaalde wijs reeds twee

dd of tt zijn, dan ſchrijft men in den tegenwoordi

gen tijd, wij reden, wij vatten, wij zetten, en

-
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in den voorleedenen tijd: wij reddeden, wij vatteden,

wij zetteden, ten zij er eene verandering van den

wortelklinker plaats heeft, zoo als men in de vervoe

ging van bidden heeft gezien, daar de voorleedene

zijd, wij baden is. Of dat de welluidendheid zulks

verbiede, en dat de voorleedene tijd reeds duidlijk

uit den ſamenhang der rede blijkt: dan ſchrijft men,wel

eens, even als in den tegenwoordigen tijd, b. v.

Toen wij gister langs de vest wandelden, viel

er een man in het water, wij vaTTEN hem bij zij

men rok, REDDEN hem uit het water, en zETTEN hem

op eenen ſteeg bij het vuur. - In plaats van; gelijk

het nogthands behoort te zijn: wij vatteden, nººij

reddeden, wij zetteden. . . . .

Zie hier nu nog een algemeen voorbeeld, om het

gebruik van de D en T wel te leeren onderſcheiden.

Gij woRDT van hem BEMIND, en daarom RAADT of

zEGT hij ze, gij moet goeden MoED houden, om u

1ven VIJAND te overwinnen, doch zonder DEuGD, DEUGT .

gij daar niet toe. – Gister praatten wij te ſa

men: toen zeide hij: zie eens hoe die zwEED,zwEET,

ik ANDwooRDBE hem: dat komt om dat hij zoo RAD

'geloopen heeft, om eenen RAT te vangen. , ,

. S. 9. : " : : :

Orer de Letters G en CH, V en F, en inzonderheid

over het onderſcheid tusſchen G én CH. . .

... Als men naauwkeurig op de uitſpraak let, dan

hoort men duidlijk, dat voegen, zeggen, jaagen,

veel zachter dan juichen, huichelen, lochenen, enz.

wordt uitgeſproken, daarom ſpelt men, door aflei

ding, voeg, zeg, jaag, met G, en juich, huiche

* laar, lachent, enz. met CH. Er zijn ook woorden,

die in uitſpraak bijna gelijk zijn, maar in betekenis

verſchillen, als: ' * - - - - tºt

agt, een getal. " acht, van achten. '

dag, een hond. " * " doch, een voegwoord. - ,

dig?, ge loten, digt, niet ver. dicht, een vers,

tºt , zeker, gewis. | | -- 'echt, het huwelijk, e...

- E 4 -
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gelag, drinkgeld.

geſlagt, of gedood.

ligt, dat niet zwaar is.

s - * -

"# is een bijwoord van

ijvoeging, vermeerde

ring, aarſeling, hij komt

nog al niet.

togt, een ſchuifelende wind

die door de reeten dringt

wigt, zwaarte, van weegen.

- - -

gelach, een vrolijk gejuich.

geſlacht, manlijk, of vrouwlijk

licht, helder, klaar, niet

duister. . \

moch, een bijwoord van ont

kenning noch ik, noch hij

hebben het gezien. ,---

tocht, eene reis, een tocht

doen. -

wicht, een klein onnozel

aw - - we , v . kind.

En in het algemeen gebruikt men CH in alle woºr

den, die ſcherp uitgeſproken worden, b. v. gedacht,

kracht, macht, wacht, enz. vermits dat de afleid: g.

daar niet tegen ſtrijde, want al zijn ſommige woor

den dan eens ſcherp van uitſpraak, moet men echter,

de afleiding niet verwaarloozen, b. v. magt met g;

want dat wordt afgeleid van mogen; gebragt van

brengen, en meer anderen. * * *

Woorden van eenen Griekſchen oorſprong, als Chris

sus, Choor, Chaös en meer anderen, ſchrijft men

beter Kristus, Koor, Kaos, enz. \ . . . .

De V en F worden het best onderſcheiden doºr

te letten, wanneer men een woord zal uitſpreeken of

ſchrijven. ,, - w

*

1. Op de uitſpraak, als: vrouw, vraag, fraai,

fouten, enz. , , , , , - - - ,

, 2. Op de verſchillende betekenis, als vaam en

faam, vel en fel, vier en fier, vouwt en fout enz.

Op deze twee zaaken moet men zeer naauwlett

-rig acht geeven, of men zoude zich ligt vergisſen :

, want F wordt dikwijls zacht uitgeſproken, is het

volgende woord met eene klikletter begint, b. v.

lof en dank, ſtaf en ſtok aes broods, enz.

In tegendeel klinkt de V ſcherp, als er een ſcher

pe medeklinker vooraf gaat, want men ſchrijft: af
vaaren, ont-vangen, ont- vonken, ftaf - vrouw, en

men leest als of die woorden met F geſpeld waren,
- Y +- G

-
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b v. aſfaaren, ontfangen, ontfonken, juffrouw, het

welk niet goed geſpeld is, daarom moet men wel

letten, op het woord, of de lettergreep alleen, en

niet op een zamengeſteld woord, maar op de binding

der reden. '- -

Vervolgends ſtelt men tot eenen vasten regel, dat

de V te zacht is, om een woord of eene lettergreep

te ſluiten, en daarom men altijd met F. in het Enkelv.

moet eindigen, waar men anders in het Meerv. de

V moet gebruiken; b. v. graf, brief, dief, ſchijf, enz,

S. Io. - - ,

- Over de Letters S en Z.

Om de S en Z te onderſcheiden moet men dezelf

de regelen in acht neemen, als bij V en F geleerd

zijn, dat is, dat men, om een woord te beginnen,

moet letten : ºf

1. Op de uitſpraak, welke het meest zeer duidlijk

beſlist, of men S dan Z moet gebruiken b. v. in de

woorden zuigen en ſuiker, zolder en ſollen, zingen
en ſisſen. s - . . . . . . . . .

2. Op de verſchillende betekenis, want zaai en

zullen zijn van eene geheele andere betekenis dan

ſaai en ſullen; wijders, dat de Z zoo min als V,

om haare zachtheid eene ſluitletter zijn kan, dat der

halve de S in haare plaats moet geſteld worden, b.

v. huis, baas, glas, enz. , is -

Dus moet men in zoodanige woorden van den re

gel van afleiding afzien, en op de uitſpraak letten;

want hoewel men in het meervoud ſchrijft, b. v. gra

ven, dieven, huizen, haazen, glazen, enz. met V en Z.

enz. evenwel ſchrijft men in het enkelvoud: graf,

dief, haas, glas, enz. met F en S; dewijl, zoo als

reeds gezegd is, de V en Z te zacht zijn, om als

ſluitletters van een woord of eene lettergreep gebruikt

te kunnen worden. De Z moet altijd voor den Me

deklinker W geplaatst worden, en nimmer eene S des

ſchrijft men zwaar, zweep, zwijgen, enz. Voor an

- E 5
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dere medeklinkers komt nimmer eene Z te pas, maar

moet altijd de S zijn. - - - - - - - -

, ,,,, ' s t e S. III. . . . . . . . -

over de uitheemſche Letters C, Q, X en Y, en

over de ſpelling van PH, TH, RH en THE.

Wat deze Letters aangaat, dezen zijn geheel in on

ze taal onnoodig, want alle woorden kunnen in de

zelve beter met zuivere Nederduitſche letters dan met

dezen geſpeld worden. Immers veel beter ſchrijft men

met K en S. dan met C.

komen, .' comen,

kramp, - ... , - eramp,

koster, " " coster,
- 3e ſieraad, 4-1 º 2' ， '' cieraad,' P ze - -

to ſingel, to " iſ, ººg - -- cingel, 2

, ſijfferboek, enz. ºoo fie - cijferboek,enz. . . .
!

Beter met kw dan met QU. - 9- - L. " 2. - 79 - - - - - - - - -1,-, '' ' - ' -

kwailijk, , zegt , quaalijk, 1 j . . . .

' - kwetzen, . . * quetzen, * * *ee. " " . nº ºt f 2 - . VLAAN) SA-2 : " ,
* . kwellen, . f, v 92 - 2 quellen,

kwaker, enz. . . . . . quaker, enz.

* : :: : : : ziº 2 en 3 e , t" » J. ( )5 g t" , 2.

daar de kinderen, (om nu hier maar alleen van het

onderwijs der kinderen te ſpreeken) eerder de gover

kaaſing der letters,okwaa, kwet, enz dan die van

guaa,54uet, en zº tot Lettergreepen zullen begrijpen

en uitbrengen, dit zal immers, om de zuiverheid

der taal beter zijn, en zeer wel opweegen tegen

aangevoerde redenen, dat de ſpelling van bekwaam,

den kinderen aanleiding geeft tot het ſpellen van bek

waam, dan hen hier eens van beter onderricht hebben

de, zullen zij dezen misſtap niet weder begaan.

De X in Exter, Pinxter, zulx, enz. is volſtrekt

niet goed, maar moet met Ks dus geſpeld worden:

Ekſter, Pinkſter, zulks; daar het, of zuivere woor

den onzer taal zijnde, of als woorden onzer taal be

ſchouwd wordende, ook met letters van die taal moe

ten geſpeld worden. ,, - - , -
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Van de Y is reeds genoeg gezegd, om dezelve niet

in het Nederduitsch te bezigen. -

Echter moet men de C, Q, X en Y., in woorden

van andere taalen behouden, zo die in onze taal on

vermijdlijk voorkomen, b. v. in de woorden: Clau

dius, Scipio, Caeſar, guinguageſima, Quintus, Xer

zes, Xantippe, Cyrus, Synagoge en meer anderen.

Ook gebruikt men de C en Q in woorden, die uit

eene andere taal ontleend zijn, en echter door vee

len als Nederduitsch aangemerkt worden, b. v. Oc

tober,. Comédie, content, catalogus, quitantie,

wantiteit, enz. . . . . . eng Eindelijk gebruikt men die nog in eigenenaamen die

van het Latijn afkomſtig zijn, als: Cornelis, Cas

arus, Catharina, enz . . . . . . . .P Wij ebruiken ook nog eene ſpelling met PH, TH,

# en TIE, doch ook## uit

heemſchenno ,,b. V., Pharaô , Phariſeen ,

#####
hone, Satisfactie, Votitie, guestie, enz. deze en

diergelijke woorden leert men door het gebruik door

de 'f in TIE als SIE, de PH als F, en de TH als T

alleen uitteſpreeken, bijgevolg komt het er alleen
maar op aan, om de vreemde woorden wel te on

derſcheiden van onze Nederduitſchen, ten dieneinde
moet men er toch iets van E., daar zij # al

eens in en en ſchriften voorkomen, en men dus

dezelven niet geleerd hebbende, niet zoude begrij

pen, maar vooral moet men zich wachten, om dezel

ven te gebruiken, zoo in het ſpreeken als in het ſchrij

ven, bijaldien men de uitſpraak niet goed weet,

noch de ſpelling welken hun toebehoord, niet kan

geeven Onze Taal is rijk genoeg van woorden,

en wij behoeven om onze denkbeelden aan anderen,

mede te deelen, geene woorden van andere taaien

over te neemen. -

e . . . . .

ga

s - - -

*- -

-

w

\

---------- ------- --
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v 1 E R DE H o o FD s T U K.
2 - - - - - - - -

. . over de sfeer is 9.* oºi - 3

- is º $. I * - , | | | | |

te zi--. - - - 3 - - -- - - - -

Algemeene Regelen der spelling.- exl - - - - - ---of: k . - - - - - - - -

Een woºrd dat in het Enkelvoud met twee Klink

letters geſpeld moet worden, behoudt dezelven in

het Meervoud, b. v. . . a 2 9 - o - ‘r. 2 e

: d . . . . . * -

Enkelv. Meerv. • Enkelv. Meerv.

#n, naamen, boom, boºm,
beën, beenen, muur, muurer:

- - - - -
st, * * * * * * *

Elke Klinker moet met zijn gelijken verlengd wor
den, en dus is de ſpelling van naem, raem, matter,

#, afgekeuren, en moet dus naam, raam ,

muur, duur, enz. zijn , ..........ga a..
Twee Klinkers kan men ook naar de'afleiding der

werkwoorden behouden, indien de onbepaalde wijs

twee Klinkers"# - - - - - - - - - - - - - - - - - -

haaien, wii haalen:
' haalën, wij,#

aa

tº'ſ, - wij halen,

't ſwij raken,

* - is - - - - - - - - - - - - # # wij ſmaken,

#, zij nºemen, , ###
#ren, “ zij vaaren, 3 st: #e.
hºuten, enz. zij huuren, enz. ) zij huren, enz..

Woorden'## van het

E#twee klinkers heeft, behouden: "

"#lijk van kwaad, noodlg van nood
- De Woorden #twee, vee, wee, zee, enZ. behou:

den ook twee eer om dat de toevoegſels, te " ! -

we, ze, kort en zacht, van uitſpraak zijn, en men

#el, en dus zeer goed in het leezen hunnen rechten

e

klank en naam geeven ed onderſcheiden kan -

"Van de ſpelling van g en ch is reeds genoeg ##
egd Hoofdſt, III, S. 9. alleen is hier nog aan te me:
# dat# zo er geene afleiding plaats heeft, de

4

y -- - - -

- ---- -- - - - - - - -- - - - -

- -------- --------
-- - -- '
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ch bij harde en ſcherpe, en de g bij zachte letters

plaatſen moet, b, v. 1 - 4

jeugd niet jeuêhd, , TT kracht niet kragt,

vreugd niet vreuchd, enz. zacht niet zagt, enz.
* * * * * * * * ' . • • “ • • . -

Wasſen en wasſchen zijn onderſcheiden, het eer

ſte betekent groeijen, en het tweede woord ſchoon

maaken. - Bosch en bos# bus onderſcheiden zich

ook door de ſpelling van ch. Bosch is eene beplan

ting van boomen; bos, een theebos, armbos, een

bos of# hout. . . . . . . . . . . . . .

Van de ſpelling van DT, is reeds geſproken bij

Hoofdd iſ door deze regeling wordt ieder

woord naar deszelfs eigenſchap en afleiding in den -

zin of de rede duidlijk, b.v. ,, Ik Houp het eene, eit

, gij hoopt het andere end van 't Hout vast: ter

, wijl hij er een houw met de bijl in Houwt.

AA : a feº ee 5. a, -

/

- * . . . . . . . . . Vervolg. - , ,

Wanneer de Zelfſtandige Naamwoorden met heid uit

gaan moeten dezelven dan met eene d’, en dan zon

derd geſpeld worden, naar de afleiding, b. v.

welſprekendheid van het Deelwoord welſpreekend,
-- welwillend,welwillendheid , --

welmeenendheid -- welheenend,

toegeevendheid ---- toegeevend,

welluidendheid --- welluidend,

welvloeijendheid -- welvloeijend,

- oploopendheid, - - oploopend,

kwaadſpreekendheid-- kwaadſpreekend.

Doch zonder d, indien het Deelwoord geene d

heeft, of geene d behoudt, wanneer het als Bijvoegs

lijke Naamwoord gebruikt wordende de a verliest voor

de Zelfſtandige Naamwoorden, b. v.

ingetoogenheid van het Deelwoord ingetoogen, een ingetoo

. . . . . . . .gen man.

- eene #rompene beurſbekrompenheid -

* . . . . . . . ebben."vvis - ,
A-- * * * * * -

- 2 : « " , , .
-- et

2 -

n n -

»-
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gelegenheid van het Deelwoord cene gelegene ſtandplaats

/ uitkiezen ºf -- - - - -

bedrevenheid --'een wel bedreven Genees

' - 2.1, liegster mag men wel in
• ' . . . S” * * * *

-- -- - . . . waarde houden.

De verkleinende woordjes ſchrijft men beter zon

der n dan met n,"als: httisje, kus tie, vorkje, zoon

'tje, neusje, mursje', er niet hij jen, kuiltjen,

vorkjen, zoontjen, neusjen, mutsjen , want het

dient voor niets, en men zou zoo doende, welligt

naar de wijs der Zwollenaars; deze woorden, dus

ſleepende uitſpreeken, als huizien, kuiltien, enz,

het geen echter in de beſchaafde Nederduitſche Taal

geen plaats vindt. º

De voorzetſels na, maa en naar, kan men als onder

ſcheidene betekenisſen aanduidende , beſchouwen en
gebruiken. . , , " zº - ººk 'tºt 'jt : * * * - -- -

Va, voor eene begeeving na eene plaats, als: Hij

gaat NA Haarlem, - - |

Naa, wanneer iets gebeurd is, gebeurt, of-ge

beuren zal, naa eenen bedoelden tijd, als: Hij komt,

is gekomen, zal NA Pinkſter komen. Ook bij

wijs van volging, als: hij komt NAA mij , , .

Naar, wanneer iets als een ander iets gebeurd is,

b. v. hij heeft het gedaan NAAR de wijs van zijnen

vader: of wanneer iets gebeuren moet naar eenen

# y # v. Doe het NAAR de mode. - Naar

word dus als volgends gebruikt.-- . .

De ij wordt## alleen, in zulke woordéri

gebezigd, die boven- de i -het-deelteken ('') ver

eiſchen, als: -----------| |
. . . . . vloeijen.' beter dan vloeiën, - ,

bloeien - bloeiën,

vleijen - - vleiën, zº

ſnoeijen -, moeën, ºf

dooijen.'-#en . e • : ,

immers het deelteken moet men bezigen, om twee

voorkomende klinkers in een woord, niet met elkan

#vermengen, als in de woorden Poëet,#
geëerbiedigd, beëedigd, enz..
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Dam in de vervoeging dezer Werkwoorden behoudt

men echter de IJ niet, ſchrijvende mengevoeglijk, hij

vloeit, het bloeit, enz., ... º, . . . . .

Bijwoorden, afgeleid van Zelfſtandige Naamwoor

den, en die het achtervoegſel tijé vereiſchen, zou

den wij nimmer, even als had men de lange uit:

ſpraak nog van tale, jode, lage in plaats van taal,

food, laag , enz, ſpellen, b. v. -

gemaklik dus beter dan gemakkelijk,
ernstlijk ,--ernſtelijk,

huislijk -- huizelijk, - '

manlijk -– mannelijk, . . . .

- vreeslijk ---- vreezelijk, enz. - ,

te meer zouden wij hiervoor zijn daar zulke Bijwoor

den verkorte uitdrukkingen zijn, welken in een woord

betekenen, hetgene men anders door een voorzetſel en

een Zelfſt. Naamwoord zouden mocten uitdrukken,

als: ik doe het gemaklijk, of ik doe het met gemak.

Waaruit men bij het ontleden dat gemak trekt dat men

de# hunne beheerſchingen, die eene

wijs van doen daarſtellen als een Bijwoord aanmerkt.

Zelfs Bijvoeglijke Naamwoorden; zonder dat men

rechtſtreeks het Zelfſtandige Naamwoord er in vinden

kan; doch welker uitgang in ing is, als: toevoeging,

aanhouding, verſchooning, worden beter onzes in

ziens. E 2 e - ; - - - - - -

verſchoonlijk dan verſchoonelijk,
aanhoudlijk -- aanhoudelijk,

toevoeglijk - toevoegelijk, º

verwarlijk - verwarrelijk, enz. - -

geſpeld. Er zijn woorden waarin de verdubbeling zag

Medeklinkers, en de zachte e geheel onpaslijk#
voorkomen, als: ridderlijk, merlijk, meesterlijk,

glansrijk, enz. vermits nu de bijvoeging van he :

### ##ewoorden niet##
Waarom zoude men dan dezelven in gemaklijé, ve .

ſtºornik, enz. behouden, doch zijn er Zelfſtandige
- s - - - - - - - -

.

2

- r



( 8o )

Naamwoorden, die in e eindigen, en die door lijk

bijvoeglijk worden, dan moeten zij de e behouden,

als: eindelijk, zijdelijk, ordelijk; enz. mogelijk niet

mooglijk, om dat het Werkwoord mogen eenen klin

ker heeft. - " ' ' - '

- * : - - - - - - , | | | 5. 3. ” - . . . . . . . . . .

. . . . . . . - 1 Vervolg. - - - -

De woorden hollandsch, frahsch, dagelijksch,

trotsch, en dergelijken, moeten als Bijvoeglijke Naam

woorden gebruikt wordende, de ch of che in de ſpel

ling behouden, als

eere Hollandſche vrouw, een dagelijksch gebruik.

de Franſche mode. de trotſche houding. ..

Doch als Bijwoorden gebezigd, verliezen zij de

ch of che, b. v. - - , , "

hij doet het dagelijks. - hij ſprak mij trots aan,

gij vraagt het mij te vergeefs, enz.

Dus moeten zoodanige woorden als Bijwoordennim

mer de ch of che achter zich hebben, het welk dus

alleen het kenmerk derzelver van de Bijvoeglijke

AVaamwoorden is, en zijn moet. -

Men moet onderſcheid maaken, of het Onzijdige -

Zelfſtandige Naamwoord het bepaalende of het onbe

paalende Lidwoord voor zich heeft, want heeft het,

het bepaalende Lidwoord voor zich, dan moet nood

# den uitgang van het Bijvoeglijke Naamwoord

(indien dit er bij ſtaat,) met eene e zijn, als:

Het braave kind leert zijne les. '

Het groote huis van die Stad. , -

Hebt gij van het nieuwe gebod gehoord.

Doch heeft het onzijdige Zelfſtandige Naamwoord

het onbepaalende Lidwoord voor zich, dan moet den

uitgang van het Bijvoeglijke Naamwoord niet op B

zijn, als: . . . . . . . . - - - -

Een aardsch leven leiden. . . . . -

Een ſchoon en fraai boek leezen. . . . . . . . .

- Een braaf vader beſtraft zijne kinderen, als zij een ſlecht

gebruik van zijne vaderlijke goedheid en zorg

hebben gemaakt. -

-

r

. • 5
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* S. 4.

Aanwijzing van het rechte gebruik vanſommige

woorden vier betekenisſen verſchillende, doch

3 vier uitſpraak bijna gelijk zijn.

Wij hebben in onze taal ſommige woorden die over

eenkón en in uitſpraak, maar in betekenis verſchillen,

dezulken kunnen bijgevolg door geene ſpelling onder

ſcheiden worden, b. v. een mes wetten, en wetten,

die de Overheid voorſchrijft: bad van bidden, en bad,

eene plaats om zich te baaden, en dergelijken, dan

andere woorden zijn bijna gelijk in uitſpraak en in

ſpelling doch verſchillen in betekenis, en van de zoo

danigen zullen wij er eenigen, met de aanwijzing hun

ner betekenis laaten volgen. ,, - -

DEs, of dres en DUs zijn onderſcheiden. Des komt

in betekenis met het voegwoord derhalve overeen,

als: Hij wil het niet gaarn, Des (derhalve ) geloofd

hij het niet. Dus betekent op deze wijs, als Hij

ſpreekt DUs (op deze wijs) zeer verſtandig, ook be

zigt men het woordje dus, als hierom of om deze

rede, Gij hebt kwaadgedaan, DUs, (hierom, om de

ze rede) ſtraf ik u.

Zelf en zefs hebben de zelfde beduidnis niet, hct

wederkeerige Voornaamwoord zelf en het Bijwoord

zelfs kan men derhalve niet gelijklijk bezigen, b. v.

Ik zelfheb het niet geloofd, dewijl ik er zelfs geene

gronden voor vinden kon.

S. 5. k. -

- Vervolg. ,, -

Leggen en Liggen onderſcheiden zich in beteke

nisſen – Leggen duid een voorwerp in zijne be

werking aan, als LEGT het op de tafel. Liggen, een -

voorwerp in zijne rusting, als: het LIGT op de ta

fel. Zoo is het ook met zetten en zitten gelegen,

b. v. zET het kind op de ſtoel. Het kind zit op de

ſtoel. De voorleedene Tijd van leggen en zetten is:

ik leide, of ik legde, ik zette, gij legaet, gij zette

det, enz. en van liggen# zitten, ik lag, ik zat.

"w.

*** we -

*-*---- - - -- -- -- - - \



( 82 )

_Vier is een telwoord; vuur, het vuur, een der

hoofdſtoffen.

Ooit en nooit, zien op den Voorleedenen Tijd als :

zo ik het ooit gedaan heb, dan...... Hebt gij het

Nooit gedaan? -

Immer en nimmer op den Toekomenden Tijd, in

dien ik het naMER doen zal, dan..... Zult gij het

NIMMER doen ? - -

De woorden waard en waardig, rñoet men on

derſcheidlijk gebruiken ; waard is dierbaar, mijn

waaRDE vader. Waardig, eene bepaaling der waar

dij, dat huis is wel veel waarDIG. -

Zoo ook de woorden nog en noch, nog gebruikt

men in eenen ſtellenden zin, b. v. geef mij Nog wat . -

hij komt NoG al niet. Noch, bezigt men in eenen

ontkennenden zin : Noch ik, Noch hij zullen het doen.

Echter zij men hier bij indirehtig, dat in het Neder

duitsch nimmer twee ontkenningen bij elkanderen kun

nen komen , en dat men dus ſchrijven moet Nog niet,

in plaats van NoC H niet. , -

Alrifd en altoos, pleeg men ook afzonderlijk te be

zigen. Altijd, ten allen tijd, hij doet het ALTIJD ;

maar ALToos in den zin: waarom of hij het doet,

weet ik niet, maar ik altoos (ſlechts) om mijne

broodwinning. -

Dewijl. is een Voegwoord en moet nimmer met

terwijl dat een Bijwoord is, in betekenis overeenko

men , b. v. Ik zeg het, DEwijl het mij niet ver

boden is. Ik kwam bij hem TERWIJL hij aan tafel

zat. Weem het, DewijL gij er zin in hebt. Schrijf

dat uit, TERwijt ik het u opgeeven zal. -

* * . S. 6.

, * e

- Vervolg.

Voord en voort, onderſcheiden zich hier in: dat

naamlijk voord, eene nadering, voordering, teken

nen geeft, zoo dat de werking in het Werkwoord op

geſloten, reeds eene wezenlijke aanvang genomen

heeft niet alleen, maar tevens dat de werking door
t * - - /

s - - -
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’

: aanſpooring, aanzetting , betuiging, enz. volgt,

S : - - . . . . . .

De Tinnerlieden zetten het werk braaf voorD. v

* Het is mijne ſchuld niet: hij werkt niet voorp. - ,

Kom ? laat ons nu ſchielijk voor bloopen, enz. !

Maar voort, duidt aan dat iet door de werking zyn

begin genomen heeft, of uit een ander iet zijnen oor
ſprong neemt, b. v. - V

Go! alleen kon de wereld uit niets voortbrengen.

Dit traatje komt uit het geval van....... vooRT.

De begeerte doet de onvergenoegdheid voortſpruiten, enz. .

Het Werkwoord voorderen, betekent voordgaan,

en vorderen betekent eiſchen, van daar het onder

ſcheid tusſchen voordering, voordgang, en vordering,

eisch.

De woordjes afen of verſchillen: af is een Voor

zetſel voor de Werkwoorden, als afneemen, afzet

ten, doe het er af ! neem uw afſcheid.' bij verkorting

k

van ſcheiding, van het werkwoord afſcheiden.

of is een ſcheidend Voegwoord, b. v. Hij zal ko

#nen oF zijn vader.

Nu moet gijuwen Onderwijzer meer zulken in betekenis

verſchillende, doch in uitſpraak bijna gelijk zijnde

woorden vraagen, en met aandacht nog eens het van

u in dit boekje geleerde naleezen, zoo als oppa 65

en 67. dit zal u een goed ſpeler en ſchrijver haaken.

S. 7. . . . ::

Over het gebruik der Hoofdletters. . . .

Men gebruikt de Hoofd- of Trekletters : . .

1. Bij het begin van iederen volzin. J. * .

2. Bij iederen nieuwen regel in dicht. . . . . . .

3. Bij eigene naamen, van Menſchen, Steden, Dor

pen, Zeeën, Rivieren, enz. t . *

4. Bij Kunstwoorden, als: Godgeleerdheid, Rechts

eleerdheid, Geneeskunde, enz. , 2 ev - #

5. Bij de naamen van Groote Waardigheden en

Kunſtenaars. . . . . . . . . . e ,,,,,

6. Bij woorden daar de nadruk van den zin op valt.

F 2 - - - - - - - - - - - - - -



- ( 84 )

Ten aanzien van alle andere woorden moet met

zich, in het ſchrijven van het gebruik dezer Letteren

onthouden, om dat dezelven te plaatſen vooraan, of in

het midden van woorden, welken van geene bijzon

dere betekenis, ofgeenen nadruk zijn, eene wanſtallige

gedaante en houding aan het ſchrift geeft. Men be

oordeele de waarde van dezen regel uit het volgende -

voorbeeld : J -

een Dom, Ltti en BoosHartig. Mensch wordt Van

ieder Een verAcht ; Met vee Al Wanneer Hij Oud

Wordt een Kammerlijk Leven Leiden, met ver

Scheurde KeeDeRen looPen, Of ook. Wel met Den

BedelZak OmZºverVen, - - -

Zie eens, lieve Leerling! of gij dit kunt verbeteren!

S. 8.

Eenige Vraagen over de Woordgronding.

Wat is de Woordgronding?

Waarom heet dit nu Woordgronding ?

Hoe veele deelen der Reden zijn 'er?

Hoe verdeeld men dezelven ?

Waarin onderſcheiden zij zich?

Wat noemt gij verandering in een taaldeel?

Veranderen de veranderlijke taaldeelen allen op

dezelfde wijs? * *

Heeft ieder taaldeel dan bijzondere regels?

Wat is het kenmerk wel van een Zelfſtandig Naam

woord? - -

Wat moet men in de Zelfſtandige Waamwoorden

aanmerken? - -

Welke woorden zijn het die zich ſchikken naar de

Zclfſtandige Naamwoorden? -

- Waartoe dienen de Lidwoorden ?

Hoe veele ſoorten zijn er? * *

Wat is een Getal ? een Geſlacht? een Waamva”?

Hoe veele Getalen , Geſlachten en Naamvalt n!

zijn er? - \
n

In welke regelen der Taalkunde bedient men zich - ,

van de kennis dezer eigenſchappen, der Zelfſtandiger

iſ -Naamwoorden?
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Zoudt gij wel eene algemeene beſchrijving van een

Werkwoord kunnen geeven ?

Waartoe dienen dan de Werkwoorden?

Hoe verdeeld men dezelven ?

Wat is gelijkvloeijend, en wat is ongelijkvloeijend?

Wat is een Hulpwerkwoord ? - ,

Gebruikt men dezelven onverſchillig?

Hoe veele wijzen zijn er in een Werévoord? ,

Hoe veele tijden zijn er in elk dezer wijzen ?

Wanneer iemand u verzocht om het onderſcheid

der wijzen en tijden te zeggen, zoudt gij het kunnen

doen ? - - * ' -

Maar hoe veele ſoorten van Werkwoorden zijn er?

En zeg mij eens het onderſcheid derzelven? -

Geef eens eene beſchrijving van eenVoornaamwoord?

Is het een veranderlijk Taaldeel e -

Wanneer komen de Voornaamwoorden te pas?

Hoe veele ſoorten van Voornaamwoorden zijn er?

Is het het zelfde ofmen u ofuw, mij óf mijn ſchrijft?

- Welke Voornaamwoorden bezigt men gewoonlijk

voor de Werkwoorden, en hoe noemt men die ? "

Wat is een Deetwoord? Welken oorſprong hebben zij?

Zijn de Deelwoorden veranderlijk ? -

Worden zij altijd als Deelwoorden gebruikt?

Tot welk taaldeel kan men hen brengen?

Noem mij eens een zuiver Deelwoord in eenen vol

zin voorkomende?

Hoe veele ſoorten van Deelwoorden zijn er dan wel?

Wat zijn, en hoe ſpelt gij de Deelwoorden van de

Werkwoorden: zwijgen, lagchen, neemen, huilen, haa

len, inzwelgen, zoeken, brengen, aandoen, bieden,

/melten, breeken, belooyen, enz. . . . . . . .

Waartoe dienen de Voorzetſels? welk taaldeel is

het? Welke eigenſchap hebben zij? - -

Komen dezelven ook voor de Werkwoordcn?

Hebben de Voorzetſels altijd den zelfden Naamval?

Welke Voorzetſels komen voor den eerſten Naamval?

Geef daar eens redenen van? . . . . . . . .

! : F 3 . . . . . . . . . . .

-

- v. - - S-- - -----

' -
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W Welke Naamvallen beheerſchen, of neemen na zich

de volgenden, van, onder, behalve, met, uit, buiten,

door, volgends , na , om, tegen, langs, aan, op,

tn, zonder, binnen, ſedert, achter, over, ze, ten,

voor, bij, ter, tusſchen naa, enz. *

In welk geval bedient men zich van de voegwaar

den ? wat is bij S., 25. waar over de voegwoorden

gehandeld is, van dezelven gezegd!

Zeg nu eens uwe Mede-leerlingen, zoo duidlijk

als u mogelijk is, het onderſcheid tusſchen een voor

zetſel en een voegwoord? -

Welk taaldeel hebben wij vergeeten aanteroeren?

Wat is een Bijwoord? Is dit geen veranderlijk

taaldeel? , - - : «

Maar men zegt immers, Hij ſpreekt wijsLij R ER.

Hoe veele ſoorten van Bijnvoorden zijn u in dit

boekje geleerd? Zijn er meer? - , ,

Wat is een Tusſchenwerpſel? In welk geval moet

men, of liever bedient men zich van die taaldeelen?

Waarom onderſcheidt men nu alle de woorden die.

in de taal voorkomen zoo uitdruklijk ? * * * * * . . . .

Wanneer gij nu alle deze vraagen behoorlijk aan

uwen welmeenenden Onderwijzer hebt beändwoord,

dan zal hij u meer dergelijken ter uwer beändwoor

ding uitſchrijven , - en gij zult bij zijne nadere

verklaaringen, altijd wat nieuws hooren. .

- - S. 9. - * * * "-

ZVog eenigeVraagen betreklijé de Letteren en de yelling.

Wat zijn letteren? Zijn er altijd letteren geweest?

Wie heeft de letteren uitgevonden? In welk land ge

beurde dat? Verhaal mij eens de geſchiedenis der let

teren? Hoe veel letteren zijn 'er. Hoe verdeeld men

dezelven? Wat is een tweeklafik? Wat is een drie

klank? Wat is eene lettergreep? Wat is een woord?

Zijn alle lettergreepen ook woorden? Zijn er dan gee

me woorden van eene lettergreep? Wat noemt gij'

ſpellen? Wat noemt gij leezen? Hoe moet men ſpel

len? Hoe moet men leezen? Is het dan niet hetzelfde

welk onderwerp men leest? Hoe moet men ſchrijven?
W
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Moet men de woorden dan ſchrijven, gelijk men de

zelven uitſpreekt ? Wat noemt men welluidendheid?

En wat regelmaatigheid? Zijn er in onze taal vaste

regels? Maar wat is een regel? Zijn die regels altijd

welluidend?

Wat moet men weeten, eer men een goed spel

kundigen kan zijn? .

Wanneer heeft men in een woord de letters de bij
elkanderen ? -

Is dit noodzaaklijk ? En geef daar redenen van.

Om welke redenen behoudt men twee klinkletters

in een woord in het meervoud, als het enkelvoud

twee klinkers heeft, zoo als in maan, loon, muur,

Heer, enz. -

Om welke reden ſpelt men beter vloeijen dan vloeiën?

Waarom ſpelt men welſpreekendheid, en niet wel

ſpreekenheid, en waarom ingetoogenheid en niet in
getoogendheid? e

Geef eens meer voorbeelden wanneer men de al

behouden, en niet behouden moet in zulke woorden?

Waarom moet men rijden en niet reiden ſpellen?'

Geef eens meer voorbeelden, die om de van u genoen

de reden de ij vereiſchen. -

Waarom ſpijzen, ewijlen, en niet ſpeizen, kweilen?Waarom bereiden, dreigen, en niet berijden, drijgen? l

Kan men dan verrijken en verretken niet of ver

ſchillig gebruiken? Lijden en leiden ook niet? Zijn

cr meer zulke woorden ? - - - - - - - -

is 't het zelfde of men ch of g: in een woord gebruikt?

Verſchillen ligt en licht, digt en dicht ook in be

tekenis? Wat moet nu ligt, wat licht, wat digt en,

wat dicht zijn?

Wat is het onderſcheid tusſchen de woordjes des

en dus ? -

Is het goed gezegd, het boek legt op den ſtoel * .

Waarin verſchillen nog en noch ? Wanneer zegt

n en een groot Koning, en wanneer een groote Ko

nºg? Wanneer bezigt men na, naa en naar ?

Waartoe worden de Hoofdletters gebruikt? -
F 4 • * *

- - - - - -
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A'ëer gij nu tot het vijfde Hoofdſtuk overgaat, moet bij de

kenmerken die er, om degeſlachten te weet n, zijn, behoor

lijk kennen, en u gemeen maaken met de Naamlijst over de

zelven van J. PIETERsoN. Zie Hoofdſt. * S. 2.

V IJ F D E H O O F D s T U K:

- S. I.

Over de woo RD vo E G IN G in het algemeen. Z

Door Woordvoeging verſtaat men :

1. De overeenkomst der woorden, met betrek

king tot elkanderen.

2. De beheerſching die zij over elkanderen hebben

3. De ſchikking der woorden, ieder op zijne rech

te plaats. - -

De overeenkomst der woorden beſtaat hierin: dat

alle woorden, welken bij het Zelfſtanage Naam

woord geplaatst worden, of daar betrekking op heb

ben, ook met het Zelfſtandige moeten overeenko

men in geſlacht, in getal en in naamval, dat is te -

zeggen, als het Zelfſtandige Naamwoord manlijk

is, dan moet het Lidwoard, het Bijvoeglijke Naam

woord, of het Voornaamwoord ook manlijk zijn; -

en is het Zelfſtandige Naamwoord vrouwlijk, dan

moeten de andere woorden ook vrouw/ijk zijn. b. v.

een goed man, eene goede vrouw, mijn meester be

mint mijnen vlijtigen broeder, zoo wel als mijne

vlijtige zuster. – Zoo is het ook met het Enkel

voudige en het Meervoudige gelegen, even zoo als

het Zelfſtandige Naamwoord is, moeten de andere

woorden ook zijn; en in de buigingen hebben wij

reeds gezien, hoe het Zelfſtandige Naamwoord met

de# woorden overeenkomt in Naamval b. v.

in den eerſten Naamval ſchrijft men: een goed Mees

ter, en in den vierden Naamvat, eenen goeden

meester b. v. - -

EEN GOED meester is een zeer nuttig mensch in

de Maatſchappij. Hij heeft EENEN GoEDEN Meester ver

acht, en daarom is het, dat zijne kinderen botmui

(en zijn en blijven zullen. -

De Werkwoorden komen met de Zelfſtandige

va



( 89 )

Naamwoorden overeen in getal, dat is: als het ZelG

ſtandige Naamwoord. Enkelvoudig is moet het Werk

vooral ook Enkelvoudig zijn, en is het Zelfſtandige

Naamwoord Meervoudig, dan moet het Werkwoord

ook Meervoudig zijn, b. v. in het Enkelv. Ik loop,

de Meester ſchrijft, het kind ſpeelt, en in het Meer

voud, wij loopen, de Meesters ſchrijven, de kinde

ren ſpeelen. Men zegt ook JAN loopt, en P 1 ET ER

loopt, maar beter JAN en PIETER loopen, De Kaars en

de LAMP branden, als ook HIj en ik willen het doen.

De Deelwoorden wanneer zij als Bijvoeglijke

Naamwoorden gebruikt worden, volgen de zelfde re

gelen als de Bijvoeglijke Waamwoorden, b. v.

Dat was eene GEWENScHTE zaak. Zij is eene

GoEDDoENDE vrouwe. Kinderen ? ſchuuwt KwaaD

sPREEKENDE menſchen, al het goed dat zij van u, in

uwe tegenwoordigheid zeggen , zijn vERBLOEMDE

en ſlechts verzonnenne voorgevingen.
w- - S. 2. -- - - - ,

Over de beheerſching aer Woorden, of welover

het onderſcheidene gebruik van den eerſten zº

en van den vierden Naamval in het

algemeen, en van de Lidwoorden ,

e, den en der in het bijzonder.

Tot een goed begrip van de beheerſching der

woorden is het noodig, eerst en terſtond over het ge

bruik van het lidwoordje de te ſpreeken. - . - .

Men gebruikt het zelve:
-

- 1. Als de Zelfſtandige Naamwoorden vrouwlijk

zijn, en dan gebruikt men het zoo wel in het En

kelvoud als in het Meervoud.
- -

2. Als de Zelfſtandige Naamwoorden meervoudig

zijn, zoo wel in het manlijke als vrouwlijke geſlacht.

3. In den eerſten Naamval van het manlijke geſlacht,

Het woordje de behoudt men in alle de Naamval

len wanneer het Waamwoord vrouwlijk is, met bij

voeging van de Voorzetſels van, aan, enz. 't en zij

men die niet gebruikt, want als dan bedient men zich

- F 5 - - -

v,
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in den tweeden en derden AVaamval, zoo wel in het

Meervoud als in het Enkelvoud met het verbogene

Lidwoordje der, als: Het is de pligt DER vrouw, het

zijn de zaa&en dER vrottwen, uit zijn wij DER waar

heta ſchuldig, de melk zijn wij DER koeën verplegt.

Het gebruik van het woordje den volgt als van

zelve uit de bovenſtaande regels, , dat is: men

gebruikt het woordje den niet anders, dan in den

tweeden, derden, vierden en zesden. Naaſmak van

het Manlijke enkelvoud, maar daartoe is noadig, dat

men de Waramvallen, en voornaamlijk den eerſten en

den vierden, wel weet te onderſcheiden, en dat

is niet ongemaklijk, want als een perſoon of eene

zaak iets doet of werkt, men dan den eerſten Naam

val heeft, en men dan het woordje de gebruiken moet;

De wind waait , DE meester komt daar aan. Als

een perſoon of eene zaak lijdt, of bewerkt wordt,

gebruikt men den vierden Naamval als het woord

maniijk is, en dus het woordje den. Zij ſchilt DEN

appel, en ſtilt DEN honger. De vraagen wie, wat

wien, zullen naar het reeds geleerde geene geringe

duidlijkheid tot het onderkennen van den eerſten en

vierden Waanval geeven; b. v. DE goede vader be

mint DEN braaven zoon, wie bemint ? de goede

vader, wiEN bemint hij # den braaven zoon. De
á raave zoon eert, wºen? den goeden vader. De

meester prijst, wien: den vlijtigen leerling.
* - - - - - - - - - 5. 3. - - -- *

Over het gebruik van DE, DEN, DEs, EEN, EENE;

eene voorazetting van de voorgaande S.

Men gebruikt het woordje den, gelijk wij in de voorige

5 aanmerkten, ook in den tweeden, derden en zes

den Maamval, gelijk blijkt in de verbuiging van het

gmanlijke enkelvoud: , maar dan ſtaan de woordjes

van of aan daar voor, of ten minſten, men kan hen

daar voor plaatſen, of onderſtelt dezelven daarbij; b.

v. Ik zal het DeN meester zeggen, ik heb het DEN.

jongen afgenomen. In plaats van , of gelijk men.

men ook kan zeggen, en wel eigenlijk behoort te

*-*- - - - -

-=- - - --
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zeggen: Ik zal het aan DEN meester zeggen, ik heb

het vaN DEN jongen afgenomen. ,,Hier uit volgt

wederom, dat, als het Zelfſtandige Naamwoord

manlijk enkelvoudig is, men altijd het woordje den

gebruikt, behalve in den eerſten Naamval. -

Hier boven is geleerd, dat in den vierden Naam

val, altijd het woordje den gebruikt wordt: men moet

echter op dezen regel eene kleine uitzondering in

acht neemen; deze is, dat, als er een woord, bij

ſtaat, het welk reeds eene lijding aanduidt, men

het woordje de en niet den gebruikt, b. v. DE man

is bemind, DE jongen wordt geſlaagen. Deze woor

den man en jongen ſchijnen wel in den vierden

Naamval te ſtaan; doch wanneer men naziet, hetgene

op het einde van de voorgaande les gezegd is, zal

men vinden, dat man en jongen indedaad in den

eerſten Naamval zijn, b. v. men vraage: wie is be

mind? wIE wordt geſlaagen ? Zoo zal men vinden

dat het is de man en de jongen, welke woorden

derhalve, in den eerſten, en geenzints in den vier

den Naamval zijn. . . . , 3 - 7

. Om die zelfde reden moet men ſchrijven en zeg

gen: de Heer N. N. is ſchuldig, of De Heer N. N.

wordt verzocht, enz. en niet, DEN Heer, gelijk men

echter nog veel ziet ſchrijven. - - - - - - - ,

Men gebruikt in het Vrouwlijke geſlacht en in

het Manlijke meervoud altijd het woordje de, en in

het Manlijke enkelvoud altijd het woordje den, behai- .

ve in den eerſten Naamval. - ſ . -

Des, gebruikt men dikwijls in den tweeden Naam

val in het enkelvoudige Manlijke en Onzijdigegeſlacht,

als: Het geluk D Es zoons, de leerzaamheid D Es

kinds, enz. * . .

De Zelfſtandige Waamwoorden worden dan eene s.

in den uitgang toegedaan, of zij hebben dan hunnen

uitgang met es om de welluidendheid, des geestes,

des huizes, des herfſtes, enz. :

Men gebruikt in den eerſten Naamval van het

Manlijke enkelvoud het woord een, b. v. EEN boek,
-

- w - - - - - - - -

vº
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A

1. Naamv. een groote os verſchrikt ons.

EEN man , enz. b. v. EEN goed meester word be

mind, EEN kwaade jongen word geſtraft, enz. ge

lijk ook in het Onzijdige geſlacht in alle Waanval

len, indien men in eenen verhevenen ſtijl ſchrijft, b. v.

EEN kind, van EEN kind, aan EEN kind, enz. EEN

huis, van EEN huis, aan EEN huis, enz... . . :-

Men gebruikt het woordje eene in het vrouwlijke,

geſlacht, in alle Naamvallen, zonder uitzondering,

met bijvoeging van de voorzetſels van en aan, doch

wanneer men die voorzetſels niet bezit, zegt men

in den tweeden en derden Naamval in het enkelvou

dige eener. ,, , . . . s'. ,,'' . . -

Men gebruikt altijd het woordje eenen in het man

lijke geſlacht in alle Naamvallen, behalve in den eer

ſten, bv. EEN goed knecht eert EENEN goeden baas,

ook niet wanneer het in meer genoemde uitzondering

valt, dat is: wanneer het Lidwoord verbogen word,

tot eenes. . . . - . . . . in 4 :

- ºf - 2 - - S. - 4» : . . . . . . . -

Over de Woordjes EENEs, EENER, vAN EENEN, vAN .

EENE, GENE , en GEEN. . . .

Het onderſcheidene gebruik van de woorden eenes,

eener, eens , van eenen, van eene, en van een, beſtaat

hierin, dat de woorden, eenes, eener en eens, alleen

w- - '

in den tweeden Naamval gebruikt worden; daar de

woorden van eenen van eene en van een in den

tweeden en in den zesden Naamval beiden gebruikt

worden. - Om deze twee Naamvallen van elkanderen

te onderſcheiden heeft men ſlechts op het volgende te

letten. - In den tweeden Naamval is het Zelfſtandige

Naamwoord altijd door een ander Zelfſtandig#
woord verzeld, of anders, in den tweeden Naamva

is de eene Zelfſtandige zaak bezitter van de andere

Zelfſtandige zaak, welke door die Zelfſtandige Woor

den, die elkanderen verzellen, uitgedrukt worden; het

geen in den zesden zoo niet is, ook is den zesden

. Naamval altijd door een Werkwoord verzeld.

) Zie hter nog een voorbeeld van het woordje EEN.

2.- de reuk eenes ſpierings (of van eenen ſpiering)

is niet aangenaam. -

- - Tirre-+-------- -

- - w

- ----------------- ---- -- -
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5. Naaſrv. aan eenen (of, eenen) Leermeester genoegen

geever',

Hij nam eenen tros druiven, en at denzel4. •

- ven ſnaaklijk op.

5.- - - * -

6. van zulk eenen ſchat is het goed te leeven.

Onder deze regels kunnen nu alle Voornaam

woorden betrokken worden, vermits zij allen als het

woord een verbogen worden ; gelijk bij de verbui

gingen dier woorden geleerd is, bladz. 26.

Gene (*) ziet op eenen verderen aangewezenen

afſtand dan deze, en dient tot onderſcheiding van

perſoonen of zaaken, die iets bedreeven hebben, be

drijven, of bedrijven zullen, b. v. DEZEN en GENEN heb

ben het gedaan. DEZEN en GENEN doen het, DEZEN en GE

NEN zullen de zaak onderneemen. – Gene met deze

wordt ook wel in den zin van ſommigen verſtaan, b.

v. DezEN en GENEN (ſommigen) gelooven het, anderen

ſpreeken het ſterk tegen. * t

Het aanwijzende Voornaamwoord gene wordt als

alle de overige Voornaamwoorden verbogen. Gene

moet men onderſcheiden van geen, het welk een

ontkennend woord is, en perſoonen en zaaken ont

kent, als: ik heb GEEN geld, GEEN van beiden zullen

er komen, hij heeft GEENE gedachten. Het zelve

wordt verbogen als het Lidwoord een.

De woorden geenes, geener, geens, beheerſchen

den tweeden Naamval, en komen dus in de reden

voor, wanneer het Zelfſtandige Naamwoord, in dat

geval ſtaat, het welk het kenteken des tweeden

Naamvals is. . . .

De woorden het gene, dat gene zijn Aanwijzende

. (*) Ik heb gene met eene e geſpeld, om dat het mij voor

kwam dat het als dangeen onaartig onderſcheid maakte met geen;

vooral wanneer het naar de Naamvallen verbogen voorkomt, b.

v. Geef het den GENEN die er naar verlangen. Ik heb van

cEENEN meester geleerd, ik weet het uit (van) mij zelven.

Men vindt hierover eene zeer ſchoone Verhandeling in de Proeve

van Oudheid, Taal en Dichtkunde, van het Genootſchap onder

de Zinſpreuk D. A. O. M. - - - - - -
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Voornaamwoorden, en duiden iets onbepaalds aaii,

als: dat GENE, het GENE dat ik begeer, 2oude u vant

geenen dienst zijn. Of zij betekenen en ſluiten iets

in dat van te vooren reeds gezegd of gedaan is,

b. ' v. Kon hij iets meer uitgevoerd hebben, dan dat

GENE, HET GENE hij gedaan heeft. Kon ik iets beter

zeggen, dan DAT GENE, HET GENE ik gezegd heb? -

- - S. 5 •

Over het onderſcheidene gebruik van de woorden

- Miff, MIJN, MIJNE en MIJNEN.

voorbeelden van verbuiging, zullen het onderſcheid

tusſchen mij en mijn duidlijk te kennen geeven:

1. ik, 1. mijn, mijne, mijn,

2. van mij, 2. van mijnen of mijnes, van mijne,

º of mijner, van mijn, of mijns.

3 aan mij, 3. aan mijnen, aan mijne, aan mijn.

4 mij, 4 mijnen. mijne, mijn. -

5. * . . 5-mijn, mijne, mijn... , -

6. van mij, 6. van mijnen, van mijne, van mijn

Het perſoonlijke voornaamwoord, of eigenlijk de naam

val mij drukt altijd den perſoon uit, en verandert niet.

Mtin, is een bezitlijk Voornaamwoord en veran

dert in de verbuiging, zoo als men boven ziet.

1. Ik ben er gevoelig over.

#, Hij heeft het van mij ontvangen. • • ' E 1 ---

"Kri - - mij, komt hier
3. Wie toond dat aan mij. dus als een per

4. Hij geeft mij mijn boek: W na-a--

########fgezien, l ſoen voor

1. Mijn huis ſtaat daar. - - - - - -

g, Hst geld van mijnen 90m, mijn, mijne en

3. Hang het aan mijnen lesſenaar. mijnen, duiden

4, Veracht gij den mijnen? ,, ,,, ! bezittingen aan:
6. Ik heb het door mijne arbeidzaamheid. - -

Dus moet men nimmer zeggen, vraagt gij het

aan zijn, maar mij? Hebt gij het aan MIJN, maar

wij gegeeven ? Men heeft dus alleen op te letten of

hen perſoonlijk dan of men bezitlijk ſpreekt,...

Men# het woord mijn, in het manlijke en

onzijdige Geſlacht in den eerſten Naamval, en ſom

tiids in den vierden Naamval van het enkelvoudige

even als het woord een. * . . . . . . .*
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Het woord mijne wordt gebruikt.

1. In het vrouwlijke geſlacht, zoo wel enkel- als

meervoudig, b. v. MijNÉ moeder, MIJNE zusters.

2. In het manlijke meervoudig, b. v. MIJNL va

ders, MIJ E broeders. , ,, * s

Het woord mijnen gebruikt men in het Manlijke

enkelvoudige in den vierden Waanval en ook in de

andere Naamvallen, ſomtijds met bijvoeging van de

woorden van en aan, ſomtijds ook met wechlaatin

van die woorden, b. v. mijn vader gaf MIJN N

broeder een mooi boek, mijn broeder bedankte MIJ

NEN vader niet, daarom nam MIJN vader het MII

NENbroeder weer af, en gaf het AAN MIJNEN neef,

over het gebruik van de woorden U, Uw,

, , '. Uwe en UWEN.

De letter U, en het bezitlijke voornaamwoord UW,

moet men niet onverſchillig bezigen; daar men nu

reeds eene genoegzaame kennis heeft van de Naam

vallen, zal ik toonen, hoe de U haare noodzaaklijkheid

in de taal verkrijgt, door de verbuiging van het per

ſoonlijke voornaamwoord GIJ, u eens te toonen.

I•gij, 1. Ik heb gehoord dat gij verhuizen zult

2• van 14, 7 2. Is dat het nieuwe huis van u?

3 aan u, ( . 3 Het zal aan u, of, u gezonden worden.

4• Al, < 4 Wie is het, die het u verwijt?

5 gij, V " )5 Gij! o bode des heils! -

6, van u." 6. Ik heb gehoord dat het van u geno

- men waS.

De Uziet gij dus dat in den tweeden,derden, vierden en

zesden Waamyalvan hetperſoonlijke voornaamw. GIJ,

voorkomt, en dat het woord uw een bezutlijk voornaam

woordis, om inhet gebruik van u en uw niet te dwaalen,

heeft men op te letten, of men tegen eenen perſoon,

dan van zijne bezitting ſpreekt : ſpreekt men te

gen eenen perſoon, dan gebruikt men eene enkele u.

zoo als het gegeevene voorbeeld doet zien, maar

ſpreekt men van iet, het welk aan den perſoon, te

gen wien men ſpreekt toebehoort, dan gebruikt men

uw, b. v. uw vader, uw boek, uw hoofd, uw huis,

Uw hoed, enz.
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Wat aangaat het onderſcheid tusſchen uw , uwé ,

twen, niver, en uwes. - Het vrouwlijke heeft in alle

vijf naamvallen uwe, en het onzijdige uw; uw is

ook de eerſte naamval van het manlijke geſlacht,

behalve dat men in den tweeden en derden naamval in

het vrouwlijke ook uwer, en in het onzijdige uws mag

plaatſen; uiven, gebruikt men in den derden en vier

den Naamval, van het manlijke enkelvoudig. Het meer

voudige is aan het vrouwlijke gelijk. -

Vermits de overige Voornaamwoorden allen dezelf

de regelen volgen, zoo is het niet noodig daar overd en - * *

nu meer in het bijzonder te ſpreeken.

S. 7. * . -

Over het onderſcheid tusſchen de woordjes HEM en

* * * . zrCH, HUN en fIEN. -

Om het onderſcheid van de woorden hem en zich

gemaklijk te bevatten, is het best, dat men eenige

voorbeelden daarvan voor zich neeme: men lette op

de volgenden. - - - - - - - - - - - -

Hij geeft HEMr, hij pijnigt HEM, betekent, dat

men dat éenen anderen doet, en hij geeft zich, hij

pijnigt zich, betekent, dat men zich zelven geeft

of pijnigt, en niet een en anderen. - Zoo ook kan

Jan bedriegt HEM, Mietje kleed HAAR, even

zoö goed gezegd zijn, als: Jan kleed zicH, Mietje

k eed zicFi, wanneer zulks met de waare betékenis

overeenkomt , want , Jan bedriegt HEM, Mietje

kleed H VAR , betekent dat zij het eenen anderen

doen; }an bedriegt zich1, Mietje kleed zICH, be

tekent dat Jan zich zeven bedriegt, dat Miëtje zich

zelve kleedt. r -

Zie hier duidlijkheidshalve de verbuiging van de

perſoonlijke Voornaamwoorden hij en zij, waar uit

blijken zal hoe veel hem of haar van zich verſchilt.. Manlijk. w Vrouwlijk.

;. Hij, Is Zij,

2, van hem, of zijnes,zijner, 2. van haar,of haares,haarer,

3: aan hem, of hem, N 3- aan haar, of haar,

4* hem , 4- haar,
5. ze - . . 5-. * e

6. van hem. ' 6. van haar.
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Hem en haar komen dus in den derden en vier

den MVaamval voor, en duiden aan, dat de werking

op eenen. anderen doelt, hem als het eenen man,

haar, als het eene vrouw is. - Zich, betekent, dat

de werking op de werker, werkſter, of werkers overgaat,

en word in alle geſlachten gebruikt, zoo wel in het
- - « 1 - ; *

meervoud als enkelvoud- - - ' , rº tatº s , s we

De woorden hun en hen gebruikt men als de wer

king op meer manlijke perſoonen, of zaaken neder

komt, en dus in het manlijke meervoud, b. v. Het

paard was van HUN, ſé geef HUN, hij vraagde

ar N, ik zocht HEN, wij leenen VAN HUN, zij be

driegen HEN. . . - | |

Men ziet uit deze voorbeelden dat hen, in dezer

voege, alleen in den vierden naanval wordt ge

kruikt, echter gebruiken ſommigen hen in den aer

den naamval, ook wel als: ik geef H&N, ik ſchrijf

HEN eenen brief.
- -

Anderen ſchrijven altijd, in allen de hier voor ge

noemde naamvallen, hen, en zulks, om hun, gelijk

het hier is, perſoonlijk, niet te verwarren met hun,

bezitlijk. . -

Ondertusſchen moet men altijd wel letten op het

onderſcheid tusſchen het perſoonlijke en bezitlijée hun,

even gelijk # tusſchen het perſoonlijke en bezit/ijke

haar, vooral in woorden van het onzijdige geſlacht,

dewijl daar bij het bezit/ijke hun en haar niet ver

bogen wordt, b. v. HUN bosch verſtrekt HUN tot

vermaak,# bosch verſtrekt. HAAR niet alleen

zbt vermaak, maar verſchaft H & A hout genoeg.

Zoo ook met het woordje oris, b. v. oNs huis maakt

oNs gezond, en verdere Voornaamwoorden.'

« *

-

-

*

-

- stº S. 8.

- 's - *.

- Over de Woorden a Lºs en D AN.

Wanneer mèn twee zaaken met elkanderen verge

lijkt, gebruikt men daartoe de woorden als of dan.

- “3 s . G. U - - - - - -

': ---- - -

-

w
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Men gebruikt het woord als: wanneer twee zaa.

ken, met elkanderen vergeleeken, en gelijk geſteld

worden, bv. zoo groot als gij, zoo wit als hieen,

moedig als een leeuw, hard als ſteen, of ook wan

heer ten aanzien van twee of meerdere zaaken, door

ontkenning wordt aangetoond, dat zij elkanderen ,

##, bv. Hij ######
#nnen, is zoo wit, niet ALs, ſneeuw, enz. En, het

woord dan, wordt gebruikt, wanneer men twee

#met elkanderen vergelijkt, door tegenſtel#,

ºf bij vergrooting, b. v. Niemand is groote:##
#j,# zich zelden overwint, wat is witter DAN

"eeuw: wie is moediger dan een leeu## ſaai,
harder DAN ſteen. . . . . . * - - - - - - - - -

Deze tegenſtelling maakt men ook door het Rij
woordje meer of meerder, en dus zegt men zeer

goed: wij allen weeten zoo veel niet is de Mees

ter, want de Meester veet meer paN wij allen.

S. 9. - - -

zº : ,, * * * * - - - - - - - - - -

« | | Tot Beſluit, * . . . . . .

* * # .. . . . . .
-- - - - - - - -

Het derde deel der Woordvoeging, of de ſchik

king der woorden, ieder op zijne waare plaats nu
moetende verhandeld worden, weerhoud ons de moei

lijkheid daarvan, daar er te veel doordenken (iets

bij de minste kinderen te vinden) toe vereischt word:

te meer daar wij hoopen dat eene bekwaamere pen hier

in zal voorzien. Het volgende kan hier geplaatst worden.

, Laaten wij, ziet men dikwijls bezigen, laat het

door u, L4at, ons, zijn, als het geene vraag is.

De betreklijke bezitlijke voornaamwoorden, als

de mijne, de uwe, de onze, de hunne, de hdare,

het mijne, het onze, het uwe, het hunne, het haare

enz. moeten dat geſlacht volgen, zoo als het Zelf

ſtandige Naamwoord is, waarop zij betrekking hebben

b v. men vraagt: wie behoort dat huis toe? zoo moet

tien andwoorden: het is HET MIJNE, en niet het is

3% MIJNE, immers hier ziet het mijne op huis dat
enzijdig is. Zoo ook

t v
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Uw ſtoel is hooger dan DE MIJNE, uw ontwerp is

naauwkeuriger dan HiFT MIJNE, die asch is witter

dan de MIJNE, het land van ſtatie is vruchtbaarer

w

aan Het osz: ; Zijn linnen is witter, fijner en be

ter dan HET Ht NN - aan HET HAARE, dan HET

UwE; maar zoo goed niet als HET MIJNE.

wanneer men van eene zelfſtandige zaak ſchrijft

of ſpreekt, moet men als men dezelve door een per

ſoonlijk voornaamwoord uitdrukt, altijd een per

ſoonlijk voornaamwoord gebruiken, dat met het ge

ſlacht van het Zelfſtandige overeenkomt. | | |

Wanneer meer dan een perſoon of eene zaak, in

de rede voorkomt, zoodanig dat zij de noemers der

Werkwoorden zijn, dan moet het werkwoord in het

meervoudige ſtaan, zie Bladz 86. . . . . . .

Werkwoorden en Zelfſtandige Naamwoorden, wel

ken (wanneer het Zelfſtandige Naamwoord in het

meervoudige ſtaande en met en uitgaat) even ge

lijk in de ſpelling zijn, zoo als : bekeren meer

voudig van beker, en bekeren uit bekers drinken.

tafelen, meerv. van tafel, en tafelen, ſpijzen, win

kelen meerv. van winkel, en winkelen, winkel doen;

regelen meerv van regel, en regelen, werkwoord,

en meer dergelijken, konde men zeergoed onder

ſcheiden, door zulke Zefſtandige Naamwoorden met

eerie s te doen uitgaan, b. v. tafels, winkels, regels,

enz. daar het onaardig klinkt te zeggen: die regelen,

zouden men echter beter kunnen regelen, men zoude

welluidender kunnen zeggen, die regels enz. .

Men moet vooral opletten, of men in de aantoo

nende, dan df men in de bijvoegende wijs ſpreekt

of ſchrijft, de bijvoegende wijs heeft eenen ſlee

ºpenden uitgang op e of op et zoo als reeds geleerd,

is, bij de vervoeging der Werkwoorden, waar uit

dan blijkt dat men in de bijvoegende wijs bezigt,

bij wijze van bijvoeging, welke men op een vooraf,

gedaan gezegde doet volgen, b. v. Men wordt niet

verſtandig, tenzij men niet leere. Gij kunt het
'G 2 - 3 - - - - - -

v. * 2 e s t e i

4
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yttet onthouden, bij alaten gij het niet hoorst. - A€

zou ul, de prijs hebben gegeeven, zoo gijl leerzaa

mer waret geweest, . De woordjes is en zij, heeft

en hebbe, leert men door dezen regel goed en op

hunne plaats gebruiken - is en heeft, hebben hun

ne plaats in de aantoonende, zij en hebbe in de bij

voegende wijs, b. v. Ik ga nu maar heen, opdat

ik er vroeg zij. Hij ſpaart nu wat, opdat hij na

derhand nog wat hebbe: ，, . . . . . . . . .
* * * 't

ovER DE LEEsTEKENEN
- - - - - -

- -

... : : : : : : : : : :

ſEen vlijtig LEERLIN G, welken door zijnen oNDER

wIJzER reeds eenigen tijd volgends dit boekje was

onderweezen, hield eens met Heijn , over de Lees

of Zintekens, deze navolgende geſprekken.

ONDERWIJZER. Zijt gij nu in ſtaat om onze Taal re

gelmaatig, en naar de u aangeweezene gronden te ſpreeken

en te ſchrijven ? : : : - * * * *

LEERLING. Dit zou ik nog niet op mij durven nee

men, echter had ik nooit gedacht, dat er zoo veele zaa

kan in eere taal waren opgeſloten.

O. Nu, ik zal u daaroin nog lang bezig houden, en

eenige opſtellen voorſchrijven, die ik met fouten zal in

#, opdat gij dan dezelven, op de gronden die gij

nu geleerd hebt, kunt verbeteren, en dit zal u langs zo

vaster in de taalkunde IIraaken. - . . . . . . . . . --

L. Dit zal mij zeer veel vermaak doen. º . .

O . Denk echter niet dat dit boekje in ſtaat is, om u ge

heel bekwaam in de kennis der taal te maaken, ik zal a

-# boeken geeven, en daar ik in u opmerk,

dat gij lust hebt om u in de kennis onzer moedertaal te

oefenen, twijfel ik niet, of gij zult met het noodige on

derricht, ſchoone voorderingen maaken. | | | | |

: L. Met greetigheid zal ik dezelven ontvangen, en het

oogmerk hetwelk gij er ſnede hebt, trachten naa te ko

men; maar, Waarde Onderwijzer ! oeer één ding hebt gij

mij nog niet onderhouden, en dat echter eene nuttige,

*# "tra, . . . 2, 3, 2, - ves .

O. Wel nu, wat zal dat zijn? * * -

’
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1. Ik bedoel het gebruik der LEEs- of zINT EENs,

O. Uwe leergierigheid prijs ik, wij zullen er zo•

veel van zeggen, als met het evenredige beſtek van het

boekje het welk ik u gegeeven heb, overeenkomt. Wij

kunnen niet beter doen dan de Leeslesjes uitgegeeven door

de Loflijke Maatſchappij tot Nut van 't ALGEMEEM, in

handen te feemen; zie daar is er een, ſlaa nu bladz. 16

op, daar vindt gij al de Leestekens bijëen – Kunt gij

dezelven allen noemen? laat eens hooren !

L. Dit zal nog wel gaan, maar om dezelven behoor

lijk in de rede te plaatſen, dit is de grootſte zwaarig

heid! . . . . . . . -

O. Dit zal uwe oplettendheid vereiſchen, maar noem

mij al de tekens die gij daar vindt. . . .

L. Gaarne, ik zal ze dan maar naar vervolg noe

men, zoo ze daar ſtaan : ' . . . . .

1. ,,f comnia; ſcheidteken, of ſinſnede,

2. . fºttigt, of ſluitteken, ... . . -

3. ; cohn: punt, of halſ- lidteken; . . . . . .
4 : aub% le punt, lidteken, of halve volzins

feiten; º . . . . . . . . . . .

5. --- is een teken van uitlaating : «

6. ! veriwonderingsteken, º . . . . .

7. ? vraagteken; - 3 - 2
- 8: . . . :' Heletſelteken; D ºf * . *

# # ##," Io. & di tegen betekent en, en &c. zegt enz.

11.
- - -

- t

- M

vº

in ſcºpe en zwaare toon; . , ,
: 12. ,, aanhaalingsteken; ook wel dubbele ſtreep,

zag of a byele contma genoemd; . -

- 13. A omgebogen toon, of teken van ſamentrekking,

14. - Zange ſtreep, aandachts- , of bekar

* * * t/nºg steken, ste: a - is een sºlº , ,

- 15. - koppelteken; - , * * S. sº save

16 : de lºten, of afwendingsteken: -
I. $ verwijderingsteken gparagraaf 25 * . .# , afkappingsteken. k- we T 5, kº S- -w , i . J. -

C-AR ... " -s------- - -- viz. rov » -

O., wanneer bedient men zich van het G) of ſcheld
tek - - - - - , - - -en? -- . . . - - - - - -

L: Het ſcheidteken zoudeik kpnnen beändwoorden: om
* - - - - - - & - - - - - - - - - - . * 1,- º - * * * *

e

e

* * * * * * . - .

- - - - - - -
- - - - - - - - -

ie v v - -
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eene kleine ſcheiding te maaken, in heele of gedeelten

van volzinnen, en tusſchen op elkanderen volgende Naam

woorden, Werkwoorden, Bijvoeglijke Naamwoorden, enz. b.

v, ; Op deze tafel ſtaat: een inktkoker, eene fles, een kande

laar, en een zandkoker. Spellen, leezen, ſchrijven, bidden,

hooren, zwijgen, beleefd en gehoorzaam zijn, moeten -

der kinderen weezen, dan worden zij van braave, verſtandige,

en eerlijke lieden bemind. Ook ſtelt men dit teken veelal voor

een betreklijk voornaamwoord. En het (..) punt gebruikt'

men als eene rede of een zinvol is, om dezelven daar

mede te ſluiten. - , - ; -

O. Het G;) comma punt of Halflidteken gebruikt men

(zoo als gij uit de eerſte les op Bladz. 11 ziet) achter ver

ſcheidene zaaken welken één gevolg, dezelfde uitwerking heb

ben; voor een gezegde, het welk een ander gezegde he

vestigd, en achter de voegwoorden want, maar, dewijl,

enz. Openbaare Redenaars moeten voorzichtig in hunne##
den zijn, om dat zij dezelven ſoms moeten bevestigen. Hij

zal het niet doen, want hij heeft er geen lust toe. Wij

ders bij zulke redenen die eeten overgang, en eene op

telling van zaaken hebben; als: Ik heb u deeze les ge

geeven; daar ik hem deze gaf, het eerste deel van de uwe

Jpreekt van Kajan; het tweede van Orenburg, het derde van

Tobolskij, en het vierde van Irkutskij : : : : : :

L. Ik heb hier de Leeslesjes, maar wanneer bedient

men zich van het (:) dubbele punt, of van het lidteken?

O. Dit teken moet geplaatst worden achter een gedeel-,
te of lid van eenen volzin. Een lid van eenen völzin is

een gezegde, dat op zich zelve wel verſtaanbaar is;

maar door er iets bij te voegen, nog duidlijker of vol

komener wordt, b. v. Alles wat God doet is goed: Godºkan

geen kwaad doen. Dit teken gebruikt men ook, als men

eenig afzonderlijk gezegde in zijne rede aanhaalt, bi v.

Onze Meester gaf ons onlangs deze les: men moet trachten om

elken dag wijzer en beter te worden. - Ik zeide: die les is

kort, verſtaanbaar en nuttig. Als ook, wanneer men op

losſing van eene ſtelling doet, of dezelve nader uitlegt,

of voor een gezegde, welke de beſchrijving van iets be

vat. b. v Zijt metjuwe beſchikking vergenoegd, dien niets

voldoet krijgt ook niets. - Maar wanneer gebruikt men het

-) teken van uitlaating? - # #

iL. Dit teken zet men, daar men iets om kortheld, of

anderzins heeft uitgelaaten; dan het gebruik van het Eld.

teken begrijp ik nog zoo klaar niet- - - -
k
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O. Wy zullen er nader over ſpreeken, zeg mij nu ,

maar wanneer gebruikt men het (!)Verwonderingsteken? *

L. Dit teken gebruikt men achter woorden of volain

nen die veel klem en nadruk hebben, of waarmede 'nten

zijne verwondering, zijn medelijden, afkeer, zijne liefde,

l of andere ſterke aandoeningen uitdrukt, of waarmede men

iemand aanſpreekt, b. v. Eduard riep in zijne angstvallig

heid: nader, o dood!, gezegende bode des heils ! Dierbaar le

ven! al uwe aangenaamheid heeft voor mij niets verrukkings in!

O. Weet gij nu wanneermen zich van het (?) Vraag

teken bedient? . . . , " . . . . . .

L. Ja wel, wanneer de vraag door u aan mij, over dit

teken gedaan, wierd opgeſchreven, dan zoude daar ook

een vraagteken behooren: dus plaatst men dit teker achter'

elke vraag, b. v. Wat is de pligt van een kind? - Hoe veel.'

Rivieren zijn er in ons Vaderland? Hoe veele zeeën zijn er in

Europa? Maar nu volgt het beletſelteken (. . . . .) daar,

van zoude ik geene reden kunnen geven, , 7

' O. Ik zal het u dan zeggen. Dit teken ziet men ge

bruiken in een verhaal waarin zeer aandoenlijke gezeg

den of gevallen voorkomen, zoo dat het den, ſpreeker

onmogelijk valt om zijne natuurlijke ſtembuiging, of ſpraak:

te behouden, maar ſlechtst afgebrokene woorden of vol

zinnen kan uitſpreeken, b. v. ſtel eens dat eene moeder

haar kind in het water zag vallen, en reeds wegzinken,

zulk eene Vrouw zoude niet bedaard kunnen zijn, maar

overſtelpt van droefheid uitſchreeuwen: mijn... kind....

verdrinkt.... t God! Bij zulke en dergelijke gevallen bezigt

men nu dit teken: ook word dit teken gebruikt, wanneer

men eengezegde ſchrijft, waarinmen plotsling ſchijnt belet

te worden. Maar weet gij nu, wanneer men het (O)
Tusſchenredeteken gebruikt ? 25 s , ev -,

,,L. * Wanneer ietſ tusſchen eene rede wordt ingevoegd,

dat er ook konde uitgelaaten worden, zonder den zin te

krenken, maar alleen dient tot nadere verklaaring, en

om den zin duidlijker te maaken, b. v.. De gegoeden #
verp ligt iet van het zijne medetedeelen, (daar hij er toe in

ſthat is) en moet waar hij kan, den ongelukkigen helpen. ,,

O. Goed, maar wanneer gebruikt men de tekens ('}

ſcherpen toon, en (\) zwaaren toon? - -

L. Deze tekens zie ik gebruiken, wanneer de klank

meer nadruk vereiseht, en wordt dus geplaatst boven eere

lettergreep waarop de zie:n valt; b. v. Vergenoegd
- - - - - - - - - 4 v -- - - - - -

W.
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heid, zal zij voor wáár geluk geacht worden, moet de deugd

alléén ten grondſlag hebben. - - ''. , , , :

O. 19us wordt gemeenlijk dit teken (') boven de 4

en 6 gebezigt, en (') boven de e. 1 - 2 . . . . . . zº

la, Nu volgt het (, ). - - - ,

O. Ja, het Aanhaalingsteken , en dit word gebruikt

wanneer men de woorden van eenen anderen aanhaalt, |

of, wanneer een ander perſoon ſpreekende wordt inge

voerd, b. v. Gisters ontving ik een brief van een goed vriend, *

waarin hij mij meldde: ,, dat er door den laatſten harden wind,

,, op zijne plaats, (welke Zierikzee is) veele ongelukken zijn !

..! gebeurd, en de inwooners veele ſchaden hebben geleden. -

Tot zo ver, zullen wij het nu laaten, morgen dit geſprek :

hervatten, waarom wij hoopen, dan te zullen kunnen ,

overgaan tot het ss a 5 e ，

* * :-* : 2 -een-en - - - - - - - - - *

-- - - - - - - M - - - - - - - , - - - - - -

- **** . * - - - - - 7 en 4- 'W- - ,,J - - 1: * * * * * * *.

- - - 2 Vervolg en Slot., ... . j

- O. Nu zal ik u zeggen, wanneer het (*)teken van om

gebogen toon of het Samentrekkingsteken gebruikt word.-

Gij zult immers wel eens daén, gebodn, vree, bee, paén,

voor daaden, geboden, vrede, bede, paden, enz. gebruiken,

enoom nu te toonen dat de duit deze opgenoemde woor

den is uitgelaaten ſtelt men dit teken boven zulk een:

woord: - Ditt teken word bijna nimmer in onrijm

maar veel sincºtijn en ºf diehtmaat gebruikt, om dat een

Dichter aan het getal der lettergreepen gebonden is; b. v.

gi, Is 't noodig dat wij lesſen gaéren, -

n Uit duizend doorgeleerde blaéren,

19 -- 1. Daar voor ons opgeklaard gezicht

1 CX Een des van onwaardeerbre waarde,

voor onzen wandel op deez aarde,

.h- 3 Geſtiég in 't boek der ſchepping ligt? .
r: : : : : : : : : : : : : : :a: 22- e' ºf ' . . .

# Dit begrijp ik nu klaar, maar in welk geval word
ka het (-) Aandachtsteken, of de lange ſtreep gebruikt?

o... Ik zal u hierop andwoorden, uit het gene wij

iëezen in het Bevatlijke Onderwijs, van den werkzaamen

Hºwesten, bladz. 9o- en tºe 1-4 e -- - - - - - - - -

Dit teken plaatst men, om meer oplettendheid, of aan

dacht: in den leezer te verwekken, te weeten: als men

wat zaakrijk ſchrijft, zonder de ſtukken breed uittehaa- ,

len, en de volzinnen echter wat veel nadenken verei

ſchen, dan plaatst men zulk gene ſtreep (-) om de
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vlugge oogen wat op te houden, en de gedachten er een

weinig langer bij te bepaalen. , is ' s t e . -.

Uok wanneer men in eene rede eene ſchielijke wen

ding maakt, of verſcheidene korte volzinnen, van on

derſcheidenen aart op elkanderen volgen laat, maakt men,

door dit teken, eene meerdere ſcheiding of ſluiting van

elken volzin, dan alleen door eene ſtip, of een ſluitteken;

b. v. uit de Leeslesjes, bladz, 13. ,, Konde ik een zee van

, traanen ſchreijen- mijn hart zou verkwikking vinden -

, maar ook deze troost der Treurigen is mij tot hiertoe ont

,, zegd - geene traan geene drift- alles is koud

,, koud als de dood. ” . . . . enz. s - ; -

L. Waar men het, of wanneer men het (-) of (e)

Koppelteken moet gebruiken, dat heb ik onthouden, toen

- ik laatst het woord aanwijzing op den regel van mijn

ſchrift niet plaatſen kon, zeidet gij mij dat in zulke ge

vallen de woorden bij de lettergreepen moesten geſchei

den worden, en het teken welke gij bij de ſcheiding

plaatſtet, noemdet gij Koppelteeken, ook merktet gij toen

hier bij op, (het welk onze geheele klasſe onthouden

moest) dat dit teken ook gebruikt word, wanneer van

een woord, eene lettergreep wordt uitgelaaten, die in

een volgend woord op 't einde weer voorkomt. b. v

uw aan mij gegeeven boekje heeft tot opſchrift Algemeene

Gron- den der Nederderduitſche Taal- en Spelkunde. In dit

voorbeeld blijken de twee redenen. Sommigen ſtellen

het ook bij alle ſamengeſtelde woorden - als; Inkt

koker, Wagen-draager, Schoorſteen - veeger, enz.; doch dit
was voorheen meer dan thands gebruik lijk. tº e

O. Dit hadt gij goed onthouden, maar waartoe dient
nu het ('') Deelteken? t . ' ri

L. Het word naar uw onderwijs gebruikt om eene

ſcheiding van lettergreepen in zulk een woord te maa

ken, waarin twee Zelf klinkers bij elkanderen ſtaan, en

om dus te beletten dat dezen niet in eens worden uit

geſproken, zo als in de woorden leliën, zeeën, geërgerd,

welk eerſte woord drie, het tweede twee, en het derde

drie lettergreepen heeft. 's - - --

O. Nu hebben wij het (S) Afdeelingsteken, zeker zult

gij wel weeten waartoe dit dient.

L. Ja wel! dit teken gebruikt men om de deelen eener

"rede van elkanderen afteſcheiden, en vereischt dus eenen

nieuwen zin. Zoo als ook de Hoofdſtukken van dit boek,

- A
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of achter van een woord aflaat: dus ſchrijft men 't in

: Ten Tweeden, in zulken die ſcheiding in de volzinnen
# # # * * * *

- 2 ,#### het (- of *) Koppelteken.

u 83 Sluitteken, -

je door S. verdeeld zijn.- Nu blijft mij nog over

eene korte verklaaring van het (') Afkappingsteken te gee

ven: dit teken dient, als men een of meer letters voor

plaats van het, 's voor des, in 's morgens, 's avonds, ººk voor

ik, in 'k wil niet; een voor eenen, t' vocr te, dit', 't voor

dit is het, daar 'k zal voor daar ik zal. 'Deze afkappin- t

gen van letters zijn in de Dichtkunde zeer dienſtig en

nuttig, daar de Dichter zich aan maat en val moet bin

den, en zonder deze vrijheid, moeite zoude hebben, zij

ne verſen gelijkvoetig te maaken. | | | | |

O. Hier moet ik u zeggen, nimmer dit teken voor

eened te plaatſen, wanneer het volgende woord met een

Medeklinker begint, b. v. d'laatſte, d' vader, daar dit ge

heel buiten den regel is, menmoet ſchrijven de laatſte, de

vader. Voor woorden die meteuncn Zelfklinker beginnen is

-dit meer geoorloofd, doch men ſchrijft beter de avond,

de eerſte, dan d'avond, d'eerſie, enz. - Maar kunt gij mij

'nog iets naders van deze Tekens zeggen? en

* L - Dat dezelven in het leezen van veel nut, en voor

Schrijver en Leezer onontbeerlijk zijn. . . . . . .

O. Hoe onderſcheidt gij nu de tekens in 't algemeen?

L. Vooreerst, in tekens, welken dienen om ſcheiding

in de Lettergreepen te maaken. " " : :

aanduiden, en rusting vereiſchen. ' en '

Ten: Derden, in zulke tekens, die eene bijzonderheid

van den zin aan het oog vertoonen, en dus dienen tot

gemaklijker begrip van den leezer. - ".

(D. Zeer wel, rangſchik nu dezelven, dat is: zeg mij,

welke tekens telt gij onder de eerſte, welken onder de

tweede, en welken onder de derde ſoort? -

L. 3Tot de eerſte ſoort breng ik het

Tot * * * *

* (,) Scheidteken, &#3 Halflidteken, en het

(:) Lidieken. ,, .

Tot de derde ſoort het

--) Uitlaatingsteken, ( ,) Aanhaalingsteken, -

1) Verwonderingsteken,' ( * ) Samentrekkingsteken,

?) Vraagteken, (-) Aandachtsteken,

### eletſelteken, (# het

tweede ſoort de volgenden:

ºn

do) futſchenrediterin, (5) Afüeelingsteken,
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De (' en 'D ſcherpen en zwaaren toon zijn eigenlijk letter

tekens of klemtoontekens, om dat zij den klem aan de woor

den geeven - de overigen als & en &c zoude men zeer
goed Bekortingstekens kunnen noemen, daar zij dienen om

en en enz. te verbeelden, van dien aart zijn ook:

nl, betekent naamlijk. -

, t. w., - te weeten

. d. i. ' dat is. . .

: b.v. – bij voorbeeld. '- - -

< 3 8 - ver. als: 8volgends, vervolgends.

' Pſ. - Pſalm.

5. C. - #".
Mr. - Meester:

b. z, - bladzijde. ,

'andw. - andwoord. *

' , vs. - vers 1, 2, 3, enz. : -

O. Zeer wel, nu moet ik u nog zeggen, dat de tekens

voornaamlijk dienen , om veel veraangenaaming in de

ſtem van den Leezer te brengen, daar hij zonder dezel

ven, ééntoonig en onverſtaanbaar verward zou leezen.- De

Leezer moet dus naar dat de tekens zijn, rusting, ſtembuiging,

verheffing, vertraaging en voordvaaring in zijne ſtem in acht

neemen.-Zoö moet bij het Scheidteken eene kleine rus

ting zijn, bij het Sluitteken eene volkomene rust, bij het

Lidteken moet eene zeer lange rust plaats hebben, als ook

bij delange ſtreep, of 't Aandachtsteken, en bij het Beletſelteken:

bij het Halflidteken moet men minder rusten dan bij de

laatstgenoemden. - Bij het Vraagteken moet eere

aanmerklijke rust zijn, ook moet men de ſtem daar zoo

leiden, als of men wezenlijk iemand wat vroeg; bij het

Uitroep- Verwonderingsteken moet men niet alleen wat rus

ten; maar ook zijne ſtem zoodanig verheffen, of nadruk

bijzetten, als bij eenen uitroep 'natuurlijk plaats heeft, en

het geen tusſchen het Redeteken ſtaat, moet altijd wat ſchie

lijker en zachter geleezen worden dan het andere. -

Voor het overige moet gij u niet alleen op Taalkundige,

maar ook op Redenkundige regelen toeleggen, en dan zult

gij alle de tekens, bij alle voorkomende zaaken zeer wel

kunnen plaatſen, die ſcheidingen in de volzinnen maaken,

daar zij de meeste oplettendheid vereiſchen. – Wijders

braave Leerling! beoefen u meer en meer. Veroordeel (voor

ºordeelen is immers altijd het werk van onkundige en laaghartige
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- - - - - - - - - - - - - - '---- -

je ſcher) niemand die met u in ſpelling &c verſcheen,

##ij ſoms iet weet welke rede en hij voor ijie ſtel
ling hebbe, daarteboven zijn het geene haarblijkelijke te:

geſtriiigheden in de taal, maar alleen verkiezingen, of

waarvan de vastgeſtelde gronden ontbreeken, dat in

mers kan iemand zijne vrijheid hebben, doch wacht u

vooral, voor eigend ºnklijkheden waar voor de minſte
redenen niet te vinden zijn, en waar door uw ſchrift be

jachlijk worden zou. Gewën u aan eenen ſtijl, die be

vallig is, maar niet opgepronkt met uitgezochte woor:

der. Lees ten dien einde veele goede en welgeſchreevene

Eeken, let met aandacht op hetgene gii leest,. ver,

ſtaat gij iet niet, herleest, vraag meerkundigen, dit zal

u gelegenheid verſchaffen, oân gevoelens met gevoelens

te overweegen om dus voor u zelven eenen vastenre. -

ge! te kiezen : - - - - - - , - - -

L. Ik zal

r, sº :

ijn, uwen raad

## 't vervolg

verſlaanbaar,

" L. Ik zal altijd zeer aan u verplig

ºpbogen op te volgen, opdat het gene
zal willen en moeten ſchrijven, duidlijk,

en oordeelkundig zal kunnen ºooºh, E. - - - - - - -

> O. Doe dit, laat het ## oot gezegde blijven,

d wel

-. * * * * - - - - bloot gezegde b

tot nu toe hebt gij mij iſ wel voldaan, welhaast zult

gij tot de verhevenere Wetenſchappen overgaan, en #,
trouw van u, dat# zult, oin uwen iever in

het leeren te blijven,# zullen u hoe langs, zo

meer gewigtiger zaaken of *- #- 4. onderweezen worden, en gii.3uit#leen al de vrucht van uwe lee # , en

- en vlijt plukken, en u g

, welwillendheid

u onafh:

want niets is ongelukkiger, dan een afhangeling van ande

langlijk van anderen maaker;

+

#en te zijn, te meer, wanneer de beſtellende magt over d; in

handen vertrouwd is van menſchen, die oordeeën en bea-, "

frisfen eer zij onderzoek sy,
f - -- - - - - tº - # # " " - - - - - -- - - -
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